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باید  درمان عارضه »پیش دیابت« 
جدی گرفته شود

توصیه متخصصان در گفت و گو با آفتاب یزد

2

قاطعیــت ســتودنی عدلیه در 
صیانت از »محیط زیست« این بار 
سر از زمین های جلگه ای شمال 
کشور درآورد. در متن خبری که 
»میزان« منتشــر کرد می خوانیم: 
»چندی است که دستگاه قضائی 
به منظور صیانت از حقوق عامه و 
محیط زیست کشور فعالیت هایی 
دامنه دار را در جنگل های شمال 

کشور آغاز کرده و در همین راستا یکی از 
مهم ترین اقدامات صیانتی در منطقه ای در 
شهرستان نوشهر شروع شد که زنگ خطر 
را برای سوءاستفاده گران از محیط زیست 
و زمین های جنگلــی و جلگه ای به صدا 

درآورده است.«
در ادامه ی خبر فوق الاشــاره می خوانیم: 
پیروزی  از  قبل  این گزارش  »براســاس 
زمین  اســامی حــدود ۱۰۰۰  انقاب 
جلگه ای با وســعت چندین هکتاری در 
جنگل های شمال کشور و با شرط تغییر 
نکردن کاربری به افراد واگذار می شــود. 
اما متاســفانه برخی از ایــن زمین های 
جلگه ای با مســاحت چندین هکتار طی 
سال های گذشته مورد سوءاستفاده بعضی 
ســودجویان قرار گرفته است و در یکی 
از این قطعات هکتــاری جلگه ای، یک 
چهره مشــهور اقتصادی با تغییر کاربری 
غیرمجاز، ساخت و ســازهایی را شروع 
کرده بود. به همین منظور و در راســتای 
تعریف ماموریت بسیار مهم در قوه قضائیه 
برای صیانت از حقــوق عامه، از چندی 
موصوف  اراضی  وضعیــت  رصد  پیش 
در دســتور کار قرار می گیــرد. در یکی 
از موارد بررســی شده مشخص می شود 
فرزندان چهره مشهور اقتصادی که سابقه 
محکومیت هم دارد یکــی از زمین های 
جلگه ای چندین هکتاری را در سال ۱۴۰۰ 
با تغییر کاربری برای ساخت و ساز آماده 
کرده و از چندی پیش نیز ساخت و ساز 
در این زمین ها شروع شده است. با تشکیل 
پرونده قضائی مشــخص می شود برخی 
افــراد و نهادها در دادن مجوز غیرقانونی 
به این گروه همکاری کرده و کار را برای 
ساخت و ساز غیرمجاز در این پهنه وسیع 
تسهیل کرده اند. در ادامه و برای جلوگیری 
از سوءاستفاده صورت گرفته برای تمامی 
افراد و نهادهای متخلــف در این پروژه 
پرونده قضائی تشکیل شده و رسیدگی به 

آن در دست بررسی است.«
چندی قبل که »ســاجقه«، معاون رئیس 
جمهور و رئیس سازمان حفاظت از محیط 
زیســت کشــور برای دریای خزر ابراز 
نگرانی کرده بود در چندین مطلب که البته 
جوابیه هایی نیز در پی داشت یادآور شدیم: 
»چطور باور کنیم نگران کاهش سطح آب 
و آلودگی دریای خزر هستید وقتی چشم 

بر نابودی »کویر و بیابان« فروبسته اید؟«
واقع امر این اســت کــه از مدت ها قبل 
یک شــرکت بزرگ صنعتی - معدنی، با 
حفر چاه هایی در مناطقی از کویر ساغند 
به  و سیاهکوه، ضمن آســیب رسانیدن 
آب ســفره های زیرزمینی، به دلیل نصب 
آب  ناخالصی های  که  »آب شیرین کن« ها 
استحصالی را جدا می کند و آن را بدون 
هیچ ماحظه ای وسط بیابان رها می کنند، 
این نگرانی را به وجــود آورده که، این 
کویر که خــود از ســرمایه های ملی و 
پناه امن حیات جانوری و گیاهی اســت 
اندک اندک تبدیل به شوره زاری شود که 
خطرات و لطماتی را به محیط زیست و 
در ادامه به زندگی انسانی هایی که همان 

حوالی زیست می کنند وارد آورد.
در این رابطه، بارها گزارش هایی منتشــر 
کردیم، چندین و چند نامه به مســئولان 
ذیربط )از مدیران استانی تا مدیر سازمان 
حفاظت از محیط زیســت و حتی معاون 
اول رئیس جمهور( نوشتیم اما هیچگونه 

واکنش و پاسخ موثری دریافت نکردیم.
حال که شاهد عزم جدی دستگاه قضائی 
در دفــاع از حقوق عامــه و صیانت از 

محیط زیســت هســتیم، لابد 
حق داریم ضمــن ابراز نگرانی 
تلخی که در  اتفاقات  از  شدید 
کویر ســاغند و ســیاهکوه در 
حال رخ دادن اســت و همگی 
شاهد آن هســتیم، این پرسش 
مهم را بپرســیم که مگر دفاع 
 از حقــوق عامــه و صیانت از 
محیط زیست، جنگل و جلگه و 

بیابان می شناسد!؟
اهمیت کویــر، کارکردهای کویر،  مگر 
زیبایی و عظمت کویر، ارزشــمند بودن 
کویر کمتر از جنگل و مناطق جلگه ای در 

شمال کشور است؟
مگر می شود دستگاه قضائی پیگیر ساخت 
زمین های  در  غیرقانونــی  و ســازهای 
جلگــه ای به نام دفــاع از حقوق عامه و 
صیانت از محیط زیســت شود اما چشم 
بر تخریب های گسترده در مناطق کویری 
 استان یزد بسته شــود؟ قطعا که اینطور 

نخواهد بود.
این شائبه که برخی دستگاه ها عماً زبان و 
قدرت شان در برابر معادن و صنایع بزرگ، 
الکن و ناتوان است، هر روز بیشتر از قبل 
مردم کویرنشین اســتان یزد را می آزارد. 
آن ها دائماً از خود می پرسند؛ چه گناهی 
کرده ایــم که کوه ها و کویرهای اســتان 
یزد به صرف ایــن که درون خود ذخائر 
عظیم آهن و مس و اورانیوم را نگاهداری 
می کنند این گونه باید آماج تخریب های 
گسترده باشــند و هیچ دستگاه و نهاد و 
سازمانی نیز جلودار این رفتار قانون شکنانه 
نباشــد که هیچ، حتی در مواردی با آن ها 

همراهی نیز داشته باشد؟
از آن جایــی که مــوردی، تخریب های 
صورت گرفته در کویر ساغند و سیاهکوه 
را دنبال می کنیم، منهــای نظر مردم که 
دچار تردید و شائبه نیز شده است، به این 

نتیجه ی تلخ رسیده ایم که چرا:
- اجــازه ی حفر چاه در کــم آب ترین 
مناطق ایران داده شــده، با استناد به کدام 
قانون)حتی به ضرورت و اضطرار(؟ حال 
اگر اضطرار بوده مدت زمان اضطرار چه 

مدت است بالای ۵ سال بیشتر؟
- معدنی که با دریافت معدنی )آنومالی 
دی - ۱۹( به مفت ترین شــکل ممکن، و 
با صرف هزینه هایی که خود آن هزینه ها 
نیز دچار اشــکالات عدیده است )!( آب 
به استان یزد منتقل کند اما دست از حفر 
چاه و سهمیه ی آب انتقالی بر ندارد؟ آب 

انتقالی کجا مصرف می شود؟
- چرا پیگیری هــا، نامه نگاری ها، در این 
رابطه برای مدت های مدید دچار سکون 

و نادیده انگاری می شود؟
- همچنــان این معــادن و صنایع بزرگ 
به دنبــال دریافت معادنی دیگر آن هم به 
بهانه هایی شــاید انتقال آب به استان یزد 
باشند اما دو سطر گزارش از نحوه ی اجرای 
پروژه ی قبلی، منابع ریالی و ارزی، تعیین 
میزان ارزش معادنی که به آن ها هدیه شده 
است و چرایی اصرار بر تخریب کویر را 
شفاف سازی نمی کنند؟ و حتی معاون اول 

رئیس جمهور هم پاسخ نمی دهند.
حال که دســتگاه قضائی، با این قوت و 
سوءاســتفاده کنندگان  پیشروی  قدرت، 
و تخطی کننــدگان از قانون را در مناطق 
جنگلی و جلگه ای شمال را به طور کامل 
مسدود کرده است چرا نباید نگران کویر 
و بیابان بود؟ مگر جز این است که ارزش 
بیابان و کویر با آن همه معادن ارزشمند، 
دست کمی از جنگل ها و جلگه ها ندارد؟ 
منتظر اقدامات موثرتر قوه قضائیه می مانیم 
فقــط امیدواریم این اقدامات آن قدر دیر 
و دور صورت نپذیرد که به جای درمان، 
مجلس فاتحــه خوانی مفیدتر باشــد؟ 
بارها نوشــته ایم، پیگیری کرده ایم، حرف 
و ســخن ها شــنیده ایم، نیش و نیشترها 
نوش جــان کرده ایم اما قدمــی پا پس 
نکشیدیم و این یعنی همچنان می نویسیم، 

پیگیریم و از هیچ... نیز ابِا نداریم...!

آقای محسنی اژه ای استمداد می طلبیم
دفاع از حقوق عامه و صیانت از محیط زیست

جنگل و جلگه و بیابان نمی شناسد!

منصور مظفری
مدیرمسئول

سرمقاله

صفحه 4

همراهــان و خوانندگان آفتاب یزد می توانند مشــکلات، دغدغه ها و 
مشاهدات خود را در قالب سوژه با روزنامه در میان گذاشته تا خبرنگاران 
آفتاب یزد آنها را پیگیری و منتشر نمایند. البته تا پیش از این ستون های 
پیام مردمی روزنامه، منبع مهم و غنی چنین سوژه هایی بوده اما آفتاب 
یزد به دلیل جایگاه مردمی خود در نظر دارد منسجم تر از قبل به این مهم 
بپردازد. خوانندگان محترم می توانند ایده ها و سوژه های خود را از طریق 

پیامک 3000141428 و یا تلگرام 09213553163 ارسال نمایند.

مجلس بودجه را تصویب می کند 
و خرداد می رود،
 دولت می ماند وکسری بودجه !

اخطارهای آتش نشانی جنبه تشریفاتی پیدا کرده؟ بازتاب مظلوم نمایی 
8رئیس بیمارستان گاندی

یک زمانــی دل مان خــوش بود و مــدام در 
نوشته های مان پیشــنهاد می دادیم بهتر است 
رســانه های تصویری خصوصی نیز دائر شود و 
تمام تخم مرغ ها در سبد صدا و سیما گذاشته 
نشود. به خیال خودمان پیشــنهادی آوانگارد 
را قلمــی کردیم تا بشــود فضای رســانه های 
عمومی را از رخوت نجــات داد و رقیبی برای 
شــبکه های ماهواره ای که به تازگی تاســیس 
شــده بودند تراشید. خاطرم اســت آن زمان 
شبکه ای ماهواره ای تاسیس شده بود که بدون 
وقفه ســریال های کره ای، ترکیه ای و آمریکای 
لاتین پخش می کرد و گفته می شد هدف اش 
تخریب بنیان خانواده در ایران است. البته الحق 
که ناظران و دلســوزان نیز هدف این رسانه را 
درســت تشــخیص داده بودند؛ یعنی انتخاب 
سریال ها براســاس موضوع »خیانت« بود و به 
نوعی به بیننده القا می کرد اینکه شما خانواده ای 
تشکیل دادید دلیل نمی شود که چشم خود را 
بر موقعیت های دیگر ببندید! این شبکه آنقدر 
با چنین مضمون مبتذل تولید محتوا می کرد 
تا در نهایت بگوید »خیانت« مفهومی پوسیده 
و غیر واقعی اســت و نباید به خاطر آن خود را 

محدود کنید.
بنده نمی دانم و آماری هم منتشــر نشده ولی 
براساس شم روزنامه نگاری و مشاهدات خود به 
جرات می گویم در همان ایامی که این شــبکه 
فعالیــت می کرد احتمالا آمــار طلاق به دلیل 

خیانت رشد داشته است.

بودجه صدا و سیما
و بودجه بارورسازی ابرها

سید علیرضا کریمی

یادداشت-3

کشــور ما با توجه به مستعد بودن نسبت به 
بروز حوادث قهــری و غیرمترقبه همواره در 
معرض خطر بروز ســیل، زلزله، خشکسالی، 
آتش سوزی، بیماری های همه گیر و... می باشد.

ستادهای بحران به منظور پیشگیری از بروز 
حوادث و همچنین مقابله با اتفاقات ناگوار به 
منظور کاهش خســارت های مادی و انسانی 
و بحران هــای پس از بروز حوادث تشــکیل 

شده اند.
طبق عرف، ستادهای بحران میبایست دارای 
توانایی هــای مختلف مطالعاتی،  قابلیت ها و 
نامه ریزی و مدیریتی همچنین گروههای امداد 
و نجات آموزش دیده و آماده برای عملیات و 

امدادرسانی باشند.
طبیعــی اســت که فراهــم شــدن امکانات 
ســخت افزاری و نرم افزاری برای رســیدن به 
شــرایط مطلوب نیازمند بــه وجود یک نگاه 
دوراندیشانه، اســتراتژیک و مدیریت کارآمد، 
ابزار و امکانات و منابع مالی بشرح زیر می باشد:

< ابزار و امکانات:
- تجهیزات نجات و امدادگری پیشرفته مانند 
خودروهای امداد و نجات، هلیکوپترها، قایق ها 
و هواپیماهــای امداد و نجات، ماشــین آلات 

ساختمانی و راهسازی
- تجهیزات ارتباطی پیشرفته مانند سامانه های 

رادیویی و تلفن همراه.
 GIS تجهیزات اطلاعاتی مانند سامانه های -
)ســامانه اطلاعات جغرافیایی( برای تحلیل و 

نقشه برداری مناطق بحرانی.
- تجهیزات پزشــکی و بهداشــتی برای ارائه 

خدمات به مصدومین و آسیب دیدگان.
-خانه های پیش ساخته برای اسکان نیازمندان

- منابع مالی و اعتباری
۱- برنامه ریزی و آموزش:

- تدوین اهــداف واســتراتژی های مدیریت 
بحران به همراه طرح و برنامه های عملی آماده 

امداد و نجات.
- تهیه نقشه های ریسک و تحلیل مستندات 

بحرانی.
- برگزاری تمرینــات و آموزش های مداوم و 
دوره ای برای مدیران ستادی و تیم های امداد 

و نجات.
- آموزش عمومی، برگزاری مانورهای کســب 

آمادگی
- مستندسازی

-اطلاع رسانی عمومی

ستادهای مدیریت بحران
سازمان، تشکیلات و چالش کارآمدی

محسن اولیاء
رفتار شناس

یادداشت-4

ادامه در صفحه 8

ادامه در صفحه 3

می گوییم و می گذریم اما...

در حالی که دولت آزادسازی نرخ سوخت هواپیما را در دستور کار خود قرار داده، قیمت بلیت را دستوری تعیین می کند

یک بام و دو هوای بلیت هواپیما
قیمت در سراسر کشور  8000 تومان

جمعه ۶ بهمن ماه سال جاری دیوان بین المللی 
دادگســتری رای اولیه خود را مبنی بر داشتن 
صلاحیت رسیدگی به اتهامات انتسابی اسرائیل 
و تعلیق فعالیت های نظامی اسرائیل در غزه و 
اقدامات اضطراری صادر کرد که فارغ از جنبه 
کیفری و حقوقی از منظر سیاسی و دیپلماتیک 
وجهه اســرائیل و حامیانش را متزلزل ساخت. 
چراکه سازمان های بین المللی حقوقی و کیفری 
در سطح جهانی بیشتر جنبه نمادین و ویترینی 
دارد و معمولا در خدمت قدرت های جهانی و 
حامی لابی های قدرت و ثروت به شمار می روند 
درحالی که در این قضیه لابی صهیونیســتی 
 وایپک و آمریکا و تروئیکای اروپایی نهایت تلاش 
خود را به انجام رســاندند که اسرائیل محکوم 
نشود و مســئولیتی برعهده نگیرد ولی قضات 
بااقتدار  مستقل دیوان بین المللی دادگستری 
و فــارغ از رایزنی ولابی گری مبادرت به صدور 
رای محکومیت اولیه اسرائیل نمودند. از منظر 
حقوقی شوک بســیار بزرگی بر اسرائیل وارد 
شده چراکه علیرغم نسل کشی وجنایت علیه 
فلسطینیان و اســتفاده نامشروع از سلاحهای 
ممنوعــه همانند بمب های فســفری و نقض 
همه قوانیــن و مقــررات بین المللی و نقض 
قطعنامه های شورای امنیت سازمان ملل متحد 
و مطابقت جنایات اسرائیل با مواد ۷ و۹ منشور 
دیوان بین المللی دادگســتری، اسرائیل توقع 
داشــت که همانند سابق و در بسیاری مراجع 

حقوق بشری برائت حاصل کند.

ابعاد سیاسی -  حقوقی 
رای دادگاه لاهه علیه اسرائیل

دکتر انور خیرآبادی
وکیل دادگستری و مدرس دانشگاه

یادداشت-1

تا زمانی که در کشور یک مرکز برای برنامه ریزی 
در حوزه زمین برنامه ریزی و تصمیم گیری نکند 
ما همیشه مشکل خواهیم داشت چون زمین 
یک ثروت ملی اســت و بــه همه تعلق دارد و 
باید آن را به نسل آینده تحویل دهیم و تشکیل 
عالی شــورای مدیریت زمین یکی از راههای 

پیشنهادی است برای بهبود آن.
چرا کشاورزی در کشــور ما اقتصادی نیست 
چون هنوز راه هــای کاهش هزینه های تولید 
را پیدا نکردیم. کشــاورزان در دنیا یارانه بگیر 
هستند. آمایش سرزمین باید واقعی انجام شود 
ایجاد ویــلا برای اســتراحت موقت در زمین 
کشــاورزی اصولی نیست چون زمین به همه 
ایران تعلق دارد. برای بخش کشــاورزی باید 
اشتغال زایی مناسب دیده شــود برای تامین 
امنیت غذایی جامعه ولی متاســفانه سرانه هر 
ایرانی برای زمین کشاورزی ۵۸۱ متر بوده که 
رقم بسیار ناچیزی است در حالی که در قانون 
مالیات مستقیم بخش کشاورزی کاملاً معاف از 

مالیات می باشد.
در نشست خبری ســازمان امور اراضی کشور 
که به مناسبت ســالروز تاسیس این سازمان 
تشــکیل شــده بود، مهندس رضا افلاطونی 
رئیس سازمان امور اراضی کشور به تشریح اعم 
فعالیت ها و برنامه های زیربنایی این سازمان در 
راستای حفاظت ارضی کشــور پرداخت. وی 
گفت مدیریت تامین امنیت شغلی باعث امنیت 

غذایی هم می شود.

شورای عالی 
مدیریت زمین

قربانعلی تنگ شیر
استاد دانشگاه

یادداشت-2

ادامه در صفحه 8ادامه در صفحه 8

 سخنی با عنابستانی و زعفرانچی لر

نماینده  مردم یا مدیرعامل در بخش خصوصی!
< عنابستانی می گوید: خودرو گرفتن نمایندگان مجلس، موضوعی عادی است و کاظم زعفرانچی لر، عضو شورای کلانشهر تبریز هم معتقد است: اینکه از کدام در می روم به شما ربط دارد؟! 

به خودم مربوط است!
< آقای زعفرانچی لر، نمایندگی به نوعی، قبول وکالت مردمی است که به شما رأی داده اند و قبول وکالت مردمی است که به شما رأی نداده اند اما در هر صورت شما نماینده ی آن ها نیز محسوب 
می شوید، آیا یک وکیل حق دارد به موکل خود بگوید: این که من به تلفن شما پاسخ نمی دهم یا در جلسات دادگاه شرکت نمی کنم یا پرونده را نخوانده ام به خودم مربوط است؟ طبیعی است 
چنین حقی ندارد و اگر این موضوع را پیش روی موکل خود مطرح کند لابد موکل هم قید وکالت چنین وکیلی را خواهد زد اما چه می شود کرد که اعطای نمایندگی به اشخاص در مجلس 

و شوراها این قابلیت که آن عنوان بازپس گرفته شود را ندارد و چون ندارد باید چنین برخوردهایی را تا پایان دوران نمایندگی تحمل کرد و در انتخابات بعدی، تصمیماتی دیگر اتخاذ کرد!
صفحه 3
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 1420- جنگ در اوکراین هم وضعیت اسفباری 
دارد چرا رسانه ها کمتر به جنگ روسیه و اوکراین 

می پردازند؟ انگار این موضوع دیگر مهم نیست! 
1431- یکی از رس��انه ها در یک گزارشی مدعی 
ش��ده 3 دس��تیار پزش��ک در ع��رض یک هفته 
خودکشی کردند. واقعا چنین چیزی خیلی عجیب 

و سوال برانگیز است. 
1441- نوازندگان خیابانی بس��یار خوبی هستند 
که توانایی بالایی دارند کاش از اینها بهتر استفاده 
می شد ساماندهی می شدند به گروههای موسیقی 
معرفی می ش��دند. حیف اس��تعدادهایی که تلف 

می شوند. 
1501- آقای علم الهدی امام جمعه مشهد پیشنهاد 
دادن��د از ظرفیت هنرمندان و ورزش��کاران برای 
افزایش مشارکت استفاده شود. تا آنجا که می دانیم 

همیشه این کار صورت گرفته. 
1301- آیا امکان دارد در صورت حضور برخی افراد 
بی حجاب در انتخابات از رأی دادن آنها جلوگیری 

کنند یا با آنها برخوردی صورت می گیرد؟ 
1321- عضو کمیسیون لایحه حجاب می گویند 
با بی حجاب ها تعارف نداریم آنها را جریمه سنگین 
می کنیم. حرف ش��ان درس��ت؛ اما آی��ا در موعد 

انتخابات هم همین روش را ادامه می دهند؟ 
1345- معاون نخست وزیر طالبان گفته خواهان 
روابط حسنه با دنیا حتی با آمریکا که به ما حمله 

کرده هستیم! چه حرفی زدند!
1402- برای تیم ملی فوتبال مان در مسابقات جام 
ملت های آس��یا آرزوی موفقیت داریم. سالهاست 
دس��ت مان از جام کوتاه مان��ده. امید به موفقیت 

تیم مان داریم. 
1201- آقای آذری جهرمی وزیر سابق ارتباطات با 
کنایه به موضوع افزایش سن بازنشستگی می گوید 
جوانگرایی کشک، وقتی خالص سازی کردند سن 
بازنشستگی را هم بالا بردند که حالاحالاها بمانند! 

1221- سخنگوی شورای نگهبان در مورد احتمال 
مراجعه افراد بدون حجاب به صندوق های رأی در 
زمان انتخابات گفتند حق رأی افراد در هیچ قانونی 
سلب نشده. یعنی اگر فرد بی حجاب پای صندوق 

برود اشکالی ندارد؟! 
1245- ش��اید واقعا توقع حل مشکلات از دولت 
توقع زیادی اس��ت. در دولت های قبل هم شاهد 
کار چندانی برای حل مشکلات مردم نبودیم. شاید 
بهتر است دیگر امیدی به آنان نبندیم مگر چقدر 

می شود دل به وعده ها خوش کرد؟ 
1120- دیوان محاسبات اعلام کرده بیش از 2 هزار 
شرکت شبه دولتی در ایران وجود دارد. ماهیت آنها 
دولتی نیست اما تحت کنترل دولت هستند یعنی 

در واقع همان شرکت های خصولتی هستند! 
1131- وزارت بهداشت یک بخشنامه عجیب ابلاغ 
کرده که دانشجویان پزشکی باید وثیقه سنگینی 
بگذارند تا در ایران بمانند گرچه دیوان عدالت اداری 
با آن مخالف است. اما این روش ها برای جلوگیری 

از مهاجرت افراد مناسب نیست. 
1145- حداقل حقوق سال آینده 11/5 میلیون 
اعلام ش��ده درحالی که در تهران زیر 25 میلیون 
خط فقر اعلام شده. با این حقوق ها می شود زندگی 

کرد؟ 
1031- آقای زاکانی شهردار تهران گفتند برخی 
افراد در رس��انه ها و فضای مج��ازی برای من زن 
گرفتند و طلاق دادند. خجالت هم نمی کشند در 

واقع شایعه شده بود ایشان ازدواج مجدد کرده! 
1045- آقای محمدرضا باهنر! شما که می گویید 
در لیست روحانی نمی روم. آیا خودتان به محبوبیت 
خود و همفکرانتان توج��ه کردید؟ می دانید چه 

میزان محبوبیت دارید؟!
1101- انگلی��س در ادعایی واه��ی عنوان کرده 
تردیدی نیست که ایران پشت نیروهای نیابتی قرار 
دارد. تهران به حماس و نیروهای مقاومت س��لاح 

می دهد. دائما در حال اتهام افکنی هستند.  
 1015- دبیر س��تاد امر به معروف گفته بودند از 
شرکت کنندگان دوره های آموزشی ، اساتید برای 
دانشگاهها تربیت می کنیم. حرف ایشان درست؛ اما 
تربیت استاد نیازمند یک پروسه طولانی است که از 
استادیاری شروع می شود سال های زیادی هم زمان 
می برد به مرحله اس��تاد تمام برسد. تربیت استاد 
ساده نیست با چند دوره آموزشی امکانپذیر نیست. 
1845- چرا با وجود ثبات نسبی دلار در یکساله 
اخیر تورم و قیمت اقلام کاهشی نشد؟ چرا حتی 
با وجود کاهش قیمت دلار در مقاطعی قیمت ها 

کاهش نیافت؟ چه دست هایی در کار است؟ 
1910- چند درصدی به حقوق ها برای سال آینده 
اضافه می ش��ود اما در همین سال فعلی تا قبل از 
س��ال آینده چند بار باید شاهد افزایش قیمت ها 
باش��یم؟ در سال جدید هم که صددرصد افزایش 
قیمت ه��ا ادامه دارد. پ��س افزایش حقوق ها علناً 

بی فایده است! 
2012- یارانه برخی خانوارها واریز نشده. آیا دلیل 
خاصی دارد؟ امکان دارد جز دهک هایی باشند که 

یارانه شان حذف شده؟ 
1741- ظاهرا در زمینه وجود اختلال در اینترنت 
رک��ورددار جهانی ش��ده ایم. واقع��ا حیرت انگیز و 
تأسف آور است. در بسیاری اوقات اینترنت اختلال 

دارد. 
1801- وقت��ی آقایان��ی امث��ال عل��ی لاریجانی 
ردصلاحی��ت می ش��وند این یعن��ی دامنه حلقه 
انتخاباتی تنگ تر می شود. وگرنه چرا باید امثال وی 

که از ستون های نظام هستند ردصلاحیت شوند. 
1821- در انتخابات باید کس��انی حضور داشته 
باش��ند که محبوب و منتخب مردم باشند پیگیر 
مطالبات مردم باشند. صلاحیت واقعی افراد باید 
توس��ط مردم تائید شود کسانی که به مجلس راه 
پیدا می کنند باید پیگیر نیازها و مطالبات مردم و 

سلیقه آنها باشند. 
1641- آی��ا ادعای کاهش س��همیه آرد نانوایان 
صحت دارد؟ ام��کان اعمال محدودیت در فروش 

نان می  رود؟
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< کمیسیون اصل ۹۰ پرونده اتهامات علیه نمایندگان را باز کند
یک عضو کمیس��یون اصل 90 از رئیس این کمیس��یون درخواس��ت کرد پرونده 
اتهامات علیه نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی را باز کند.س��ید سلمان ذاکر 
درباره این که یک فعال سیاسی نمایندگان مجلس را متهم به دریافت 140 سکه 
به عنوان رش��وه کرده اس��ت، گفت: هیچ نماینده ای نیامده اس��ت آبرو و حیثیت 
خ��ودش را به خاطر بعضی از مس��ائل که مطرح می کنند، بب��رد. هیچ نماینده ای 
نیامده اس��ت حیثیت خودش و مجلس را زیر س��وال ببرد . ای��ن نماینده مجلس 
شورای اس��لامی تاکید کرد: طبیعی است که هر کسی می خواهد حرف بزند اول 
بای��د تحقی��ق و تفحص کند، آن ها خودش��ان مدعی علم زمین و زمان هس��تند، 
در مقابل دش��منان خوب ایس��تاده اند و تحلیل هایش��ان خوب است بنابراین باید 
یک مقدار تحلیل هایش��ان را دقیق تر و دشمن شناس��ی خودشان را قوی تر کنند 
و همین ط��ور حرف��ی نزنن��د که مجلس انقلاب��ی را تحقیر و تضعی��ف کنند. وی 
خاطرنش��ان کرد: تحقیر مجل��س، تحقیر ارکان اصلی نظ��ام و تحقیر امید مردم 
است. چشم انتظارِ مردم به مجلس است. مجلس رفتار مدیران را تنظیم می کند. 
بنابرای��ن این تهمت ها حتماً قابلیت تذکر از ط��رف قوه قضائیه را دارد. حتماً این 
تهمت ها قابل اصلاح از طرف خود گوینده اس��ت و ان ش��اءالله شاهد خواهیم بود. 
ذاکر در پاس��خ به این که آیا به عنوان نماینده مجلس پیگیر این تهمت ها خواهد 
بود، گفت: کمیسیون اصل 90 حتما باید این موضوع را پیگیری کند، من از آقای 
پژمان فر به عنوان رئیس کمیس��یون اصل 90 درخواس��ت می کنم این موضوع را 
رصد کند و پرونده این نوع اتهامات را باز کند. وی افرود: از قوه قضائیه، س��ازمان 
بازرسی و دادستان کل می خواهم به این موضوعات به صورت دلسوزانه رسیدگی 
کنند نه تحکمی، زیرا افرادی که حرف می زنند در درون نظام هس��تند و س��ابقه 
خوبی دارند و نیاز به تقویت و اصلاح آنان است، یک تذکر قضائی به آن ها بدهند 

تا انحراف بیشتر نشود./ایلنا

< همه دستگاه ها در روابط خارجی باید با وزارت خارجه هماهنگ باشند
س��خنگوی کمیس��یون امنیت ملی و سیاس��ت خارجی مجلس ش��ورای اسلامی 
گف��ت: با مصوب��ه امروز مجلس تمامی دس��تگاه ها اعم از س��ازمان انرژی اتمی و 
وزارت اطلاع��ات برای انج��ام اقدامات خود در روابط خارج��ی باید با وزارت امور 
خارجه همکاری و هماهنگی لازم را داش��ته باش��ند. نیروهای مس��لح هم باید در 
چارچ��وب نظارت و تدابیر مق��ام معظم رهبری عمل کنن��د. ابوالفضل عمویی با 
اش��اره به مصوبه مجلس ش��ورای اس��لامی در جهت رفع ایرادات شورای نگهبان 
در لایحه برنامه هفتم توس��عه گفت: امروز مجلس ش��ورای اس��لامی مصوب کرد 
ک��ه در طول اجرای برنامه هفتم توس��عه همه دس��تگاه ها مکلف هس��تند که در 
انج��ام اقدام��ات خود در زمینه رواب��ط خارجی هماهنگی و هم��کاری کامل را با 

وزارت امور خارجه داش��ته باشند. وی توضیح داد: پیش از این مصوبه کمیسیون 
تلفیق برنامه هفتم در مجلس بعضی از دس��تگاه ها را از این هماهنگی مس��تثنی 
کرده بود که در رفت و برگش��ت این لایحه بین شورای نگهبان و مجلس شورای 
اس��لامی این استثناها برداشته شد؛ لذا همه دستگاه ها مکلف هستند هماهنگی و 
هم��کاری لازم را در چارچوب قوانین و مقررات با وزارت امور خارجه در پیگیری 
اقدامات خود در روابط خارجی داش��ته باشند. سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی یادآور شد: در قانون برنامه ششم توسعه، 
نیروهای مس��لح از این هماهنگی مستثنی شده بودند که در مصوبه برنامه هفتم 
توس��عه و با اصلاحات اعمال ش��ده برای تامین نظر شورای نگهبان، مقرر شد که 
هماهنگی نیروهای مس��لح برای اقدامات در روابط خارجی با وزارت امور خارجه 
در چارچ��وب بند »پ« ماده 118 باش��د ای��ن بند مربوط به این اس��ت که باید 
نیروهای مس��لح در چارچ��وب تدابیر مقام معظم رهبری به عن��وان فرمانده کل 
ق��وا عمل کنند. عموی��ی در جمع بندی بیان کرد: با مصوبه امروز گام مهمی برای 
انسجام بخشی بیش��تر در عملکرد دستگاه های کشور در اجرای سیاست خارجی 
برداش��ته ش��د و با رفع استثناها کمک ش��د که یک رویکرد اجماعی در سیاست 
خارجی در تعامل با کش��ورهای دنیا در پیش گرفته شود. وی در پایان بیان کرد: 
بر اس��اس این مصوبه دیگر اس��تثنایی برای هماهنگی دستگاه ها با وزارت خارجه 
برای انجام اقداماتش��ان در زمینه روابط خارجی وجود ندارد و این موضوع شامل 
س��ازمان انرژی اتمی و وزارت اطلاعات هم می ش��ود، درباره نیروهای مسلح باید 
 در چارچ��وب نظارت و تدابیر مقام معظ��م رهبری به عنوان فرمانده کل قوا عمل

 شود. /ایسنا

< اصلاحات انجام شده هدف اصلی طراحان شفافیت آراء را کنار زده است
رئیس فراکس��یون مستقلین مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: اصلاحات صورت 
گرفته در طرح ش��فافیت قوای س��ه گانه س��بب ش��ده تا این طرح از هدف اصلی 
طراحان فاصله بگیرد و به نوعی ش��فافیت کمرنگ شود. غلامرضا نوری قزلجه در 
تذکر ش��فاهی در جریان بررسی گزارش کمیسیون امور داخلی در خصوص طرح 
ش��فافیت قوای س��ه گانه بیان کرد: بنا بود که در رس��یدگی به لایحه بودجه سال 
1403 و لایحه برنامه هفتم توس��عه مجلس با س��رعت پیش برود اما اکنون وارد 
دس��تور دیگری شده ایم و همان سرعت پیش گرفته شده است. اصلاحاتی که در 
طرح ش��فافیت قوای س��ه گانه صورت گرفته اس��ت، ما را از اهداف اصلی طراحی 
این طرح دور کرده است. هدف اصلی طراحان این طرح شفافیت در همه سطوح 
ب��ود.وی در ادامه اظهار کرد: با توجه به اصلاح��ات صورت گرفته در چند تبصره 
گذش��ته که به تصویب مجلس ش��ورای اسلامی رس��ید حتی به وزیر اختیار داده 
ش��د که ش��فافیت را کنار بگذارند حتی به رئیس جمهور نیز این اختیار داده شد 

تا بحث ش��فافیت را کن��ار بگذارند با این رویه این ط��رح آورده ای برای ما ندارد.
عبدالرضا مصری که ریاست جلسه علنی مجلس شورای اسلامی را برعهده داشت 
در پاسخ به تذکر وی بیان کرد: تمام کشورها در بیان مسائل طبقه بندی را رعایت 
می کنن��د حتی در یک خانواده چند نفره نیز مس��ائل طبقه بندی می ش��ود هرگز 
 نباید تمام مس��ائل کشور به نحوی گفته شود که دشمن بتواند از آن سوءاستفاده 

کند./ایسنا

< دولت در برنامه هفتم مکلف به احصای منابع مالی جدید شده است
س��خنگوی کمیس��یون تلفیق لایحه برنامه هفتم توس��عه گفت: دولت در برنامه 
هفت��م ب��رای تامین بار مالی مکلف ش��ده که همه احکام قان��ون در جهت تامین 
منابع مالی و رش��د 8 درصد را انجام دهد. در واقع دولت مکلف به احصای منابع 
جدید ش��ده که به تبع آن مصارف جدید پیش بینی شده است. محسن زنگنه در 
توضیح آخرین روند بررس��ی ایرادات شورای نگهبان به لایحه برنامه هفتم توسعه 
گفت: براس��اس جلسه ای که با هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و شورای نگهبان داش��تیم، حدود 25 مورد عدم انطباق با سیاست های کلی، 40 
مورد مغایرت و تعدادی هم ابهام نس��بت به مصوب��ات مجلس درباه برنامه هفتم 
وجود داش��ت که در جلس��ات مفصل تش��کیل ش��ده، مغایرت ها رفع شده است. 
وی ادامه داد: ایرادات ش��ورای نگهبان نیز بیش��تر شکلی و ابهامی بود. سخنگوی 
کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه درباره ایرادات بار مالی به برنامه هفتم 
گفت: هیئت عالی نظارت و ش��ورای نگهبان در )ب( ماده 118 برنامه هفتم بندی 
ابهامی گرفت که کمیس��یون تلفیق این بند را حذف کرد و اصلاحیه ای برای آن 
گذاش��ت؛ این اصلاحات به شورای نگهبان ارجاع می شود.وی توضیح داد: در این 
بند آمده بود که دولت بار مالی اجرای احکام این قانون که مس��تلزم اس��تفاده از 
منابع عمومی باشد را در لوایح بودجه سنواتی در حدود منابع پیش بینی می کند؛ 
ای��راد این بود که عملا این بند به دولت می گوید براس��اس منابعش برنامه هفتم 
را اج��را کن��د حال اینکه ما در برنامه دولت را مکلف کردیم در حوزه تامین منابع 
جدی��د اقدام کند. زنگن��ه ادامه داد: در بند ب جایگزین م��اده 118 برنامه هفتم 
جهت رفع ایراد ش��ورای نگهبان امده که دولت مکلف است همه احکام قانون در 
جهت تامین منابع مالی و رش��د هشت درصد انجام دهد در واقع دولت مکلف به 
احصای منابع جدید ش��ده که به تبع آن مصارف جدید پیش بینی ش��ده اس��ت.

سخنگوی کمیس��یون تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه ادامه داد: در پی اعتراض 
دولت درباره بار مالی نامه کتبی به ش��ورای نگهبان دادیم که در آن جدولی ارائه 
شده که در آن منابعی پیش بینی شده و در قبالش هزینه هایی برای دولت مترتب 
ش��ده است. در یکی از جداول رقم هفت هزار میلیارد تومان احصای منابع جدید 

و به تبع مصارف جدید آمده است./ایسنا

مجلس نامه؛ آن چه وکلای مردم گفتند
در این ستون، بدون هیچ حک و اصلاحی، نظر و دیدگاه نمایندگان مجلس پیرامون موضوعات روز را بازتاب می دهیم.

آفتاب یزد ـ رضا بردستانی: ماه ها قبل، شاید اواخر شهریور یا اوایل مهرماه سال 
جاری در یادداش��تی متذکر شدیم؛ دولت، اختلافات خود با مجلس را پیش از ارائه  
بودجه به بهارس��تان حل کند. منظورمان همین بحث هایی است که این روزها بین 
بهارس��تان و پاستور بالا گرفته است. زمان حسن روحانی نیز شبیه به این اتفاقات، 
خصوصاً در نخس��تین س��ال حضور مجلس یازدهم رخ داد و دول��ت دوازدهم را با 
کس��ری بودجه ای عجیب مواجه کرد موضوعی که بعدها دردس��رهای فراوانی برای 

دولت حسن روحانی پدید آورد.
برخی اما به این خیال بودند که چون مجلس با دولت فعلی همس��و تر است لابد بر 
س��ر بودجه، سر به سر دولت نخواهد گذاش��ت اما این روزها شاهد هستیم باز هم 
همان بحث های قدیمی بالا گرفته است؛ از دولت اصرار و از مجلس انکار این وسط 
ی��ک نکته ی مهم و قابل تأمل وجود دارد و آن این که، مجلس یازدهم در آخرین 
ماه های حضور، بودجه 1403 را تصویب می کند و خرداد می رود، این وس��ط دولت 
می ماند کس��ری بودجه آن هم در س��الی که تب و تاب انتخابات ریاست جمهوری 

1404 بالا گرفته است.
ای��ن که ایجاد تغییر در ردیف های بودجه)کاهش و افزایش( تا چه میزان در حیطه  
اختیارات مجلس قرار دارد یک مس��ئله اس��ت و این که دولت چگونه می خواهد با 
بودجه مصوب و بارهای اضافی بر دوش پاس��تور گذاش��ته ش��ده چگونه کنار بیاید 

یک مسئله  دیگر.
اساساً رفتار مجالس در سال پایانی به دو دلیل، چندان مناسبت و شباهتی با رفتار 

مجلس در سال های ابتدایی و میانی ندارد:
� اول این که: مجلس نش��ینان)قریب به اتفاق( به نوعی در دوران بدنس��ازی برای 
انتخاب��ات مجلس بعدی قرار دارند فلذا از ه��ر اهرمی برای رأی آوری بهره خواهند 
برد، ش��ده با بالا و پایین کردن ارقام در ردیف های بودجه و یا به مجلس کش��اندن 

پیاپی وزرا .

� دوم این که: حال و هوای س��ال پایانی، حال و هوای خاصی است، برخی امیدوار 
ب��ا نماینده ی مجل��س باقی ماندن هس��تند و بعضی ناامید از انتخ��اب مجدد. در 
این دوگانگی، عملًا کُنده ی زیر س��اطور، دولت ه��ا خواهند بود زیرا، یا نمایندگان 
امی��دوار هس��تند و می خواهند در ای��ن ماه های پایانی، به اصطلاح خودی نش��ان 
بدهند یا نمایندگان ناامید هس��تند و می خواهند اث��ری از خود برجای گذارند که 
 در ه��ر دو صورت و هر دو حالت، عملًا دس��تکاری بودجه ش��اید آس��ان ترین کار

 باشد.
مخل��ص کلام این ک��ه؛ اوضاع و اح��وال بودج��ه ای، اقتصادی و معیش��تی مردم 
و مملکت چندان مس��اعد نیس��ت، تورم ه��م خیال کاهش و پایی��ن آمدن ندارد، 
تنش های منطقه ای و بین المللی نیز مزید بر علت ش��ده است. مجموع این گزاره ها 
به ما می گوید، دولت عقلانی ترین روش را در پیش بگیرد و به این آس��انی زیر بار 
بودجه ای که توان اجرایی ش��دنِ آن را ندارد، نرود. این دولت در س��ال آینده، در 
کن��ار تمامی چالش ها، باید خود را برای انتخاباتی که خرداد 1404 برگزار خواهد 

شد آماده کند.
 از همین حالا نمی توان گفت مجلس دوازدهم، چیزی شبیه به همین مجلس است 
که حتی اگر باش��د هم معلوم نیس��ت قصد همراهی و همرأیی با دولت در ماه های 
باقیمانده از عمر پاستور نشینی رئیسی و کابینه داشته باشد یا نه، پس معلوم همه 
است که دردسر های دولت یکی � دوتا نیست که خواسته باشد با کسری بودجه نیز 
کنار بیاید که یا مجبور باشد دست به تغییر در فصول بودجه بزند یا از خیر برخی 

مباحث عمدتاً عمرانی که در ذات، بودجه خوار عجیبی است و بگذرد.
کوت��اه س��خن این که، دول��ت می ماند و بودجه ی 1403 و کس��ری بودجه و هزار 
و یک مصیبت دیگر، حریف مجلس نمی ش��ود، دس��ت به دامان ش��ورای نگهبان و 
 ب��زرگان نظام ش��ود که کوتاه آم��دن در این فقره، دولت را دچار خس��رانی عجیب

 خواهد کرد!

می گوییم و می گذریم اما...

مجلس بودجه را تصویب می کند و خرداد می رود،
 دولت می ماند وکسری بودجه !

 بحث بودجه ای مجلس و دولت تازگی ندارد، تغییر در برخی 
ردیف های بودجه هم به گوش آشنا است، مجلس همسو و 

غیر همسو نیز ندارد!

دولت می ماند و بودجه ی 1403 و کسری بودجه و هزار و یک 
دامان  به  دست  نمی شود،  مجلس  حریف  دیگر،  مصیبت 
شورای نگهبان و بزرگان نظام شود که کوتاه آمدن در این 

فقره، دولت را دچار خسرانی عجیب خواهد کرد!

پروژه ای که برای شهرداری منطقه۶ تهران »یک ریال« آب خورد! پیش به سوی مدیریت صحیح مصرف انرژی؛

آفتاب یزد: المان حجمی - چند وجهی نوری که در خیابان کریم خان زند و در تقاطع خیابان قائم مقام فراهانی نصب شده، اخراج پرهزینه های شهری در بزرگراه ها و شبکه معابر منطقه۶ تهران
تنها المان و پروژه »به صرفه و صلاح« پایتخت اس��ت که با وجود برخورداری از ویژگی های یک س��ازه هنری و خلاقانه حتی 

یک ریال نیز برای مدیریت شهری هزینه تحمیل نکرده است. 
به گزارش روابط عمومی ش��هرداری منطقه6، تهران، هرس��اله در شهر تهران ش��اهد اجرای پروژه ها و طرح هایی هستیم که 
در جهت عمران و آبادانی، افزایش امکانات ضروری، بهبود کیفیت زندگی و افزایش رضایت ش��هروندان اجرایی می ش��وند و 
برحس��ب حجم عملیات و ش��رایط هر کدامش��ان، بودجه ای را از دارایی مدیریت ش��هری می کاهند. بودجه ای که شهروندان 
با پرداخت عوارض پایدار ش��هر می پردازند و بیت المال اس��ت و باید به ش��کل مناس��ب و صحیح صرف امکانات ضروری و 

زیرساخت های شهر شود و حتی یک ریال از آن نیز نباید هدر برود. 
س��یدمرتضی روحانی، ش��هردار منطقه6 تهران درب��اره این رویداد ویژه گف��ت: امروزه برای همه ارگان ه��ای دولتی از جمله 
ش��هرداری بکارگیری و رس��یدن به کلید واژه »به صرف��ه و صلاح« در اجرای طرح ها و پروژه ها بای��د به عنوان یک اصل در 
دس��تور کار ق��رار گیرد؛ یعنی باید به منظور جلوگیری از اس��راف و ه��در رفتن بیت المال باید ای��ن مرزبندی را ملاک قرار 
داد تا هرپروژه ای که برای ش��هر و ش��هروندانش به صرفه و صلاح اس��ت اجرایی ش��ود. نمونه مس��تند و الگو در این زمینه 
س��اخت و نص��ب المان حجمی - چن��د وجهی نصب ش��ده در خیابان کریم خان زن��د و تقاطع خیابان قائ��م مقام فراهانی 
اس��ت که اگر دلس��وزی، تعهد، مس��ئولیت پذیری، نبوغ و خلاقیت و ابتکار عمل در اجرای آن وجود نداش��ت قطع به یقین 
 هزین��ه چند میلیونی به ش��هر و مدیریت ش��هر تحمیل می کرد؛ هزین��ه ای که به قول معروف از جی��ب خود مردم پرداخت

 می شد.
 روحانی ضمن قدردانی از معاونت خدمات ش��هری و محیط زیس��ت این منطقه که در رس��یدن به اصل پروژه های ش��هری 
»به صرفه و صلاح« پیش��تاز بوده و ابتکار عمل را به دس��ت گرفته اس��ت، افزود: صفر تا صد این پروژه بدون حتی یک ریال از 
بودجه ش��هرداری، تنها با ابتکار و خلاقیت مدیریت و کارشناس��ان اداره زیباسازی پیش رفته و در مدت زمان 2 ماهی که در 
این محل نصب ش��ده توجه بس��یاری از شهروندان، صاحبنظران و هنرمندان را نیز به خود جلب کرده است. شهردار منطقه6 
درباره چگونگی س��اخت این المان ش��هری و ویژگی های آن توضیح داد: همکارانم در اداره زیباسازی این منطقه با استفاده از 
ضایعات آهن، وسایل و لوازم دور ریز و قابل بازیافت این اثر هنری و قابل تحسین را خلق کرده اند. طرحی و ساخت این ایده 
برای کارشناسان زیباسازی بوده و حتی متون خوشنویسی شده در این المان حجمی نیز کار یکی از پرسنل این حوزه است 
 که با حوصله و علاقه برای زیبایی این اثر وقت و انرژی صرف کرده است. از دیگر ویژگی های این اثر قابلیت تغییر و استفاده 
در همه اعیاد و مناس��بت های طول س��ال اس��ت. همانطورکه می دانید اکثر المان های مناسبتی ش��هر پس از اتمام مناسبت 
برچیده و راهی انبارها می ش��وند و کارایی دیگری ندارند، اما این المان حجمی بگونه ای س��اخته ش��ده که با کمی ابتکار و 

خلاقیت برای مناسبت های آتی آماده و اکران می شود.

آفتاب یزد: ش��هرداری منطقه6 تهران به منظور 
کاهش هزینه های ش��هر و تحقق ش��عار مدیریت 
صحیح مص��رف انرژی، اقدام به شناس��ایی نقاط 
پرهزینه ش��هر و انتخاب جایگزین مناس��ب برای 
آن می کند. به گزارش روابط عمومی ش��هرداری 
منطقه6 تهران؛ در بازدید میدانی کارشناس��ان و 
مدیران ش��هری، نقاط پرهزینه انرژی در ش��بکه 
معابر و بزرگراه ها و... شناسایی و در کمترین زمان 
ممکن نسبت به جایگزین مناسب، کم هزینه و به 

صرفه برای شهر اقدام خواهند کرد. 
حسن اختر دانش، معاون خدمات شهری و محیط 
زیس��ت ش��هرداری منطقه6 با بی��ان اینکه برای 
فرهنگ سازی در جامعه در زمینه مدیریت مصرف 
ان��رژی، ابتدا باید از خودمان ش��روع کنیم، افزود: 

نباید گذاشت تا ذره ای ناچیز از انرژی مثل برق در محلات و شهرمان هدر برود، چراکه با هر مقدار اتلاف برق و انرژی، به همان 
میزان خاموشی و تاریکی میهمان خانه ها و دیگر شهروندان شهر خواهد شد که عادلانه و منصفانه نیست. استفاده از روشنایی حق 
همه شهروندان این شهر است بنابراین با کمی توجه به پیرامون و محیط اطرافمان و اقدامات پیشگیرانه می توان کاری کرد که 
همه شهروندان از این نعمت الهی بهره مند شوند. اختر دانش به نمونه ای از این فعالیت ها در راستای مدیریت مصرف انرژی اشاره 
کرد و گفت: کارشناسان معاونت خدمات شهری و محیط زیست این شهرداری به ویژه اداره زیباسازی با رصد میدانی شبکه معابر 
و خیابان ها، نقاط پرهزینه و انرژی بر را شناسایی و در کمترین زمان ممکن نسبت به استقرار جایگزین به صرفه و کم هزینه ترین 
انرژی اقدام می کنند. برای نمونه همه پروژکتورهای قدیمی، فرسوده و مستهلک بزرگراه مدرس و زیر پل رسالت که انرژی و برق 
 زیادی را هدر و هزینه زیادی را به شهرداری تحمیل می کرد خارج و نمونه های استاندارد، کم هزینه و کارا جایگزین آن شده

 است. گفتنی است که معاونت خدمات شهری و محیط زیست شهرداری منطقه6 به منظور اورهال و ارتقای روشنایی پل ها، 
زیرگذرها و تقاطع های همس��طح طرح جمع آوری ادوات فرس��وده و جایگزینی مناسب آن را همچنان در دستور کار قرار داده 

است.
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آفتاب یزد � رضا بردس�تانی - خبرنگار بین الملل:  به خودم مربوط است، عادی است، این گدا 
بازی ها چیس��ت و... تنها گوش��ه ای از برخی واکنش ها است که از سوی نمایندگان مردم)در شوراهای 
شهر و مجلس( عنوان شده است و این یعنی؛ برخی هنوز فرق نماینده ی مردم بودن و مدیرعامل در 

بخش خصوصی بودن را نمی دانند!

<عنابستانی دوباره تیتر شد!
این تقصیر مردم نیس��ت که وقتی نام عنابستانی را می شنوند یاد »سیلی« و 
»س��رباز« می افتند حتی اگر بعد گذشت چند س��ال، این نماینده ی مجلس 
معتقد باشد:» اشتباه من سیلی زدن به گوش سرباز درحال انجام وظیفه نبود 
چرا که این موضوع یک دروغ بزرگ اس��ت؛ بلکه اشتباه من، هول دادن سرباز 

توهین کننده و هتاک بود!«
علی اصغر عنابستانی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس همچنین در گفت وگویی 
تلویزیونی با بیان اینکه »خودرو گرفتن نمایندگان مجلس، مس��ئله ای عادی 
است«، گفت: »خودرو دارای هزینه هایی برای دولت است؛ لذا مجلس تصمیم 

گرفت که خودرو را در اختیار نماینده قرار دهد. این کار به نفع نظام و کشور است.«
قرار بود فقط درباره ی عنابستانی بنویسیم اما انتشار یک فیلم در فضای مجازی، کاظم زعفرانچی لر، عضو 

شورای کلانشهر تبریز را هم به این یادداشت اضافه کرد. 
داس��تان آن طور که در فیلم منتشر ش��ده در فضای مجازی دیده می شود به این صورت است که؛ کاظم 
زعفرانچی لر، عضو شورای کلانشهر تبریز در واکنش به خبرنگاری که می گوید چندوقت هست می خواهیم 
با ش��ما مصاحبه کنیم اما از درب پش��تی رفت و آمد می کنید پاسخ می دهد: حتما لازم است که از درب 
پشتی استفاده می کنم، ورود خروج مارو هم شما کنترل می کنید! باید بابت آن به شما جواب پس دهم؟! 

اینکه از کدام در می روم به شما ربط دارد؟! به خودم مربوط است!
عنابستانی تا همین لحظه، سیلی زدن به صورت سرباز را نپذیرفته است کما این که، از همان ابتدا حتی 
پیاده شدن از خودرو را هم گردن نمی گرفت اما پذیرفتن و نپذیرفتن آقای عنابستانی برای افکار عمومی، 

ذره ای اهمیت ندارد!
در مناظره ی جنجالی مهرآیین و جمشیدی، آن جا که مهرآیین با استناد به گفته های یک مجری و چند 
نفر دیگر، معترضانه گفت: چرا باید چنین تفکری حاکم شود که یک نفر به هموطنان خود بگوید: »دوست 
ندارید جمع کنید و از این مملکت بروید«، جمشیدی خطاب به مهرآیین گفت: »چرا گفته های طرف مقابل 
را ذکر نمی کنید«، برخی از بزرگان و مسئولان رسمی نظام بارها گفته اند: »همه هموطن هستیم و باید 

در کنار هم در صلح و آرامش زندگی کنیم« را شاهد مثال نمی آورید؟
مهرآیین به این پرسش جمشیدی پاسخ نداد اما پاسخ به این پرسش چندان سخت نیست، افکار عمومی 
روش و منش خودش برای مواجهه با رویدادها را انتخاب می کند، تابع هیچ قاعده و استدلالی نیز نیست کما 
این که، عنابستانی حتی اگر با دلیل و مدرک ثابت کند به صورت سرباز سیلی نزده است)دلیل و مدرکی 
که البته نیست و ارائه نشده است که اگر ارائه شده بود عنابستانی برای آن جایزه تعیین نمی کرد!( بازهم 

افکار عمومی بر همان رأی سیلی به صورت سرباز زدن خواهد ایستاد.
درست و اشتباه موضوع، محور بحث ما نیست، اشاره به این مسائل به این دلیل صورت پذیرفت که بگوییم: 
نمایندگی مردم)در معنای عام تر، افکار عمومی( کار به غایت سختی است، راضی کردن آن ها سخت تر، 

متقاعد کردن آن ها دشوارتر، تغییر نظر و عقیده ی آن ها در مواردی ناممکن تر از هر ناممکنی است.

<آقای زعفرانچی لر، همه ی رفتارهای شما به همه مربوط است!
این که دوباره عنابستانی تیتر می شود به خاطر همان سیلی است که خودش می گوید نزده اما افکار عمومی 
 به این نتیجه رس��یده اس��ت که زده، دعوای دو طرف را به کناری می نهیم و می پردازیم به کاظم زعفرانچی لر. 

عضو ش��ورای کلانش��هر تبریز در واکنش به خبرنگاری که می گوید چندوقت هس��ت می خواهیم با شما 
مصاحبه کنیم اما از درب پش��تی رفت و آمد می کنید پاسخ می دهد: »حتما لازم است که از درب پشتی 
استفاده می کنم، ورود خروج مارو هم شما کنترل می کنید! باید بابت آن به شما جواب پس دهم؟! اینکه از 

کدام در می روم به شما ربط دارد؟! به خودم مربوط است!«

عارضی��م خدمت این روحانی محترم که، خیر، به خودتان مربوط نیس��ت، دلایل��ی دارد که در ادامه ذکر 
می کنیم و در انتها باز سراغی از عنابستانی خواهیم گرفت:

اولاً: آقای زعفرانچی لر، این به خودم مربوط اس��ت در ش��أن یک روحانی که عنوان نماینده ی مردم در 
شورای شهر را یدک می کشد نیست در این جا دو قبضه در شأن شما که روحانی نیز هستید نیست!

ثانیاً: آقای زعفرانچی لر، اگر قرار بود رفتار و انتخاب های هر کدام از نمایندگان مردم در مجلس و شوراها 
به خودش��ان مربوط باشد که اساساً برگزاری انتخابات و تلاش برای نشستن بر کرسی نمایندگی مردم از 

درجه اعتبار ساقط بود.
ثالثاً: آقای زعفرانچی لر! هنوز نمی دانید وقتی نماینده ی مردم در مجلس یا شورای شهر شدید از اساس 

گفتنِ»به خودم مربوط است« خود باعث بی اعتباری جایگاه شما خواهد شد؟
رابعاً: آقای زعفرانچی لر، نمایندگی به نوعی، قبول وکالت مردمی اس��ت که به ش��ما رأی داده اند و قبول 
وکالت مردمی است که به شما رأی نداده اند اما در هر صورت شما نماینده ی آن ها نیز محسوب می شوید، 
آیا یک وکیل حق دارد به موکل خود بگوید: این که من به تلفن شما پاسخ نمی دهم یا در جلسات دادگاه 
ش��رکت نمی کنم یا پرونده را نخوانده ام به خودم مربوط است؟ طبیعی است چنین حقی ندارد و اگر این 
موضوع را پیش روی موکل خود مطرح کند لابد موکل هم قید وکالت چنین وکیلی را خواهد زد اما چه 
می شود کرد که اعطای نمایندگی به اشخاص در مجلس و شوراها این قابلیت که آن عنوان بازپس گرفته 
شود را ندارد و چون ندارد باید چنین برخوردهایی را تا پایان دوران نمایندگی تحمل کرد و در انتخابات 

بعدی، تصمیماتی بهتر اتخاذ کرد!
خامس��اً: هنوز نمی دانید چنین برخوردهایی، چه آثار و تبعاتی در جامعه برجای خواهد گذاش��ت؟ هنوز 
باور نکرده اید مردم در س��کوت تصمیماتی می گیرند که نتایج دردناکی دارد؟ هنوز به این حقیقت دست 
پیدا نکرده اید که نمایندگی مردم با مدیر عامل در بخش خصوصی بودن)مدیر عاملی که مالک نیز باشد( 

تفاوت هایی دارد؟

<عنابستانی بهتر است قید نمایندگی در مجلس را بزند!
گویا صلاحیت علی اصغر عنابستانی برای شرکت در انتخابات مجلس دوازدهم تأیید شده است از آن جهت 
که برخی رس��انه ها تیتر زدند:» نماینده س��یلی زننده به سرباز تایید صلاحیت شد«، چه بسا در انتخابات 
حضور پیدا کرده و حائز آرایی هم بش��ود و شاید حتی در کسوت نمایندگی در مجلس دوازدهم نیز باقی 
بماند اما، آن رخداد تلخ که در افکار عمومی معروف شد به »سیلی زدن نماینده مجلس به صورت سرباز« 
تا همیشه یقه ی عنابستانی را رها نخواهد کرد و هر اظهار نظر شاذ او لابد »سیلی زدن به صورت سرباز« 

را زنده خواهد کرد.
اصراری بر این که عنابستانی حتماً به صورت سرباز سیلی زده است، نداریم اما با توجه به نظر و عقیده ی 
افکار عمومی، به عنابستان پیشنهاد می کنیم قید حضور در مجلس را بزند، تا مدت ها هم از گفتن برخی 
جملات و عبارات خودداری کند زیرا افکار عمومی قرار نیست هیچگاه آن رخداد و مسئله را فراموش کند 

و همین فراموش نکردن، یک حاشیه ی همیشگی برای علی اصغر عنابستانی خواهد بود.
احتم��الاً کاظ��م زعفرانچی ل��ر نیز دچار حاش��یه هایی بش��ود، و صدالبته ممکن اس��ت توضیح بدهد یا 
حت��ی عذرخواه��ی کند اما، رفت��ار و برخی گفتار عنابس��تانی و امثال زعفرانچی لر، دو ی��ادآوری تلخ به 
دنب��ال دارد؛ یک��ی این ک��ه، هنوز نمی دانی��م نماینده ی مردم بودن)در مجلس و ش��وراهای اس��لامی( 
ت��ا چ��ه اندازه حس��اس و پ��ر اهمیت اس��ت و دو دیگر این که، ای��ن تفکر به خودم مربوط اس��ت تا چه 
می��زان ب��ه این جای��گاه ضربه می زند و مردم را عصبان��ی می کند و این یعنی، در اندیش��ه ی نماینده ی 
 مردم ش��دن باید تغییراتی ایجاد ش��ود تا در اظهارنظرات، این گونه س��خن نگوییم و از دیوار حاش��ا بالا

 نرویم!
البته یک واقعیت بس��یار تلخ را باید گفت اگر دولت محترم این بلاها را بر س��ر رسانه ها نیاورده بود هیچ 

مدیری جرات نمی کرد اینگونه حرف بزند. 

 سخنی با عنابستانی و زعفرانچی لر

نماینده  مردم یا مدیرعامل در بخش خصوصی!

< تاثیر حکم دادگاه لاهه بر روی اسرائیل و حامیان آن
فیلسوف و نویسنده هندی گفت: حکم دادگاه لاهه هشداری به حامیان اسرائیل بود. این قضیه می تواند در آینده 
سبب شود که از حمایت های آمریکا کاسته شود، به علاوه این که تا به اینجای کار نیز شاهد اختلاف های گسترده 
میان واشنگتن و تل آویو بوده ایم. به گزارش ایلنا، قضات دیوان بین المللی دادگستری طبق درخواست آفریقای 
جنوبی احکامی موقت را علیه اسرائیل صادر کردند و از آن خواستند تمامی اقدامات لازم را برای جلوگیری از 
نسل کشی در غزه انجام دهد. خوانش ها و واکنش ها نسبت به این احکام متفاوت بوده و بسیاری بر بی اثر بودن 

این حکم و رویکرد محافظه کارانه این دیوان نسبت به جنایت های رژیم صهیونیستی تاکید کردند. 
»شاج موهان«، فیلسوف و نویسنده هندی است. موهان از نظریه پردازان نسل جدید شبه قاره هند است که در 
مجلاتی چون لوموند، ایندین اکسپرس و لیبراسیون قلم می زند. وی کتاب »گاندی و فلسفه: در باب ضدسیاست 
الهیاتی« را نیز به رشته تحریر درآورده و »ژان-لوک نانسی«، نظریه پرداز نام آشنای فرانسوی نیز مقدمه ای بر 
آن نوشته است.  شاج موهان با اشاره حکم دیوان بین المللی دادگستری علیه اسرائیل به خبرنگار ایلنا گفت:  
دستورهای موقت صادر شده توسط دیوان بین المللی دادگستری  به اسرائیل در بحبوحه جنگ غزه در روز جمعه 
قابل توجه اس��ت، اما پیامدهای فوری آنها  محدود است. البته نباید از یاد برد که این پرونده نکات مثبتی هم 
داشت. پس از رد درخواست اسرائیل برای کنار گذاشتن پرونده، دیوان بین المللی دادگستری دستورات موقتی 
را به اسرائیل صادر کرد تا اجازه کمک به غزه را بدهد و در عین حال تمام اقداماتی را که در اختیار دارد برای 
جلوگیری از اقدامات نسل کشی انجام دهد. علاوه بر این، اسرائیل باید مدارک مربوط به تمام اقدامات خود در 
غزه را حفظ کند و طی یک ماه به دیوان بین المللی دادگستری گزارش دهد. این ها به نوبه خود قابل توجه است، 
خاصه که باید این نکته را نیز در نظر گرفت که این دیوان  همچنین نگرانی شدید خود را در مورد سرنوشت 
اسرای این جنگ یادآور شده و خواستار آزادی فوری آن ها شده است.وی افزود: با این همه، متاسفانه باید ادغان 
کرد که در واقع، تنها ارگانی که می تواند جلوی بمباران غزه توسط اسرائیل را بگیرد، خودِ اسرائیل است. این 
بدان معناس��ت که اس��رائیل به هیچ نهاد رسمی پاسخگو نبوده و تمامی قوانین بین المللی را زیر پا می گذارد. 
با این حال، حکم دیوان لاهه کار را برای بنیامین نتانیاهو، نخس��ت وزیر اسرائیل، دشوارتر می کند و وی دیگر 
نمی تواند در زمینه جنایت های خود به حمایت نهادهای بین المللی تکیه کند. این حکم همچنین نشان می دهد 
که مردم چگونه جنگ را می بینند. مهم نیست که اطلاعات خود را از کجا دریافت می کنید، همیشه مشکوک 
به سوگیری در گزارش وجود دارد. این قضاوت اولیه چیز متفاوتی ارائه می دهد. این یک حکم قضایی مبتنی 
بر حس��ن نیت خواندن حقایق اس��ت. به بیان دیگر، حال دیگر همگان باید متوجه این نکته باشند که پرونده 
»نسل کشی« اسرائیل چه بنیان هایی داشته و آرای نهادهای رسمی و بین المللی درباره آن چیست. این نویسنده 
گفت: دادگاه عالی س��ازمان ملل روز جمعه اعلام کرد که اسرائیل باید از اقدامات نسل کشی در درگیری خود 
با حماس جلوگیری کند و اجازه ارسال کمک به غزه را بدهد، اما از درخواست برای پایان دادن به درگیری ها 
خودداری کرد. اما همان گونه که بسیاری از تحلیل گران تاکنون اشاره کرده اند، حکم دیوان بین المللی دادگستری 
ضربه ای به جایگاه اخلاقی »از قبل خدشه دار« اسرائیل بود. این قضیه از آن جهت قابل اتکا بوده که اگر نگاهی 
به نظرات تحلیل گران اسرائیلی درباره وضعیت تل آویو در پی حکم دیوان لاهه بیندازیم، خواهیم دید که تمامی 
نظریات مبتنی بر نگرانی شدید از این حکم است. گرچه نتانیاهو تلاش کرد نشان دهد که این حکم اهمیت 
چندانی برایش ندارد، اما نمی توان منکر عواقب سیاسی و ژئوپولتیک آن شد. وی افزود: به بیان دیگر، اگر بخواهم 
کمی خوش بینانه به مسئله نگاه کنم، حکم دادگاه لاهه هشداری به حامیان اسرائیل بود. این قضیه می تواند در 
آینده سبب شود که از حمایت های آمریکا کاسته شود، به علاوه این که تا به اینجای کار نیز شاهد اختلاف های 
گسترده میان واشنگتن و تل آویو بوده ایم. دیوان لاهه پذیرفته که پرونده نسل کشی اسرائیل حداقل قابل قبول 
است. بنابراین، اگر دولت های ثالث به ارائه پول و سلاح به اسرائیل ادامه دهند، اکنون  می دانند که ممکن است 
به نسل کشی کمک کنند؛ امری که همه امضاکنندگان کنوانسیون پیشگیری و مجازات جنایت کشتار گروهی 
از انجام آن جلوگیری می کنند. دولت ها مانند شهروندان به زندان نمی افتند، اما نوع فشاری که احکامی از این 
دست به همراه دارد و اقدامات کشورهایی مانند ایتالیا، همکاری با اسرائیل را دشوارتر می کند. به هر حال، بر 
اس��اس شرایط کنوانسیون نسل کش��ی ۱۹۴۸، همه دولت ها تعهدی الزام آور دارند که نه تنها از مشارکت در 

نسل کشی خودداری کرده بلکه از آن نیز جلوگیری کنند. حکم دادگاه لاهه بر این فشارها بر این کشورها و سایر 
ملت ها برای توقف فوری صادرات تسلیحات به اسرائیل خواهد افزود. این فیلسوف و نظریه پرداز افزود: ریشه این 
مشکلات را نهایتا باید در شری بزرگ تر به نام لیبرالیسم جست. در دموکراسی های لیبرال، ما امروز شاهد ناتوانی 
این سیستم ها در از میان بردن تفاوت   بین فقیر و غنی، فروپاشی مراقبت های بهداشتی عمومی، بی خانمانی، 
بیکاری، و نابودی دانشگاه ها هستیم. همین شرارت ها نیز امروزه در پرونده غزه وجود دارد و به آن دامن می زند. 
نسل کشی، صرفا به معنای نابودی یک قوم با بمب و موشک نیست، بلکه همچنین مساوی با محروم کردن آن ها 
از نیازهای اولیه از جمله بهداشت و غذا است. بنابراین اقدام های دولت هایی مانند کانادا و آمریکا در توقف کمک ها 
به انروا نیز باید در چنین بستری تحلیل شود. باید گرایش های آشکار در جهان برای دموکراسی جهان را درک 
کرد. در این راستا، باید کنوانسیون های مذاکره بین امپراتوری ها و ملت ها را رد کرد. به عبارت دیگر، برای آغازی 

جدید، یعنی یک دموکراسی برتر جهان، باید لحظه ای جدید و مناسب را درک کرد.

< هیچ مرز رسمی  میان افغانستان و پاکستان وجود ندارد
وزیر س��رحدات و امور قبایل طالبان، گفت که »هیچ مرز رس��می« میان افغانستان و پاکستان وجود ندارد.به 
گزارش ایلنا به نقل از خبرگزاری آلمان، »نورالله نوری«، وزیر سرحدات و امور قبایل طالبان، گفت که »هیچ مرز 
رسمی« میان افغانستان و پاکستان وجود ندارد. این سخنان در بیانیه ای بیان شد که نوری در جریان بازدید از 
گذرگاه تورخم در مورد وضعیت مرزهای دو کشور اظهار کرد. نوری تاکید کرد که افغانستان هیچ مرز  رسمی 
با پاکستان ندارد و در عوض بین دو کشور »خط مرزی مجازی« وجود دارد.نوری  بر لزوم شفاف سازی در مورد 

تعیین مرزها تاکید کرد و بر عدم وجود »نقطه صفر مشخص« تاکید کرد.

< تگزاس؛ صف آرایی »۲ آمریکا« رو در روی هم
کارشناس مسائل آمریکا گفت که اختلاف تگزاس با دولت فدرال مرکزی، ربطی به بایدن و دولتش ندارد، بلکه 
موضوع اجرای حکم دیوان عالی فدرال است. اگر این حکم نبود تگزاس می توانست از اجرای آن سرپیچی کند، 
اما الان موظف به اجرای آن اس��ت.به گزارش ایس��نا، با ادامه بحران مهاجران در مرز ایالات متحده و مکزیک 
و فراتر از آن، تنش میان تگزاس و مقامات فدرال واش��نگتن بالا گرفته و فعلا هیچ کدام هم حاضر به کوتاه 
آمدن نیستند. از طرفی این مساله درخواست ها برای اعلام استقلال این ایالت را به شدت بالا برده است. ابوت 
فرماندار تگزاس در بیانیه ای گفته است: »پرزیدنت بایدن سوگند خود را برای اجرای صادقانه قوانین مهاجرتی 
مصوب کنگره نقض کرده اس��ت. بایدن به جای پیگرد قانونی مهاجران به دلیل جرم فدرال ورود غیرقانونی، 
وکلای خود را به دادگاه های فدرال فرستاده تا از تگزاس به دلیل اقدام برای تامین امنیت مرز شکایت کنند.« 
»امیرعلی ابوالفتح« در گفت وگو با ایس��نا با اش��اره به دعوای تگزاس با مقامات فدرال واشنگتن بر سر بحران 
مهاجران و برنداش��تن موانع مرزی که مورد خواس��ت مقامات فدرال مرکزی است، گفت: این ماجرا سه رکن 
دارد؛ اول اینکه به اختلاف نظر در س��اختار فدرال ایالات متحده آمریکا برمی گردد، یعنی بین دولت فدرال و 
دولت های ایالتی در برخی حوزه ها همواره اختلاف ایجاد می شود، با وجود اینکه قانون اختیارات دولت فدرال 
را تایید کرده اس��ت اما در برخی دولت های ایالاتی تضاد منافع ایجاد می ش��ود و این موضوع جدیدی نیست. 
دومین رکن، اختلاف بر سر سیاست های مهاجرتی است که دموکرات ها و محافظه کاران هر کدام برای مقابله 
ب��ا پدی��ده ورود فزاینده مهاجران رویکرد متفاوتی دارند و الان بی��ن دولت فدرال و ایالت تگزاس این اختلاف 
بروز کرده است. وی ادامه داد: رکن سوم این دعوا، بحث انتخابات ریاست جمهوری آتی است. اساسا در سال 
انتخابات همه چیز متاثر از رقابت انتخاباتی می شود و الان هم موضوع مقابله با مهاجران غیرقانونی به دعوای 
انتخاباتی بدل شده است. طرفداران ترامپ می خواهند از این موضوع برای حمله به دموکرات ها استفاده کنند 
و بگویند این مساله اثبات ناتوانی بایدن است و او امنیت کشور را به خطر انداخته است و به پیامدهای ورود 
بی رویه مهاجران بی توجه است و در این میان ترامپ هم به این مساله دامن می زند و خواستار آن است که 
دولت ایالتی تگزاس از حکم دیوان عالی فدرال تمکین نکند. این کارشناس مسائل آمریکا در پاسخ به اینکه 
این حکم صرفا برای تگزاس صادر شده یا ایالت های دیگر هم باید از آن تمکین کنند؟ گفت: این حکم مربوط 

به ش��کایتی اس��ت که بین وزارت امنیت داخلی آمریکاست و دولت تگزاس مطرح بوده است و الان این حکم 
مربوط به این شکایت است اما احکام صادر شده از سوی دیوان عالی فدرال یک رویه قضایی را شکل می دهند 
و برای همه لازم الاجراس��ت به این معنا که تمامی ایالت  تگزاس هم باید از این حکم تبعیت کنند و الان هم 
دولت فدرال با اس��تناد به این حکم و اینکه ضامن اجرای حکم دیوان اس��ت خواستار برچیدن موانع مرزی از 
سوی تگزاس شده است. در اصل باید گفت تگزاس مقابل دولت فدرال مرکزی قرار نگرفته بلکه مقابل حکم 
لازم الاجرای دیوان فدرال قرار گرفته است. موضوع بحث و جدل، سیم خاردارهایی است که گارد ملی تگزاس 
 از آن ب��ه عن��وان مانعی میان رودخانه »ریو گرانده« و »پارک ش��لبی«، منطقه ای به مس��احت ۴۷ هکتار در 
»ایگل پس« استفاده می کند. دیوان عالی فدرال ایالات متحده به تازگی در یک تصمیم ۵ به ۴، در کنار دولت 
بایدن قرار گرفت و حکم دادگاه بدوی را که مانع از بریدن سیم خاردار توسط ماموران گشت  مرزی برای دستگیری 
مهاجران می شد که از رودخانه عبور کرده بودند، لغو کرد. دولت بایدن روی این نکته تاکید دارد که این حصارها 
به مهاجران آسیب می زند.وی در پاسخ به اینکه برخی تحلیل گران از این موضوع این گونه برداشت کردند که 
ممکن است شروع یک جنگ داخلی در آمریکا و مقابله ایالت ها با دولت مرکزی فدرال باشد؟ اظهار کرد: اینکه 
 انتظار داشته باشیم آنچه در قرن ۱۹ در ایالات متحده آمریکا اتفاق افتاده روی دهد، این اتفاق رخ نمی دهد.

 ب��ه جز اینکه تگزاس موظف اس��ت حکم دیوان را اجرا کند، در پرون��ده ای دیگر تگزاس پذیرفته اجازه اعلام 
اس��تقلال ندارد و حق اس��تقلال را از خود سلب کرده است و اساسا کس��ی در آمریکا داعیه تجزیه و جدایی 
ندارد. از این دس��ت اختلافات زی��اد بروز می کند اما برای آن راه حل پیدا می کنند. ابوالفت��ح ادامه داد: دور از 
ذهن است که یک جنگ داخلی نظامی و فیزیکی رخ دهد، این اختلافات بیشتر یک جنگ داخلی فرهنگی 
اس��ت، گویی ۲ تا آمریکا به وجود آمده اس��ت که رو به روی هم صف آرایی کرده اند. همه ایالت های زیر پرچم 
۵۰ س��تاره ای آمریکا هس��تند اما در موضوعات مختلف از جمله سیاست های مهاجرتی، بیمه، سقط جنین، 
مالیات و غیره هر کدام از ایالت ها متفاوت عمل می کنند و خیلی اوقات این برخوردهای اجتماعی و فرهنگی 
پیش می آید. در این مدت صدها پس��ت در شبکه اجتماعی ایکس، )توییتر سابق(، با هشتگ Texit منتشر 
ش��ده اس��ت که به جدایی تگزاس از ایالات متحده اش��اره دارد.یکی از کاربران که خود را یک تگزاسی نسل 
نهم می خواند، نوشت: به عنوان یک تگزاسی، من از صمیم قلب معتقدم که تنها گزینه مناسب تگزاس برای 
حرکت رو به جلو، رای بهTEXIT اس��ت. او در ادامه آورده اس��ت: دولت فدرال به تگزاس اعلان جنگ کرده 
است. ما به تحمل این غصب آشکار حاکمیت تگزاس و حق دفاع از قانون اساسی تگزاس ادامه نخواهیم داد. 
ایالت تگزاس باید از حق قانونی خود بر اس��اس قوانین داخلی اش حفاظت کند.با وجود افزایش درخواست ها 
برای »تگزیت«، این ایالت نمی تواند از نظر قانونی از آمریکا جدا ش��ود، زیرا این ایالت در پرونده دعوی س��ال 
۱۸۶۹ موسوم به »تگزاس علیه وایت«، پذیرفته که ایالت ها نمی توانند به صورت منفرد و یک جانبه تصمیم به 
خروج از اتحادیه بگیرند.این کارشناس مسائل آمریکا در پاسخ به این که این دعوا چقدر به نفع دموکرات ها و 
بایدن در انتخابات پیش روست؟ اظهار کرد: الان یکی از راهبردهای اصلی دموکرات ها برای انتخابات »ترامپ 
هراسی« است. اما تمرکز بر این دعوا و فشار به تگزاس یک تیغ ۲ لبه است؛ چرا که این موضوع ممکن است 
این بحث را ایجاد کند که دولت بایدن و دموکرات ها به دنبال تضعیف ساختار امنیتی کشور هستند. شاید این 
موضوع باعث تضعیف جایگاه ترامپ نزد رای دهندگان مستقل شود، اما ساختار آمریکا به این بحث حساس 
است و ورود به این عرصه به معنای یک اقدام ضد امنیتی و سوق دادن مردم به این سمت است که ساختار 
حکومت و پیوندهای میان ایالت ها خیلی سست است و ممکن است هر لحظه فروپاشد از این رو معتقدم دولت 
بایدن با احتیاط با این مس��اله برخورد خواهد کرد.وی در پاس��خ به اینکه اگر تگزاس حکم دیوان عالی فدرال 
را اجرا نکند چه خواهد ش��د؟ گفت: به نظرم در نهایت یک مصالحه ای انجام می ش��ود. دولت بایدن به خاطر 
موضوع تگزاس و درگیری در بحث اوکراین و اس��رائیل ش��اید در بخش هایی از اجرای این حکم تجدید نظر 
کند و بخش��ی از خواسته محافظه کاران را اجابت کند. شاید موافقت کند جلوی ورود پناهجویان را بگیرد، از 
طرفی هم تگزاس نمی تواند از حکم دیوان تبعیت نکند. شاید چند هفته ای تگزاس مقاومت کند، اما در نهایت 
 نمی تواند از اجرای حکم دیوان سرپیچی کند و بعید می دانم کار به جایی برسد که تگزاس بخواهد رو در روی 

دیوان بایستد.

اخبار جهان

عنابستانی می گوید: خودرو گرفتن نمایندگان مجلس، موضوعی عادی است و 
کاظم زعفرانچی لر، عضو شورای کلانشهر تبریز هم معتقد است: اینکه از کدام 

در می روم به شما ربط دارد؟! به خودم مربوط است!

عنابستانی تا همین لحظه، سیلی زدن به صورت سرباز را نپذیرفته است کما 
ای�ن که، از همان ابتدا حتی پیاده ش�دن از خودرو را ه�م گردن نمی گرفت اما 

پذیرفتن و نپذیرفتن آقای عنابستانی برای افکار عمومی، ذره ای اهمیت ندارد!

آقای زعفرانچی لر! نمایندگی به نوعی، قبول وکالت مردمی اس�ت که به شما 
رأی داده اند و قبول وکالت مردمی اس�ت که به ش�ما رأی نداده اند اما در هر 
صورت ش�ما نماینده ی آن ها نیز محسوب می ش�وید، آیا یک وکیل حق دارد 
به موکل خود بگوید: این که من به تلفن ش�ما پاس�خ نمی دهم یا در جلسات 
دادگاه شرکت نمی کنم یا پرونده را نخوانده ام به خودم مربوط است؟ طبیعی 
اس�ت چنین حقی ندارد و اگر این موض�وع را پیش روی موکل خود مطرح کند 
لاب�د موکل ه�م قید وکالت چنین وکیلی را خواهد زد اما چه می ش�ود کرد که 
اعطای نمایندگی به اش�خاص در مجلس و ش�وراها این قابلیت که آن عنوان 
بازپس گرفته شود را ندارد و چون ندارد باید چنین برخوردهایی را تا پایان دوران 

نمایندگی تحمل کرد و در انتخابات بعدی، تصمیماتی دیگر اتخاذ کرد!

ستادهای مدیریت بحران
 سازمان، تشکیلات و چالش کارآمدی

ادامه از صفحه اول:
۲-مدیریت و راهبری:

- تشکیل ستادهای مرکزی و منطقه ای برای مدیریت بحران ها.
- تعیین وظایف و نقش های افراد در تیم های امداد و نجات.

- برنامه ریزی و کنترل عملیات امداد و نجات.
- ارتباط و هماهنگی با سایر سازمان ها و نهادها در زمان بحران.

۴- نیروی انسانی:
-نیروی انسانی تخصصی در سطح مطالعات و برنامه ریزی

-نیروی انسانی با قابلیت ایجاد هماهنگی و مدیریت عملیات
- نیروهای آموزش دیده و آماده عملیات

۵- عملیات:
- جستجو و نجات در مناطق بحرانی.

- ارائه خدمات پزشکی اورژانسی به مصدومین.
- حفاظت و امدادرسانی به توده های جمعی در معرض خطر.

- تخلیه و انتقال مسافران و ساکنین مناطق بحرانی به مناطق امن.
- انجام عملیات اسکان موقت

مجموعه س��ازمان و نیازهای ذکر ش��ده برای امدادرس��انی در مواقع بروز حوادث قهری ضروری بوده و 
هرگونه نارس��ایی در تامین امکانات و ناکارآمدی در مراحل مختلف برنامه ریزی مدیریت و اجرا میتواند 

منجر به خسارت های سنگین انسانی و مادی گردد.
با توجه به ضرورت تامین ابزار و امکانات س��خت افزاری ونرم افزاری به ویژه مهارت و آمادگی مدیران و 

نیروی های عملیاتی برای پیشگیری و همچنین مقابله با بلایای طبیعی و حوادث احتمالی که متاسفانه 
طبق آمار تعداد و فراوانی آن در مقایسه با سایر کشورهای منطقه قابل توجه می باشد، همچنین سابقه 
عملکرد س��تاد مذکور در حوادث قابل ارزیابی اس��ت، لازم است مسئولین این وزارتخانه در مورد میزان 
آمادگی س��تادهای بح��ران و گروه های امداد و نج��ات و البته فراهم بودن اب��زار و امکانات موردنیاز و 

مهارت های لازم، به مردم توضیح دهند.
»اطلاع رس��انی به مردم« در مورد س��تادهای مذکور، س��ازوکارها و فرایندهای طراحی شده در زمینه 
برنامه ریزی، مدیریت و  انجام عملیات اضطراری و امدادی و به خصوص چگونگی همکاری مس��ئولان 

اجرایی در بخشهای مختلف، ضرورت دارد.
آموزش عمومی و بویژه جلب اعتماد، همکاری و مش��ارکت مردم بخش اجتناب ناپذیر در اداره کش��ور و 

تضمین کننده موفقیت در ارائه خدمت می باشد.
در شرایط کنونی و با وجود انواع محدودیت ها و مشکلات، اطلاع رسانی صادقانه به مردم درباره امکانات، 

قابلیت ها، و احیانا محدودیت ها، حداقل انتظارات شهروندان می باشد.
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آفتــاب یزد: در شــرایطی که دولــت مقابل قانون 
آزادسازی نرخ بلیت هواپیما قد علم کرده تا نرخ بلیت 
هواپیما را دستوری کند، ولی حاضر نیست برای کاهش 
قیمت بلیت از درآمدهای خود از این صنعت چشــم 
پوشی کند. شرکت های هواپیمایی توضیح می دهند که 
دریافت مالیات بر ارزش افزوده روی نرخ بلیت هواپیما 
در سایر کشــورهای جهان مرسوم نیست. گذشته از 
این، واردات قطعات هواپیما در سایر کشورها بر خلاف 
ایران، بدون تعرفه گمرکی انجام می شود و مجموع این 
اقدامات دولت حدود 1۵ درصد هزینه اضافه به بلیت 
هواپیما تحمیل می کند اما دولت حاضر نیست برای 
کاهش قیمت بلیط هواپیما هزینه های غیرمرســوم 
و درآمدهای خارج از عــرف خود را از صنعت هوایی 
کاهــش دهد دولت برخلاف قوانیــن موجود، تلاش 
می کند که از جیب ایرلاین ها قیمت بلیت هواپیما را 

کاهش دهد و نرخ بلیت را دستوری کند.

< زمزمه دولت برای آزادسازی نرخ سوخت هواپیما
شرکت های هواپیمایی همچنین توضیح می دهند، در حالی 
دولت تلاش مصرانه ای سیاست دستوری کردن قیمت بلیت 
هواپیما در پیش گرفته است، دولت می خواهد نرخ سوخت 
هواپیما را آزادســازی کند! و چگونه ممکن است دولت در 
حالی که به قیمت گذاری دستوری بلیت هواپیما اصرار دارد، 

مدافع آزادسازی نرخ سوخت هواپیما باشد؟!
در همین زمینه حســن خوشــخو، معاون هوانوردی و امور 
بین الملل ســازمان هواپیمایی کشــوری چنــدی پیش به 
برنا گفته بود که »در صورت آزادســازی نرخ سوخت برای 
ناوگان هواپیمایی، سالانه شــش هزار میلیارد تومان یارانه 
دولتی صرفه جویی می شــود که می توان از آن در توســعه 

زیرساخت های حمل و نقل هوایی بهره گرفت«.
او تاکید کرده بود: »براســاس آمارهای شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، شــرکت های هواپیمایــی داخلی روزانه 
۳میلیون و ۵۶۱ هزار لیتر سوخت مصرف می کنند که حدود 
۳۰ درصد آن در پروازهای خارجی آن ها استفاده می شود و 
نزدیک به ۳۹۰ میلیون لیتر ســوخت در سال به پروازهای 

خارجی شرکت های هواپیمایی داخلی تخصیص می یابد.«
معاون هوانوردی و امور بین الملل سازمان هواپیمایی کشوری 
با بیان اینکه در حال حاضر قیمت سوخت یارانه ای هواپیما 
۶۰۰ تومان در هر لیتر است، گفته بود: »در صورت آزادسازی 
نرخ سوخت شش هزار میلیارد تومان منابع مالی صرفه جویی 
و ارزش افزوده ایجاد می شود که می تواند منابع خوبی را آزاد 
کرده و در مقابلــه با تحریم ها برای صنعت هوانوردی مفید 

واقع شود.«

< تجربه های مشابه
چیزی نزدیک به نیم قرن از آزادســازی بازار خدمات هوایی 
در آمریکا می گذرد. اتفاقی که پس از آن در اروپا و آسیا تکرار 
شد و رشد خیره کننده عملکرد شرکت های هواپیمایی را به 
دنبال داشــت. در ایران اما ماجرا کاملا متفاوت پیش رفته 
است. حالا بخشی از ناوگان هوایی کشور زمینگیر و فرسوده 

شده اســت و قدیمی ترین و مهم ترین برندهای 
صنعت هوایی کشور، در آســتانه ورشکستگی 
قرار گرفته اند. این واقعیات ســبب شــد که در 
ســالهای ابتدای دهه نود خورشــیدی، تعدادی 
از متولیان وقت به فکر آزادســازی بازار خدمات 
هوایی در ایران بیفتند اما دیری نپایید که دوباره 
ســنگ اندازی در این مسیر شــروع شد و حالا 
دولت سیزدهم علیرغم رأی دیوان عدالت اداری 
در خصوص آزادســازی قیمت گذاری براســاس 
عرضه و تقاضا قیمت گذاری دســتوری را اعمال 
می کند و صنعت رو به احتضار را گرفتار مصائب 

بیشتر نمایند.

< عقب ماندگی از سیاست های تنظیم بازار
آزادســازی قیمت هــا و خدمات هوایــی در آمریکا عمری 
بــه قدمت نیــم قــرن دارد. در ۲۴ اکتبــر ۱۹۷۸ آمریکا 
تصمیم گرفت سیاســت های قیمت گذاری و خدمات، ورود 
شــرکت های هواپیمایی جدید و ساختار صنعت حمل ونقل 
هوایی را به بازار بسپرد اما دولت در امور ایمنی پروازها نقش 

خود را حفظ کرد.
با آزادسازی قیمت بلیت هواپیما در آمریکا شمار شرکت های 
هواپیمایی از ۳۶ شــرکت در ســال ۱۹۷۸ به ۱۲۰ شرکت 
در سال ۱۹۸۵ شــرکت افزایش داشت و به عبارتی در یک 
بازه هفت ساله شمار شرکت های هواپیمایی آمریکا حدود ۳.۵ 
برابر شد. علاوه بر این سهم شرکت های هواپیمایی آمریکایی 
از ترافیک پروازی در مســیر اروپــا از ۴۳.۹ درصد به ۴۹.۲ 
درصد افزایش داشــت و این شاخص در مسیر شرق آسیا از 

۴۱.۷ درصد به ۴۵.۵ درصد رسید.
در آسیا هم اندونزی یکی از نمونه های موفق طرح آزادسازی 
بازار صنعت هوایی به شــمار می آید. دولت این کشور پس 
از بحران مالی ۱۹۹۷ و در ســال ۲۰۰۰، ورود شرکت های 
جدید به صنعت را تســهیل کرد. در نتیجه ۲۸ شرکت در 
ســال ۲۰۰۴ در این صنعت فعال شدند درحالی که پیش از 
این اقدامات تنها پنج شرکت و آن هم در مسیرهای محدود 

به فعالیت می پرداختند.
در اروپــا هم که در ســال های قبل از آزادســازی قیمت و 
مقررات زدایی بالاترین نرخ های پروازی را در جهان را داشت 
نتایج حتی درخشان تری از موارد مشابه در آمریکا و جنوب 
شرق آسیا به دست آورد. در میان کشورهای اروپایی، ایرلند 
از نخســتین و موفق ترین کشــورها در کاهش هزینه های 
ســفرهای هوایی بود. در این کشور پس از مقررات زدایی در 
۱۹۸۶، مســافران دوبلین - لندن شاهد کاهش نرخ حدود 
۵۴ درصدی مسیر بودند. این امر منجر به رشد ۹۲ درصدی 

تعداد مسافران این مسیر در عرض دوسال شد.

< عمر کوتاه آزادسازی قیمت بلیت هواپیما در ایران
در ایــران اما وضعیت متفاوت بود و دولت ها برخلاف اصل 
۴۴ قانون اساســی تلاش عجیبی برای مداخله در اقتصاد 
داشته اند. از این رهگذر صنعت هوایی هم از مداخله دولت 
و آسیب های شــدید آن در امان نبوده و هم اکنون شمار 
بالای ناوگان زمینگیر صنعت هوایی موجب کمبود عرضه 
و در واقــع کمبود بلیت هواپیما شــده اســت. به جز این 
خبر نقص فنی هواپیماها و فــرود اضطراری ناوگان بارها 
منتشــر شــده و پروازهای زیادی را با تأخیر قابل توجه 
مواجه کرده است. با این حال دولت سیزدهم بدون توجه 
به این مسئله، مقابل قانون مصوب آزادسازی قیمت بلیت 
هواپیما و رأی دیوان عدالت اداری قد علم کرده و با نگاهی 
متفاوت تلاش می کنــد تا قیمت ها را در صنعت هوایی را 

دستوری نماید.
در آذر ســال ۱۳۹۴ بود که ســازمان هواپیمایی کشوری 
خبر داد نرخ بلیت ۱۷۰ پرواز داخلی را آزاد کرده اســت. 
مدیران وقت وزارت راه و شهرســازی اعلام کردند که این 
اقــدام را مطابق تکلیف قانونی مندرج در بند ب ماده ۱۶۱ 
قانون برنامه پنجم توسعه انجام داده اند. بر اساس این ماده 
قانونی دولت موظف شــد که تا پایان سال اول برنامه نرخ 
خدمــات حمل ونقل هوایی، بار و مســافر را متنوع کند و 
از ابتدای ســال سوم برنامه ضمن آزادســازی کامل نرخ 
حمل ونقل هوایی، خدمات فرودگاهی و شبکه پروازی، لغو 
تخفیفات تکلیفی و هرگونه معافیت در زمینه بهره برداری 
از خدمات ناوبری هوایی، فرودگاهی، نشســت و برخاست، 
خدمات پروازی، واگذاری اماکن و ســایر موارد مرتبط نرخ 

پرواز را واقعی کند.
آزادســازی قیمت خدمات صنعت هوایــی در ایران اما عمر 
کوتاهی داشت و دولت دوباره به بهانه تنظیم بازار و برخلاف 
قانون، شروع به مداخله در بازار خدمات صنعت هوایی کرد.

< آثار آزادسازی در صنعت هوایی ایران
هرچند که آزادســازی بازار صنعت هوایی عمر 
کوتاهی داشت اما بد نیست نگاهی داشته باشیم 
به آثار آزادســازی قیمت بلیت هواپیما در ایران. 
درباره آزادســازی قیمت بلیت هواپیما در ایران 
باید گفت که کشــور ما در دو برهه آزادســازی 
واقعی قیمت و متنوع ســازی آن را در سال های 
۱۳۹۳ تــا ۱۳۹۵ و همچنین محدودســازی و 
کنتــرل قیمت را از ســال ۱۳۹۹ به بعد تجربه 
کرده اســت. بررسی نتایج این سیاست ها در دو 
دوره گفته شــده، گویای واقعیات قابل توجهی 

خواهد بود.
گزارش انجمن ایرلاین های ایران نشان می دهد 
که با آزادسازی قیمت بلیت هواپیما شرکت های 
هواپیمایی به ســرعت شــروع به خرید هواپیماهای جدید 
کرده اند. به طوری که شمار هواپیماهای کشور از ۲۶۲فروند 
هواپیما در سال ۱۳۹۴ به ۳۳۵ فروند هواپیما در سال ۱۴۰۱ 
رســید اما با دســتوری کردن دوباره قیمت بلیت هواپیما 
شمار ناوگان کشور ســیر نزولی را پشت سر گذاشته است 
و تعداد هواپیماهای کشــور در ســال ۱۴۰۲ به ۳۳۳ فروند 
رسیده است. البته باید تاکید کرد که در حال حاضر بخشی 
از ایــن هواپیماها زمینگیر هســتند و اعمال قیمت گذاری 
دستوری بلیت هواپیما سبب شده است که با زمینگیر شدن 
تعداد زیادی از هواپیماهای کشــور، ایرلاین ها دیگر قادر به 

بازگرداندن این هواپیماها به خطوط عملیاتی نباشند.
در همین زمینه رئیس سازمان هواپیمایی کشوری در ۱۸مهر 
سال گذشــته در یک نشســت خبری درباره تعداد ناوگان 
هوایی کشور گفت: »در مهرماه سال ۱۴۰۰ فقط ۹۸ فروند 
هواپیمای فعال در ناوگان هوایی کشــور داشتیم که در یک 

سال این تعداد به ۱۷۵ فروند افزایش یافته است.«
سه روز بعد شهریار افندی زاده، معاون سابق حمل ونقل وزیر 
راه و شهرســازی، در دهمین اجلاس شورای عالی استان ها 
توضیح داد: »در دولت سیزدهم توانستیم ۱۵ فروند هواپیما 
به ناوگان اضافه کنیم«. او افزود: »در ابتدای دولت سیزدهم 
۷۵ فروند هواپیمای فعال در کشور وجود داشت که هم اکنون 

تعداد هواپیماهای فعال به ۱۳۰ فروند رسیده است.«
هم اکنون مســئولان ســازمان هواپیمایی کشوری دولت 
سیزدهم مدعی هستند که ۱۶۷ هواپیمای فعال در خطوط 
عملیاتی وجود دارد اما باید گفت که اگر فرض را بر درستی 
این ادعا بگیریم آثار دستوری کردن قیمت در این بخش به 

خوبی نمایان است.
در سال دوم پس از آزادســازی قیمت بلیت هواپیما یعنی 
در سال ۱۳۹۴ کل ناوگان موجود ۲۶۲ فروند هواپیما بود و 
تعداد هواپیماهای فعال در آن سال ۱۶۶ فروند اعلام شد. با 

این حساب در آن سال حدود ۶۳ درصد هواپیماهای موجود 
در کشور عملیاتی و مابقی زمینگیر بودند اما در حال حاضر 
که تعداد کل ناوگان کشــور تنها ۱۶۷ فروند هواپیما فعال 

هستند.
بنابراین آثار دســتوری کردن قیمت در سال های ۱۳۹۹ به 
بعــد روی میزان ناوگان عملیاتی خطــوط هوایی به خوبی 

مشخص است.
بررسی این موضوع روی صندلی های عرضه شده به مسافران 
نیز موید همین ادعاست که آزادسازی قیمت موجب افزایش 
عرضه بلیت به مسافران شــد. در حالی که دستوری کردن 
قیمت از ســال ۱۳۹۹ تاکنون سبب شــده است که شمار 
صندلی های عرضه شــده به مســافران کاهش داشته و هم 
اکنون گزارش کمبود بلیت هواپیما روی خروجی رسانه های 

متعدد منتشر شود.
بنا بر گزارش انجمن شــرکت های هواپیمایی کشور، تعداد 
کل صندلی های هواپیما در ســال ۱۳۹۴ یعنی سال بعد از 
آزادسازی نرخ بلیت هواپیما حدود ۴۴ هزار و ۸۸۹ صندلی 
بود که از این میان ۲۷ هزار و ۶۰۵ صندلی قابل عرضه بود. 
به عبارتی در این سال ۶۱ درصد صندلی های هواپیما قابل 

عرضه بود.
در ســال ۱۴۰۲ و پس از دســتوری کردن قیمت مجموع 
صندلی هــای هواپیما ۴۷ هزار و ۸۲۲ صندلی اســت که از 
این میزان فقط ۲۴ هزار و ۹۴۲ صندلی قابل عرضه اســت. 
در واقع تنها ۵۲ درصد صندلی های موجود قابل عرضه است 
و با دستوری کردن نرخ بلیت هواپیما میزان عرضه صندلی 
به مسافران کاهش داشته است. زیرا شرکت های هواپیمایی 
قادر به عملیاتی کردن حداکثر صندلی های موجود نیستند.

همچنین ایــن گزارش نشــان می دهد که در ســال های 
آزادسازی نرخ بلیت هواپیما، با توجه به افزایش ناوگان شاهد 
افزایش ۲۰ درصدی صندلی فعال به مسافران بوده ایم. این 
 در حالی است که پس از دستوری کردن نرخ بلیت هواپیما 
نه تنها میزان صندلی های فعال رشــد نداشــته که شاهد 
کاهشی شدن آن هستیم. به این معنی که شمار صندلی های 
فعال از ۲۷ هزار و ۶۰۵ صندلی در ســال ۱۳۹۴ به ۲۴ هزار 
و ۹۴۲ صندلی کاهش داشــته و به عبارتی رشــد منفی را 

تجربه کرده است.
گذشته از این در سالهای پس از آزادسازی نرخ بلیت هواپیما، 
صنعت هوایی کشور با توجه به ورود سرمایه گذاران جدید، 
ورود ناوگان جدیــد و تغییر تایپ هواپیما را تجربه کرد که 
مهم تریــن آن ها ورود هواپیماهای بویینگ ۷۳۷ و ایرباس و 
BAE۳۲۰ و جایگزینی آن ها با ناوگان قدیمی مانند فوکر 
و MD بــود. این در حالی اســت که در حال حاضر ناوگان 
موجود با ناوگان جدید جایگزین نشــده اســت و در آینده 
نزدیک بســیاری از مدل های قدیمی و منسوخ هواپیماهای 
موجود در خطوط عملیاتی زمینگیر می شوند. این در حالی 
اســت که بخش قابل توجهی از جابه جایی مسافران توسط 

همین هواپیماهای قدیمی مانند MD انجام می شود.
همچنین در بخش بار هم باید گفت که در ســالهای پس از 
آزادسازی قیمت بلیت هواپیما، حمل بار در صنعت هوایی به 

طور میانگین ۱۹ درصد رشد داشته است.

در شرایطی که دولت سیزدهم 
درآمد ریالی ایرلاین ها دستوری عمل می کند،

دریافتی های خود را ارزی کرده است
درآمد دلاری دولت از صنعت هوایی

در حالی که دولت اصرار به قیمت گذاری دستوری بلیت هواپیما 
دارد، شرکت های هواپیمایی موارد متعددی از قوانین مصوب را 
نام می برند که دولت و وزارتخانه به آن تن نداده و هزینه اضافه 
به بلیت مســافران هواپیما تحمیل کرده است. در واقع دولت 
برای آنکه درآمد خود را از محل فروش بلیت هواپیما از دست 
ندهد، قوانین مصوب را نادیده گرفته است اما با مایه گذاشتن 
از جیب بخش خصوصی و شرکت های هواپیمایی می خواهد 
نرخ بلیت هواپیما را با قیمت گذاری دســتوری سرکوب کند. 
برخی ایرلاین ها اعتقاد بر این دارند که تحریم داخلی بیش از 
تحریم خارجی ســرمایه گذاران صنعت حمل و نقل هوایی را 

زیر فشار گذاشته است.

< قیمت گذاری دستوری با هزینه از جیب بخش خصوصی
شرکت های هواپیمایی می گویند که تحریم داخلی بیشتر از 
تحریم خارجی صنعت حمل و نقل هوایی را زیر فشار گذاشته 
است. آن ها با اشاره به نوســان مداوم نرخ ارز و قیمت گذاری 
دســتوری توضیح می دهند که قیمت دلاری بلیت هواپیما 
در ســال ۱۴۰۲ تقریبا به نصف قیمت دلاری یک دهه پیش 
سقوط کرده است. بنا بر گزارش انجمن شرکت های هواپیمایی 
کشــوری اگر میانگین نرخ هر ســاعت صندلی هواپیما را با 
میانگین نرخ تسعیر ارز در ســالهای ابتدای دهه نود در نظر 
بگیریم متوسط بهای دلاری بلیت حدود ۴۰ دلار می شود این 
در حالی اســت که همین شــاخص در سال ۱۴۰۲ به حدود 
۱۸دلار ســقوط کرده است. این موضوع در حالی رخ می دهد 
که در سال ۱۳۹۴ ماده ۱۶۱ قانون برنامه پنجم توسعه و ماده 
 ۵۳ قانون برنامه ششم توسعه سرانجام اجرا شد و نرخ گذاری 
تکلیفی از صنعت حمل و نقل هوایی حذف شد. اتفاقی که در 
کشورهای توسعه یافته بالغ بر چند دهه است که اجرایی شده 
اســت اما در ایران آزادسازی نرخ بلیت هواپیما عمر کوتاهی 
داشت و دولت دوباره از سال ۱۳۹۹ اقدام به نرخ گذاری تکلیفی 
در این صنعت کرد. از همان رهگذر وزارت راه و شهرســازی 
دولت سیزدهم هم با نادیده گرفتن اصل ۴۴ قانون اساسی و 
قانون آزادسازی نرخ بلیت هواپیما، همچنین مفاد قانونی برنامه 
پنجم توسعه به شرکت های هواپیمایی فشار آورد تا نرخ بلیت 
هواپیما را دستوری کند. شرکت های هواپیمایی که حالا روزگار 
وخیمی را پشت ســر می گذارند در واکنش به این مسئله به 
دیوان عدالت اداری شکایت برده و قضات دیوان عدالت اداری 
رای را به نفع شرکت های هواپیمایی صادر کردند اما این رأی 

اجرایی نشده است.

< قطعات هواپیما معطل در گمرک؟
با این حال این تنها رفتار ضد سرمایه گذاران این بخش نیست 
و با وجود آنکه بسیاری از هواپیماهای کشور زمینگیر هستند 
و میانگین سنی هواپیماهای عملیاتی هم بنا به اعلام سازمان 
هواپیمای کشوری بین ۲۷ تا ۲۸ سال است و بهره وری بسیار 
پایینی دارند، واردات قطعات هواپیما با موانع مختلف مواجه 
شده است. شــرکت های هواپیمایی توضیح می دهند که نیاز 
وارداتی صنعت حمل و نقل هوایی با سایر کالاها متفاوت است 
و به دلیل اینکه هواپیماهای عملیاتی مدام در خطوط حمل 
و نقل فعال هستند به صورت مداوم نیاز به تعویض قطعات و 
تجهیزات نگهدارنده دارند اما فرآیند ثبت سفارش در سامانه 
جامع تجارت و تامین ارز بسیار زمان بر و طولانی است و همین 

مسئله موجب زمینگیر شدن هواپیماها می شود.

سعیدرضا نصرفرد، فعال صنعت هوایی آثار 
قیمت گذاری دستوری در صنعت هوایی را 

توضیح می دهد
بلیت هواپیما ارزان تر از کرایه اسنپ!

»قیمت بلیت هواپیما از تهران به طبس یک میلیون و ۳۰۰هزار 
تومان اســت که ۹ درصد آن مالیات بر ارزش افزوده اســت، 
پنج درصد حق کمیسیون موتورهای جستجوی فروش بلیت 
است. اگر زیان ناشــی از خالی بودن ۳۰ درصد صندلی های 
این مسیر را هم در نظر بگیرید و سایر هزینه های شرکت های 
هواپیمایی اعم از دســتمزد پرســنل و هزینه غذا و تعمیرات 
هواپیما و... متوجه می شــوید که ســود عایدی شرکت های 
هواپیمایی بسیار ناچیز است اما اگر یک راننده تاکسی آنلاین 
بخواهد با صرف ۱۴ ساعت زمان همین مسیر را زمینی طی 
کند دو میلیون تومان کرایه می گیرد.« این نکاتی اســت که 
کاپیتان ســعیدرضا نصرفرد، فعال و کارشناس صنعت هوایی 
با... مطرح می کند و می گوید که قیمت گذاری دســتوری در 
صنعت هوایی نه تنها حیات یکی از صنایع زیرساختی کشور 
را نشانه رفته است که نتیجه آن عدم توسعه در این صنعت و 
در نهایت توسعه نیافتگی اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور 
خواهد بود. به گفته او، درســت است که کشور تحریم بوده و 
تحریم، مشکلاتی را پیش روی صنعت هوایی قرار داده است 
اما مسئله اینجاست که تحریم های داخلی بیش از تحریم های 
خارجی پای خود را بر گلوی صنعت هوایی کشــور گذاشته 
است و تداوم شرایط، چیزی جز زمین خوردن صنعت هوایی 
کشور به دنبال ندارد. حالا شرکت های هواپیمایی می گویند که 
وزارت راه و شهرسازی برخلاف اصل ۴۴ قانون اساسی و قانون 
آزادسازی قیمت بلیت هواپیما و همچنین رای دیوان عدالت 
اداری، ایرلاین ها را با ســرکوب قیمت به شدت زیر فشار قرار 
داده اســت، رنجی که نتیجه اش این روزها در کمبود بلیت، 
انبوه هواپیماهای زمینگیر، ناوگان فرســوده و فرود اضطراری 
هواپیماها به دلیل نقص فنی و... به روشــنی مشخص است و 
فعالان صنعت هوایی معتقد هســتند با تداوم این روند شاهد 
گسترده تر شدن موج مهاجرت خلبانان و نیروی متخصص از 
این صنعت و فرار ســرمایه از این بخش خواهیم بود. کاپیتان 
سعیدرضا نصرفرد، کارشناس و فعال صنعت هوایی به بررسی 
 تبعــات قیمت گذاری دســتوری در صنعت هوایی کشــور 

پرداخته است.

 قیمت گذاری دســتوری در صنعت هوایی به عنوان 
یکی از صنایع زیرســاختی، چقدر بر توســعه کشــور 

تاثیرگذار خواهد بود؟
در ابتــدای صحبت هایم باید تاکید کنم کــه در هیچ جای 
دنیــا در خصوص صنعت حمل و نقــل هوایی قیمت گذاری 
اعمال نمی شــود؛ از نظر علمی هم این موضوع اشتباه محض 
اســت؛ حال بیاید به ایران و مشکلات و گرفتاری های صنعت 
هوایی خود برگردیم. ایران یک کشور پهناور است که تقریبا 
۹۹فرودگاه در آن وجود دارد. اگر بخواهیم دقیق تر وارد شویم، 
شهر طبس را در نظر بگیرید. طبس شهری در کویر است که 
ظرفیت های معدنی بسیاری دارد و می تواند در رشد و توسعه 
کشور بســیار موثر و اثرگذار باشــد؛ یا بیرجند، مرکز استان 
خراسان جنوبی را در نظر بگیرید. فاصله این دو شهر با تهران 
۱۳۰۰کیلومتر است. اگر بخواهید با ماشین به این شهرها سفر 
کنید، میانگین بین ۱۴ تا ۲۳ساعت در مسیر خواهید بود. حالا 
فرض کنید استان خراسان جنوبی بخواهد توسعه پیدا کند؛ 
مهم ترین عامل توسعه این استان، فرودگاه هایش خواهد بود. 
بنابراین فرودگاه، مهم ترین عامل توسعه اقتصادی، فرهنگی، 

اجتماعی و... در استان هاست و البته... 

تبعات اجتماعی نرخ گذاری دستوری در گفتگو با 
عباس عبدی، تحلیلگر و روزنامه نگار؛

قیمت گذاری دستوری 
در تعارض با شعارعدالت اجتماعی است

عدالت اجتماعی همــواره یکی از کلیدواژه هــای مورد علاقه 
سیاستمداران ایرانی بوده است. گاهی مجری و سیاستگذار در 
ایران تنها یک راه برای تحقق شعارهای عدالت محور می شناسند 
و آن هم تعیین قیمت کالا و خدمات است که اصطلاحا تحت 
عنوان قیمت گذاری دستوری یا سرکوب قیمتی شناخته می شود. 
به باور متخصصان آســیبی که اجرای سیاست قیمت گذاری 
دستوری بر پیکر اقتصاد کشورها وارد می کند به قدری عمیق 
اســت که می تواند بنیان های یک جامعه اقتصــادی را به لرزه 
درآورد. معمولا نهاد دولت در اقتصادهایی که به درآمدهای ناشی 
از صادرات بدون واسطه منابع طبیعی دسترسی دارند نیز علاقه 
زیادی به سرکوب قیمتی در بازار پیدا می کنند. برای مثال اخیرا 
وزارت راه و شهرســازی دولت سیزدهم تلاش های گسترده ای 
ترتیب داده تا اهرم سرکوب قیمت در بازار خرید و فروش بلیت 
هواپیما را بیــش از پیش به کار گیرد. البته تا پیش از این نیز 
صنعت حمل و نقل هوایی در ایران از تبعات اعمال سیاســت 
قیمت گذاری در مقیاس گسترده رنج می برد اما اخیرا بازار خرید 
و فروش بلیت هواپیما بیش از پیش تحت تاثیر سیاســت های 
دولت سیزدهم قرار گرفت. عباس عبدی، روزنامه نگار و تحلیلگر 
به تبعات اعمال سیاســت قیمت گذاری دســتوری در جامعه 
پرداخته است. او معتقد است سرکوب قیمتی در حوزه ای مانند 
صنعت حمل و نقل نه تنها کمکی به اقشار آسیب پذیر نکرده بلکه 
باعث کاهش سطح کیفی زندگی شهروندان در مناطق محروم 
کشــور شده اســت. عبدی اعتقاد دارد سیاست قیمت گذاری 
دســتوری هیچ نقش مثبت و معناداری در گســترش عدالت 
اجتماعی نداشــته و حتی زمینه را برای افزایش دامنه فساد و 

رانتخواری در کشور فراهم می سازد.

 به طور کلی وقتی بحث عدالت اجتماعی در ایران مطرح 
می شود ذهن سیاستگذار و مجری سمت اجرای طرح های 
مقطعی و غیرکارشناسی مانند قیمت گذاری دستوری کالا 
و خدمات سوق پیدا می کند. به نظر شما الگوهایی مشابه 
قیمت گذاری دستوری توانســته آنچه عدالت اجتماعی 

خوانده می شود را در بطن جامعه ایران محقق کند؟
قیمت گذاری دســتوری در تعارض با مفهوم عدالت اجتماعی 
است. البته ممکن است افکار عمومی تصور دیگری داشته باشند 
و حتی از شــعارهایی با مضامین تثبیت قیمتی کالا و خدمات 
استقبال کنند اما اگر واقعیت ماجرا برای مردم عادی نیز روشن 
و شرح داده شود واکنش متفاوتی خواهند داشت. در این مورد 
نگاه جامعه دو قطبی است. نظرسنجی که اخیرا در روزنامه دنیای 
اقتصاد انجام داده شده نشان می دهد که اغلب مردم همچنان 
دنبال قیمت گذاری هستند در حالی که دانش اقتصادی به وضوح 
نشــان می دهد که این به سود اقتصاد و در نهایت مردم نیست. 
علت نیز عدم همراهی دولت برای تبیین مســئله است. اصولا 
قیمت گذاری دستوری جز در موارد استثنایی در هیچ زمینه ای 
نمی تواند موفق باشد. حتی در موارد استثنایی چون انحصار هم 
که دولت ها موقتا مجبور به تبعیت از این الگو می شوند نیز باید 
روندی را در پیش گرفت که پس از مدت معینی انحصار ناشی از 
قیمت گذاری از بین برود. برای مثال در ایران انحصار فروش گاز 
در اختیار دولت است. دولت می تواند با توجه به آنچه در بازارهای 
بین المللی در جریان است این قیمت گذاری را تنظیم کند. اما در 
نهایت باید بستر را برای ایجاد رقابت بین شرکت های مختلف 
فعال در این حوزه فراهم کرد. به طور طبیعی چنین رویکردی 

هم نهایتا منجر به حذف قیمت گذاری می شود.

دولت از جیب ایرلاین ها یارانه ندهد!
علی سرزعیم،اقتصاددان

با وجود آزادســازی قیمت بلیت هواپیما و رای دیوان عدالت 
اداری به نفع قیمت گذاری بلیت هواپیما با مکانیسم عرضه و 
تقاضای بازار،متاسفانه وزارت راه و شهرسازی مصرانه به دنبال 
قیمت گذاری دستوری بلیت هواپیما است. در اینجا باید گفت 
که سفر هوایی مشتریان خاص خود را دارد. سفر هوایی جزو 
کالاهای ضروری و مایحتاج اولیه مردم نیست. بنابراین معنی 
ندارد که دولت بخواهد با قیمت های دستوری در این صنعت، 
به مصرف کنندگان یارانه پرداخت کند. اگر دولت می خواهد با 
نگاه خاص و برای بهره برداری های سیاسی مسافران صنعت 
حمل و نقل هوایی را مشمول قیمت گذاری نرخ بلیت هواپیما 
کند و به آنها یارانه بدهد،اشکالی ندارد اما لطفا از جیب خود 
خرج کند و پایین نگه داشــتن قیمت بلیت هواپیما،نباید از 

جیب صنعت حمل و نقل هوایی و ایرلاین های کشور باشد.
بنابرایــن باید گفت کــه در اقتصاد،قیمت گذاری دســتوری 
بی معنا اســت و این رقابت است که قیمت را تعیین می کند. 
درست است؛ اگر بازار رها شود،قیمت هم بالا خواهد رفت اما 
نتیجه این بالا رفتن قیمت چه خواهد بود؟ ســودآوری بالاتر 
ایرلاین ها که منجر به ورود تعداد زیادی هواپیما و ارائه خدمات 
باکیفیت تر به مشتریان می شود و در نهایت به گسترش شبکه 

پروازی شرکت های هواپیمایی می انجامد.
طبیعی اســت که در شرایطی که ایرلاین ها سود بیشتری به 
دست آورند امکان نوسازی صنعت حمل و نقل هوایی برای آنها 
مهیا می شــود و نوسازی صنعت هوایی در نهایت به نفع خود 
مصرف کننده و درآمدهای کشور است و در یک نگاه کلان تر با 
افزایش درآمدهای کشور و رفع کسری بودجه دولت،چاپ پول 

کمتر و امکان مهار تورم مهیا می شود.
از ســوی دیگر باید توجه داشت که بالا رفتن قیمت احتمال 
دارد تعطیلی شرکت های کوچک و بدون توجیه اقتصادی را 
به دنبال داشــته باشد که این مسئله به هیچ وجه اتفاق بدی 
نیســت. زیرا در بلند مدت ایرلاین ها رشد و توسعه خواهند 
داشت و شرکت های قوی تر و مستعدتر در بازار باقی می مانند 
که نیازی به حمایت دولت و تسهیلات بانکی ندارند و برندهای 

پایدارتر در صنعت حمل و نقل هوایی شکل می گیرد.
بنابراین علم اقتصاد تاکید دارد که نباید با قیمت گذاری دستوری 
قیمت را پایین نگه داشــت و باید در سیاست گذاری های این 
چنینی بــرای بنگاه های اقتصادی نــگاه بلندمدت را در نظر 
گرفت.  متاسفانه باید تاکید کرد که در سالهای گذشته مجلس 
و مســئولان دولتی با نگاه خاص و کوتاه مدت خود و با هدف 
سیاسی، ضربه های زیادی به پیکره اقتصاد کشور وارد کرده اند 
و ابزار آنهــا پرداخت انواع و اقســام یارانه های غیرضروری و 
قیمت گذاری دســتوری بوده است و این وظیفه رسانه هاست 
که مردم را نسبت به این رفتارها آگاه کرده و اجازه ندهند که 
متولیان دولتی و نمایندگان مجلس با قیمت گذاری دستوری 

به پیکره اقتصاد و اشتغال کشور ضربه وارد کنند.
در این میان اگر وزارت راه و شهرســازی اصرار دارد که بلیت 
هواپیما را ارزان نگه دارد می تواند از دولت درخواست کند که 
برای دهک های ضعیف تر درآمدی یارانه سفر پرداخت کند تا 
این افراد هم بتوانند با بلیت ارزان هواپیما سفر کنند اما وزارت 
راه و شهرسازی حق ندارد از جیب بخش خصوصی یارانه بدهد.
این دخالت عجیب و غیرقابل توجیه وزارت راه و شهرسازی از 
جیب بخش خصوصی موجب می شود که اعتماد سرمایه گذاران 
در این بخش ســلب شود و ریسک سرمایه گذاری در صنعت 
حمل و نقل هوایی کشــور افزایش داشــته باشد و نتیجه آن 
چیزی جز رویگردانی ســرمایه گذاران از این بخش و تقویت 
سرمایه گذاری در بازارهای واسطه ای و غیرمولد یا فرار سرمایه 

از کشور نخواهد بود.

مقایسه سودآوری خیره کننده 
شرکت های هواپیمایی کشورهای 

همسایه با قدیمی ترین ایرلاین کشور
ترکیش ایرلاین حداقل ۴۱۴ فروند هواپیما، امارات ایرلاین ۲۶۹ 
و قطر ایرویز ۲۴۵ فروند هواپیما در اختیار دارند و هرکدام نه تنها 
در فهرست بزرگترین و معتبرترین شرکت های هوایی جهان به 
شمار می آیند که بررسی صورت مالی آن ها حاکی از درآمدهای 
سرشار و سودخالص سالانه بالغ بر دو میلیارد دلار است. این در 
حالی است که تحریم و دخالت بی حد و حصر دولت ها در صنعت 
هوایی حالا موجب شده است که یکی از قدیمی ترین و مهم ترین 
برندهای صنعت هوایی در خاورمیانه با مشکل توسعه روبرو شود. 
صورت های مالی قدیمی ترین ایرلاین کشور نشان می دهد که 
این برند قدیمی صنعت هوایی حالا نه تنها زیان ســنگینی را 
تجربه می کند؛ بلکه برای خروج از این زیان دهی سنگین، خرید 
ناوگان و پرداخت حقوق کارکنان خود وام های سنگینی از شبکه 
بانکی گرفته است که اکنون قادر به تسویه آن نیست. این شرکت 
برخلاف رقبای بزرگ منطقه ای خود تنها ۵۵ فروند هواپیما دارد 
و مجمــوع کل ناوگان عملیاتی ایرلاین های ایران به زحمت به 
۱۰۰ فروند هواپیما می رسد. با این حال دولت نه تنها دخالت های 
خود را در صنعت هوایی کاهش نداده اســت کــه وزارت راه و 
شهرسازی در اقدامی عجیب مقابل قانون آزادسازی نرخ بلیت 
هواپیما قد علم کرده اســت و سیاست دستوری قیمت گذاری 
را اعمال می کند. وضعیت صنعت هوایــی ایران تا حدودی به 
دست انداز افتاده است و این روزها نه تنها اخبار متعددی از نقص 
فنی هواپیماهای پروازی در رسانه های رسمی منعکس می شود 
که بخش قابل توجهی از ناوگان هوایی کشور زمینگیر است. این 
در حالی است که ناوگا هوایی برخی کشورهای همسایه ایران 
در فهرست بزرگترین و معتبرترین ایرلاین های جهان سالهاست 
جا خوش کرده اند. اخیرا قطر ایرویز گزارش داده است که بیش 
از ۲۴۵ فرونــد هواپیما به ارزش بالغ بر ۶۷.۳ میلیارد دلار دارد 
و ســفارش های این کشــور برای خرید هواپیما تداوم دارد. در 
ژوئیه سال گذشته، قطر ایرویز و بوئینگ سفارش ۲۵ هواپیمای 
 Executive ۷۳۷_۱۰ مکس را نهایی کردند. همچنین قطر
با مجمــوع ۱۵ هواپیما، علاوه بر دو هواپیمــای A۳۱۹ و دو 
هواپیمــای Global ۵۰۰۰، بزرگترین مالک و اپراتور تجاری 
گلف استریم G۶۵۰ER در جهان شد. قطر ایرویز گزارش داده 
است که در نیمه اول ســال ۲۰۲۳_۲۰۲۴ رشد قابل توجهی 
از نظر درآمد، کاهش تأخیر و حمل بار تجربه کرده اســت. بر 
اساس این گزارش گروه قطر ایرویز سود خالص یک میلیارد و 
۲۶ میلیون دلار در نیمه اول سال مالی ۲۰۲۳-۲۰۲۴ به دست 
آورده است که نشان دهنده افزایش ۱۱۳.۸ درصدی نسبت به 
مدت مشــابه سال گذشته است. بر اساس این گزارش مجموع 
درآمد قطرایرویــز در این بازه زمانی ۱۱ میلیارد و ۱۹ میلیون 
دلار افزایش داشته است که ۷.۴ درصد نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته رشد نشان می دهد. همچنین درآمد از محل فروش 
بلیت نسبت به سال گذشته ۲۵.۸ درصد افزایش داشته است که 
بازدهی بالاتر ۳.۶ درصد ایجاد می کند. امارات ایرلاین هم یکی 
از بزرگترین شرکت هواپیمایی بین المللی جهان به شمار می آید 
که به ۱۵۸ مقصد در ۸۵ کشــور پرواز دارد. امارات ۲۶۹ فروند 
هواپیما دارد و بزرگترین اپراتور هواپیماهای ایرباس A۳۸۰ و 
بوئینگ ۷۷۷ در جهان است. هواپیماهای امارات از به روزترین 
و جوان ترین ناوگان هوایی جهان هستند و امکانات خیره کننده 
با خدمه چند زبانه دارنــد. گروه هواپیمایی امارات هم گزارش 
داده است که در نیمه ســال مالی ۲۰۲۳_۲۰۲۴ سود خالص 
دو میلیارد و ۷۵۰ میلیون دلاری به دست آورده و در این مدت 

افزایش تقاضای سفر داشته است.

در حالی که دولت آزادسازی نرخ سوخت هواپیما را در دستور کار خود قرار داده، قیمت بلیت را دستوری تعیین می کند

یک بام و دو هوای بلیت هواپیما
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نامه - ابزار مکانیکی - از صفات خداوند 
4 - مارکی بر خودرو - آینه مقعر - برادر 
مرگ - شهر تاریخی سوریه 5 - دانشمند 
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7 - دزد و حرامی - دوام و بقا، بهش�ت 
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توانایی 9 - جنس تسمه - گرانبهاترین 
سرمایه ای که هر انسانی دارد - ثروتمند 
10 - س�بزی خرد کردن�ی - رنگ موی 
گیاهی - صندلی س�وارکار 11 - ضربه 
سر - شتر.... دولا دولا نمیشه - گلدوزی 
روی پارچ�ه 12 - درد و رنج - پس�وند 
ش�باهت - علامت عدل ه�ای تجاری 
- از مصالح س�اختمانی 13 - رویداد - 
بالکن - بنده زرخرید - درهم پیچیدن 
14 - درخشندگی - بزرگ ترین عنوان 
روزنامه 15 - ش�هری در عربس�تان - 
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<پیشگفتار
مزای��ده نوزدهمین دوره حراج تهران ویژه »هنر کلاس��یک و مدرن ای��ران« در حوزه های مختلف هنرهای 
تجس��می همچون نقاش��ی، نقاشیخط و حجم، روز جمعه شش��م بهمن ماه با اجرای رضا کیانیان در هتل 
پارسیان آزادی تهران برگزار شد. این دوره از حراج تهران با ۲۴۱ میلیارد و ۷۲۰ میلیون تومان پایان یافت و 
سه اثر سهراب سپهری در مجموع با فروش ۳۷ میلیارد و ۶۰۰ میلیون تومان سهم قابل توجهی از این رویداد 
را به خود اختصاص داد و رکورد دیگری را در این رویداد به ثبت رساند. نقاشی »بدون عنوان« گواش روی 
کاغذ چس��بانده  شده روی مقوا اثر سهراب سپهری که اکتبر ۲۰۲۳ در حراج ساتبیز لندن ارائه شده است، 
با برآورد قیمت ۴ - ۳ میلیارد تومان عرضه شد و با قیمت ۳ میلیارد و ۲۰۰ میلیون تومان به فروش رسید. 
همچنین نقاشی »بدون عنوان« از مجموعه »تنه درختان« رنگ روغن روی بوم اثر سهراب سپهری که اکتبر 
۲۰۱۵ در حراج کریستیز دوبی ارائه شده است، با برآورد قیمت ۲۲ - ۲۰ میلیارد تومان عرضه شد و با قیمت 
۲۰ میلیارد و ۴۰۰ میلیون تومان به فروش رسید. در عین حال، نقاشی »بدون عنوان« رنگ روغن روی بوم 
اثر سهراب سپهری در اکتبر ۲۰۱۶ در حراج ساتبیز لندن ارائه شده است، در نوزدهمین حراج تهران با برآورد 

قیمت ۱۶ - ۱۴ میلیارد تومان ارائه شد و با قیمت ۱۴ میلیارد تومان چکش خورد.

< ورود به بحث اصلی
خیلی از آدمها در این دنیا بوده اند، هستند و خواهند بود در حالیکه کسی قدرشان را ندانسته، نمی داند و 
نخواهد دانست، کسی به آنها اهمیت نمی دهد، تا بوده همین بوده، تاریخ به اندازه موهای سر هر کدام از ما، 
آدمِ مهم در دلش داش��ته که در زمانه زندگی کردنِ آدمِ مهم، کس��ی برای آن آدمِ مهم حتی تره هم خُرد 
نمی کرده، شاید حتی گاهی وقتها، بقیه آدمها، آن آدمِ مهم را از خودشان طرد می کردند و نمی خواستند با 
او رابطه کلامی و دوستی داشته باشند، اکثر این آدمهایِ مهم در زندگیشان کسی نبوده، یعنی یک یارِ غار 
نداشته اند که دل به دلشان بدهد و یک جورهایی آنها را از تنهایی در بیاورد، برای همین از یک زمانی به بعد 
 آن آدمه��ایِ مه��م به این نتیجه رس��یدند که باید با خودش��ان به یک صلح درونی برس��ند و بپذیرند که 
 زندگی شان همین است که هست، کسی قدردان زحماتی که آنها می کشند؛ نیست، وقتی آدم به چنین مرحله ای

 می رسد، خودش می شود رفیق گرمابه و گلستان خودش، با خودش به آرامش می رسد، با خودش به تفاهم 
می رس��د، با خودش به صلح می رسد و خودش به ارزش واقعی خودش پی می برد، بعد وقتی به این مرحله 
رسید دیگر چیزی او را آزار نمی دهد، دیگر تنهایی اش برایش زجرآور و خسته کننده نیست و دقیقا در همان 
زمان اس��ت که آن آدم، آرام آرام ش��روع می کنه به ترقی کردن، در مسیر پیشرفت قدم می گذارد و گاماس 
گاماس به جلو می رود، جلو و جلو و جلوتر. گفتیم که تاریخ از این دست آدمها زیاد دیده، البته یک مسئله 
دیگر هم شامل حال این افراد می شود، اینکه آنها با آنکه به قول معروف فرزند زمانه ی خودشان نیستند )در 
عی��ن حالیک��ه در آن زمانه زندگ��ی می کنند(، اما در آینده ای نه خیل��ی دور و نه خیلی نزدیک )زمانی که 
خودشان در قید حیات نیستند( اسم و رسمشان پرآوازه می شود، یعنی پس از مرگشان، نامشان در دل تاریخ 
زنده نگه داشته می شود، این یعنی آیندگان متوجه می شوند که آن آدمی که در فاصله بین تولد و مرگش از 
فلان سال تا فلان سال زندگی می کرده، چندان آدم بی در و پیکری هم نبوده، سرش به تنش می ارزیده، آدم 
مهم��ی بوده برای خودش، منته��ا هم دوره هایش )یعنی آنهایی که در آن بره��ه زمانی در کنار او زندگی 
می کردند( متوجه مهم بودن آن بنده خدا نش��دند، در حالیکه آن فرد خاص از همان دوران هم آدم مهمی 
بوده و اصلا به خاطر خاص و منحصربفرد زندگی کردنش به آدم مهمی تبدیل شده بوده، اما کسانی که در 
آن دوره از زمان با آن آدم و کنار آن آدم زندگی می کردند متوجه این موضوع نشده بودند، حال یا حواسشون 
نبوده یا چیزهای دیگری برایشان مهم بوده و اولویت های زندگی شان مسائل و موضوعات دیگری بوده، یکی 
از این افراد سهراب سپهری است، شاعر و نقاش مشهوری که از یک زمانی به بعد مردم به خواندن شعرهایش 
روی آوردند و از یک زمانی به بعد هم به نقاشی هایی که او کشیده روی خوش نشان دادند و حالا می بینیم 
که تابلوی آقای سپهری در حراجی های مختلف )مثل همین حراج تهران( با قیمت های فوق نجومی خرید 
و فروش می شود، پولهایی که در اصل باید به جیب سهراب خان سپهری می رفت، چون خودش الان در قید 
حیات نیست، به جیب یک سری آدم دیگر می رود، آدمهایی که متوجه مهم بودن سهراب سپهری در این 
برهه از زمان )برهه ای که خودشون در آن زندگی می کنند، اکنون( شده اند، به همین دلیل شروع کرده اند 
به خرید و فروش نقاش��ی های سهراب سپهری. این نقاشی ها آنقدر مهم هستند که بعضی حاضرند بابتش 
چندین و چند میلیارد تومن پول بدهند، در حالیکه همین س��هراب بزرگوار در زمانی که آن نقاش��ی ها رو 
می کش��یده اصلا و ابدا فکر نمی کرده که آن نقاش��ی ها چه قیمت و ارزش بالایی پیدا خواهند کرد، او فقط 

می رفته به دشت و دمن و یک بوم می گذاشته جلویش و از منظره ای که روبرویش بوده نقاشی می کرده و 
چون نقاشی هایش کپی نقاشی های فرد دیگری نبوده، به دل مخاطب امروزی می نشیند، این اتفاق در حالی 
رخ می دهد که همین آقا سهراب  را در زمان حیاتش چندان تحویل نمی گرفتند، یعنی فکر می کردند که او 
یک آدم عادی اس��ت آدم عادی ای که چند تا نقاش��ی هم کشیده و چند تا شعر هم نوشته، هیچکس )بجز 
آدم های خاصی مثل فروغ فرخزاد و صادق هدایت و چند نفر دیگر( به عنوان یه آدم مهم، سهراب سپهری 
را جدی نگرفته بوده و این جدی نگرفتن زمانی به اوج خودش می رسد که سهراب به دلیل بیماری از دنیا 
می رود و بسیار غریبانه و تک و تنها او را در مشهد اردهال به خاک می سپارند، گاهی آدمیزاد فکر می کند که 
چرا باید در تشییع جنازه یک نفر)یک هنرمند(، کسی حضور نداشته باشد و طفلی میتِ بنده خدا در تنهایی 
به خاک س��پرده ش��ود، شاید بپرسید که فروغ و هدایت که رفیقانش بودند هم در مراسم تشییع جنازه اش 
شرکت نکردند؟ بی شک آنها اگر بودند، حتما در مراسم تشییع و خاکسپاری سهراب شرکت می کردند، اما 
خُب آنها نبودند. هدایت که نزدیک سی سال قبلترش از دنیا رفته بود و فروغ هم تقریبا ۱۴ سال قبل از فوت 
س��هراب، چهره در نقاب خاک کش��یده بود، خود این دو نفری هم که نامش��ان را آوردم در دوران زندگی 
خودش��ان چندان مقبول و مورد پس��ند عموم نبودند، اما امروز به آدمهای مشهوری تبدیل شده اند، البته 
شهرتش��ان به اندازه سهراب نیست، اما آنها هم امروزه طرفداران خاص خودشان را دارند، شاید اگر سهراب 
سپهری در کنار سرودن شعر به کشیدن نقاشی نمی پرداخت، او هم مثل فروغ و هدایت در روزگار کنونی 
چنین شهرتی نداشت، هرچند که اگر بخش نقاش بودن سهراب را کنار بگذاریم و نادیده بگیریم باز هم در 
میان این سه نفر، سهراب از شهرت بیشتری برخوردار بود و این شاید به خاطر حس لطافت خاصی باشد که 
در اشعار سهراب وجود دارد، تفاوت شعرهایی که فروغ سروده با شعرهایی که سهراب سروده این است که 
فروغ از اندوه ها و شادی ها و زنانگی ها و عشق و عصیان و مرگ و این مسائل شعر سروده، اما سهراب طبیعت 
و هر چه در آن است را در اشعارش قرار داده، این همان مسئله ای است که سهراب در نقاشی هایش هم آن 
را مد نظر داش��ته، یعنی نقاش��ی های سهراب هم بیشتر حول محور طبیعت می گردند، سهراب حتی وقتی 
می خواهد در شعرهایش درباره خودش حرف بزند باز هم پای طبیعت را به میان می کشد و طبیعت مدارانه 
خودش را به تصویر می کشد. فرزند زمانه خود نبودن و به نوعی فرزند زمانه ی آینده بودن البته فقط شامل 
حال سهراب و فروغ و هدایت نیست، در این گستره انسانی افراد مشهور دیگری هم هستند که بعدها، بعد 
از فوتش��ان ش��ناخته شدند و این »بعدها« حتی به هزار سال و بیش از هزار سال هم رسیده، مثلا فردوسیِ 
بزرگ که با ش��اهنامه اس��م خودش رو برای همیشه در تاریخ ثبت کرد، مولانا همین طور، حافظ به همین 
صورت، سعدی، شکسپیر، ونگوگ، ویکتور هوگو، جک لندن، موتزارت، بتهوون، داوینچی و... تمام این افراد 
نامشان در تاریخ ثبت شده است. موشکافانه تر اگر نگاه کنیم، می بینیم که هر کدام از این بزرگان در دوران 
زندگی شان کم و بیش شرایط سختی داشتند، اکثرشان مورد تایید و پذیرش مردم نبودند، اما بعدها هنرشان 

آنها را معرفی کرد و به آدمها گفت این افراد، افراد مهمی بوده اند. بی شک همین امروز هم افراد مهمی هستند 
که در کنار ما زندگی می کنند، اما متاس��فانه ما هم به س��بک گذش��تگانمان رفتار می کنیم و ارزش واقعی 
بزرگانمان را نمی فهمیم. خیلی ها هستند که هم اکنون در کنار ما زندگی می کنند و قرار است در آینده به 
آدمهای مشهوری تبدیل شوند، از کجا معلوم؟ مگر در زمان زندگی سهراب، مردمی که با او همدوره بودند، 
می توانستند تصور کنند که نقاشی هایی که سهراب می کشید به گرانترین تابلوهای هنری تبدیل می شوند؟ 
نه، نمی توانستند، حتی شاید خود سهراب هم چنین تصوری را نمی کرد، اما می بینیم که این اتفاق افتاده، 
آنهم در شرایطی که از زمان مرگ سهراب سپهری ۵۰ سال هم نگذشته است، حال تصور کنید این تابلوها 
در دویست سال آینده با چه قیمت های غیرقابل باوری دست به دست بچرخند و به فروش برسند. اما سوال 
مهمی که می توانیم در اینجا مطرح کنیم این است که سهراب چه چیزی داشت که دیگران نداشتند؟ از چه 
شخصیتی برخوردار بود که پس از گذشت نزدیک به ۵۰ سال از فوتش، اینچنین به شهرتی جهانی رسیده؟ 
پاسخ این پرسش بسیار مهم است، اکنون افراد بسیار اندکی هستند که بتوانند به این سوال جواب بدهند، 
بر فرض اگر هم فرد یا افرادی هنوز زنده باش��ند همیش��ه در کنار س��هراب نزیس��ته اند که از خصوصیات 
شخصیتی وی آگاه باشند و بدانند که مثلا سهراب سیگار می کشیده یا نمی کشیده، به مطالعه علاقه داشته 
یا نداشته؟ شبها وقتی می خواسته به رختخواب برود به چه چیزهایی می اندیشیده؟ رفتارش با مادرش چگونه 
بوده؟ آدم ترسویی بوده یا شجاع؟ از چیزی تنفر داشته یا نه؟ وقتی عصبانی می شده چه واکنشی از خودش 
بروز می داده؟ وقتی غمگین بوده گریه می کرده یا نه؟ برای هیچکدام از پرس��ش ها پاس��خ محکم و متقنی 
نداریم، اما یک چیز روشن است، آنهم اینکه آثار سهراب )چه در زمینه شعر و شاعری و چه در زمینه نقاشی( 
به نوعی بازگو کننده شخصیت روحی و روانی او هستند، می توان از رنگ هایی که سهراب در نقاشی هایش 
استفاده کرده تا حدودی به لایه های روحی و روانی او پی برد، وقتی در شعرهایش از »اسب« حرف می زند، 
وقتی از »رنگ دامنه ها« حرف می زند و وقتی از »سکوت سبز چمن« سخن می گوید می فهمیم که سهراب 
روح بس��یار لطیفی داشته، اهل خشونت نبوده، آرامش را بسیار دوست می داشته و این دوست داشتن را تا 
پایان عمر همراه خود داشته است، نوشته روی سنگ مزار او هم همین مسئله را تایید می کند؛ »به سراغ من 
اگر می آیید، نرم و آهسته بیایید مبادا که ترک بردارد چینی نازک تنهایی من« در همین شعر کوتاه چند 
ویژگی شخصیتی سهراب نهفته است، او تنها بوده و با اینکه تنها بوده با مردم بودن را نیز دوست داشته، دلی 
نازک و روحی فوق العاده حساس داشته، شلوغ کاری را دوست نداشته و بیشتر ترجیح می داده که روزگارش 
را در سکوت و آهستگی بگذراند. حتی نگاه سهراب، شیوه لباس پوشیدنش، محاسنی که روی صورتش بود، 
نوع و شکل قلم و قلمو به دست گرفتنش، شیوه ایستادنش در کنار بوم نقاشی، آن حجب و حیایی که در 
 هنگام تفریح با دوستانش در وجودش دیده می شده و... سهراب حتی استکان چای را هم به صورت معمولی 
 در دست نمی گرفت، انگار که دارد با استکان حرف می زند، انگار دارد با چای درونش دل و دلبازی می کند،

 او حتی با برگ درختان، با جوی روان و با اکسیژنی که در فضا وجود دارد رفیق بود و رفاقتش با این موارد 
بسیار صمیمانه بود، با این تفسیر شاید باید بگوییم که سهراب حتی از آدمها گریزان بود، تصاویری که از او 
منتش��ر شده همگی سهراب را در حالی نشان می دهند که تنهاست، کسی در کنارش نیست، همدم و هم 
صحبتی ندارد، حتی به تنهایی به پیک نیک می رفته و آنقدر عاش��ق طبیعت بوده که حتی زیرانداز هم با 
خودش نمی برده که نکند چمن ها در زیر زیرانداز نفسشان تنگ شود. مواردی که بیان شدند تنها بخشی از 
شخصیت آن انسانی هستند که در دوره زمانی بین سالهای ۱۳۰۷ تا ۱۳۵9 زندگی می کرده، آدمی که نامش 
را سهراب سپهری گذاشتند و انسان به شدت منحصر بفرد و خاصی بوده و به شکل خیلی خاصی به زندگی 
نگاه می کرده، شکلی که هیچکدام از ما آدم ها بلَدََش نیستیم؛ نه بلدیم و نه می توانیم آن را یاد بگیریم، این 
نوع زیستن فقط مخصوص آدمی مثل سهراب سپهری است و نه هیچ کس دیگری. به عنوان حسن ختام 
این گزارش بخشی از یکی از شعرهای این شاعر بزرگ که در آن شیوه نگرش خاص او به زندگی و البته مرگ 
موج می زند را می آوریم: »... زندگی رس��م خوش��ایندی است/ زندگی بال و پری دارد با وسعت مرگ/ برشی 
دارد اندازه عشق/ زندگی چیزی نیست که لب طاقچه عادت از یاد من و تو برود/ زندگی جذبه دستی است 
که می چیند/ زندگی نوبر انجیر سیاه در دهان گس تابستان است/ زندگی بعُد درخت است به چشم حشره/ 
زندگی تجربه ش��ب پره در تاریکی است/ زندگی حس غریبی است که یک مرغ مهاجر دارد/ زندگی سوت 
قطاری است که در خواب پلی می پیچد/ زندگی دیدن یک باغچه از شیشه مسدود یک هواپیماست/ خبر 
رفتن موشک به فضا/ فکر بوییدن گل در کره ای دیگر/ زندگی شستن یک بشقاب است/ زندگی یافتن سکه 
دهشاهی در جوی خیابان است/ زندگی »مجذور« آینه است/ زندگی گل به »توان« ابدیت/ زندگی »ضرب« 
زمین در ضربان دل ما/ زندگی »هندسه« ساده و یکسان نفسهاست/ هر کجا هستم باشم/ آسمان مال من 
است.../... گاه زخمی که به پا داشته ام زیر و بم های زمین را به من آموخته است/ گاه در بستر بیماریِ من، 
حجم گل چند برابر شده است/ و فزون تر شده است قُطر نارنج، شعاع فانوس/ و نترسیم از مرگ/ مرگ پایان 
کبوتر نیست/ مرگ وارونه یک زنجره نیست/ مرگ در ذهن اقاقی جاری است/ مرگ در آب و هوای خوش 
اندیشه نشیمن دارد/مرگ در ذات شب دهکده از صبح سخن می گوید/ مرگ با خوشه انگور می آید به دهان/ 
مرگ در حنجره سرخ گلو می خواند/ مرگ مسئول قشنگی پر شاپرک است/ مرگ گاهی ریحان می چیند/  
 گاه در س��ایه نشس��ته اس��ت و ب��ه م��ا می نگ��رد/ و هم��ه می دانی��م ریه های ل��ذت پر اکس��یژن مرگ 

است... 
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»آبی روشن«،
 فیلمی انسانی با یک روایت شاعرانه

در میان فیلم ه��ای راه یافته به چهل  
و دومی��ن جش��نواره فیل��م فج��ر در 
بخش سودای س��یمرغ، »آبی روشن« 
ب��ه کارگردان��ی بابک خواجه پاش��ا و 
تهیه کنندگی سیدمحمدحسین میری 
دیده می شود. خواجه پاشا در خصوص 
دلایل پذی��رش کارگردانی فیلم »آبی 

روشن« گفت: زمانی که فیلم نامه را خواندم حس کردم، می توانم با این اثر ارتباط 
برقرار کنم. یکی از دلایل مهمی که س��بب می ش��ود فیلم ساز یک فیلم نامه را 
انتخاب کند و آن را به یک اثر تصویری تبدیل کند همین قرابت ایده فیلم نامه با 
ایده های ذهنی کارگردان است. حتی در مقوله اقتباس هم این احساس نزدیکی 
و ارتباط میان مضامین و فیلم ساز باید برقرار شود و کارگردان باید نسبت به آنچه 
می سازد، گرایش و علاقه داشته باشد، با این اوصاف این فیلم نامه را انتخاب کردم. 
این کارگردان در پاسخ به این سوال که در سبک شما به نوعی نگاه شاعرانه دیده 
می شود، گفت: من به دنبال سینمای انسانی با یک روایت شاعرانه توأم با زیبایی 
هستم. این روایت شاعرانه در کارهای من بیشتر در اجرا خودش را نشان می دهد. 
خواجه پاشا در تفسیر چگونگی شکل گیری نگاه شاعران در یک فیلم گفت: این 
شاعرانگی به نوع نگاه و جهان بینی کارگردان بستگی دارد اینکه فیلم ساز از چه 
زاویه دیدی به جهان اطراف خود نگاه می کند و یکی از علاقه مندی های من در 
امر فیلم سازی نگاه به داستان از همین زاویه نگاه شاعرانه و انسانی است. فیلم نامه 
آبی روشن هم این شاعرانگی و نگاه انسانی را در خود داشت و همین دلایل مرا 
به این س��مت کشاند که این فیلم را بس��ازم. به گزارش هنرآنلاین، خواجه پاشا 
 در پاس��خ به این سؤال که پرسش اصلی و یا به عبارتی پرسش دراماتیک فیلم 
»آبی روش��ن« چیس��ت، گفت: فیلم در ارتباط با لایه های درونی انسان است و 

قهرمان داستان سعی دارد تا بار دیگر خود را درجهان امروز پیدا کند.

قیمت بلیت های جشنواره فجر 
چقدر است؟ 

براس��اس تصمیم کمیته نمایش چهل و دومین جشنواره بین المللی 
فیلم فجر، نرخ بلیط فیلم های جش��نواره در سینماهای راگا، شکوفه، 
تماش��ا، کیان، کوثر، هنر پیشوا، نسیم  شهر، فجر اسلام  شهر، مرداس 
و پرند مبلغ پنجاه هزار تومان و سایر سینماهای مردمی مبلغ شصت 
هزار تومان در نظر گرفته شده است. بلیت فروشی این دوره جشنواره 

از ساعت ۱۰ امروز دوشنبه نهم بهمن ماه آغاز می شود./صبا 

جایزه برای نوید محمودی 
فیلم س��ینمایی »آخرین تولد« به بخش مس��ابقه شانزدهمین دوره 
جش��نواره جیپور هند راه پیدا کرد و نوید محمودی توانس��ت جایزه 
بهتری��ن کارگردانی این جش��نواره را دریافت کند. پیش از این فیلم 
»آخری��ن تولد« به پنجاه وچهارمین جش��نواره گوا هند، بیس��ت و 
هش��تمین جش��نواره کرالا هند، هجدهمین جش��نواره فیلم تصویر 
آمریکا )مورد تایید اس��کار( و جشنواره حقوق بشری کاتالونیا اسپانیا 

راه یافته بود./صبا 

اکران انیمیشن  در سینماها 
اتفاق بسیار خوبی است

معین صمدی کارگردان و تهیه کننده س��ینمای انیمیش��ن با اش��اره 
به اکران فیلم های انیمیش��ن در س��ینماهای کشور گفت: »این روزها 
شاهد اکران دو فیلم س��ینمایی »بچه زرنگ « و »مسافری از گانورا« 
هستیم، اکران انیمیشن در سینماها اتفاق بسیار خوبی است و هرچقدر 
در سطح سینما اکران انیمیش��ن را ببینیم باعث می شود مردم با آن 
خ��و بگیرن��د و در ادامه اتفاقات خوبی برای ای��ن صنعت بیفتد.« این 
کارگردان سینمای انیمیشن در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به 
این مطلب که هرچقدر مخاطبان سینما از فیلم های انیمیشن استقبال 
کنند باعث این می شود که این صنعت پیشرفت بیشتری داشته باشد، 
افزود: »اس��تقبال از فیلم های انیمیش��ن باعث می شود که اشتغال در 
ای��ن صنعت به وجود بیاید و پول وارد دنیای انیمیش��ن ش��ود و این 
اتفاق باعث می ش��ود که فعالان حوزه انیمیش��ن با فراغ بال بیشتری 
به س��رمایه گذاری برای این عرصه ورود کنند.« وی در ادامه به آینده 
صنعت انیمیش��ن ایران اشاره کرد و گفت: »س��وال این است چگونه 
می ش��ود صنعت انیمیش��ن در ایران پا بگیرد، بعید می دانم که بخش 
خصوصی به این زودی بتواند در صنعت انیمیشن ایران موفق باشد زیرا 
هزینه تولید یک انیمیشن به شدت بالا است و بخش خصوصی از ورود 
به این عرصه هراس دارد.« به گزارش پانا، وی با اش��اره به این مطلب 
که کودکان و نوجوانان می  توانند خیلی مس��ائل تربیتی و پرورشی را 
با دیدن انیمیش��ن بیاموزند اظهار کرد: »ارگان ها می توانند با ساخت 
انیمیش��ن ارتباط بهتری با مخاطبان کودک و نوجوان بگیرند به نظر 
من اگر بخواهیم یک پیام را به کودکان و نوجوانان بدهیم بهترین راه 

ساخت انیمیشن است.«

 تلگرام آگهی های مفقودی
واتس اپ ٠٩١٢٢٩٩١٧٩۶

 نیـــاز بــه تمــاس تلفنــی نمی باشـــد

یوسف خاکیان = روزنامه نگار 
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آفتاب یزد – منیرسادات ذوالفقاری اجلال منش: بیماری پیش  دیابت 
یا پره دیابت، تش��خیص زودهنگام بیماری دیابت اس��ت و زنگ هش��داری 
برای دیابت محس��وب می ش��ود. بیماری پیش دیابت زمانی ایجاد می شود 
که قند خون شما بالاتر از حد نرمال باشد ولی این بالا بودن قند به حدی 
نیس��ت که دیابت به حس��اب بیاید. اگر پیش  دیابت به  موقع درمان نشود، 
احتمال ابتلا ش��ما به دیابت بسیار بالا می رود و در طولانی مدت عوارضی 
مثل آسیب دیدگی قلب و کلیه برای شما به وجود می آید و کیفیت زندگی 
اف��راد را به ص��ورت جدی کاهش می دهد لذا با توج��ه به اهمیت موضوع 
آفتاب یزد در اینباره با دکترحسین دلشاد، فوق تخصص غدد و متابولیسم 
 و دکتر س��ید حس��ین دهقان منش��ادی ، فوق تخصص غدد و متابولیسم

 گفت و گو کرده است .
دکتر دلش��اد در ای��ن باره می گوید : منظور از عارض��ه پیش دیابت یا پره 
دیابت این اس��ت که فرد مبتلا قند خون بالایی دارد؛ با این حال قند خون 

آنقدر بالا نیست که برای فرد مبتلا تشخیص دیابت گذاشته شود.
وی بیان کرد : خوش��بختانه عارضه پیش دیابت برگشت پذیر است ؛ تغییر 
رژیم غذایی، ورزش و اصلاح س��بک زندگی و درص��ورت نیاز مصرف دارو 
همگی می توانند از پیشرفت پیش دیابت به سوی دیابت نوع دو جلوگیری 
کنن��د. ب��ا این ح��ال در صورتی که پی��ش دیابت به حال خود رها ش��ود، 

می تواند طی مدتی در نهایت تبدیل به دیابت نوع دو شود. 
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م مطرح کرد : پیش دیابت اغلب علامت 
خاصی ایجاد نمی کند؛ بس��یاری از مبتلای��ان اطلاعی از مبتلایان به پیش 
دیابت ندارند. با این حال برخی افراد ممکن اس��ت ش��رایطی داشته باشند 
که زمینه را برای مقاومت به انس��ولین فراهم   کند؛ مثل س��ندروم تخمدان 

پلی کیستیک  یا آکانتوزیس نیگریکانس. 
وی افزود : در آکانتوزیس نیگریکانس پوست نواحی خاصی از بدن ضخیم، 
تیره و معمولا ارغوانی می ش��ود. این تغییر رنگ اغلب در برخی مکان ها که 

عبارتند از آرنج ، زانو ، گردن ، زیربغل و بند انگشتان رخ می دهد .
دکتر دلشاد اشاره کرد : در صورتی که پزشک برایتان تشخیص پره دیابت 
گذاش��ت ، در صورت بروز هر یک از موارد که ش��امل تشنگی بیش از حد،  
ادرار بیش از حد به خصوص در طول ش��ب، خس��تگی، تاری دید ، بهبود 
آهسته زخم ها است لازم است فورا پزشک خود را در جریان قرار دهید زیرا 

این علائم ممکن است نشان دهنده بروز دیابت نوع دو  باشند.
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م تش��ریح کرد : هر فردی ممکن است 
روزی دچ��ار پی��ش دیابت ش��ود؛ با این ح��ال برخی عوامل هس��تند که 
می توانند احتمال ابتلای ش��ما را به پ��ره دیابت بالا ببرند که مهمترین آن 
عبارتند از س��ن بالا به ویژه بالاتر از 45 س��ال ، مردان با دور کمر بیش از 
101.5 س��انتیمتر و زنان با دور کمر بیش از 89 س��انتیمتر، داشتن رژیم 
غذایی ناسالم مثل خوردن بیش از حد گوشت قرمز و نوشیدنی های گازدار 

و غذاهای فرآوری شده و عدم مصرف میوه و سبزیجات.
وی ادامه داد: چاقی و اضافه وزن به ویژه چاقی ش��کمی ، کلسترول و تری 
گلیس��رید بالا در آزمایش خون ،  کم تحرکی ، داش��تن دیابت بارداری یا 
داش��تن فرزندی ب��ا وزن حین تولد ب��الا ، ابتلا به س��ندروم تخمدان پلی 
کیس��تیک، اختلالات خواب مثل آپنه خواب یا شغل هایی که شیفت شب 
دارند ، س��ابقه س��کته قلبی و مغزی ، فش��ار خون بالا و مصرف سیگار نیز 
از دیگر عواملی هس��تند که می توانند احتمال ابتلای ش��ما را به پره دیابت 

بالا ببرند .
دکتر دلش��اد مطرح کرد : عارضه پیش دیابت با آزمایش خون تش��خیص 
داده می ش��ود البته آزمایش لازم است تکرار شود تا تشخیص قطعی شود. 
دس��تگاه های تس��ت قند خون خانگی نیز برای تشخیص نهایی پره دیابت 

کاربردی ندارند. 
ای��ن فوق تخصص غدد و متابولیس��م افزود : پزش��ک برای تش��خیص پره 
دیابت ممکن اس��ت آزمایش��ات دیگری را نیز درخواست کند که عبارتند 
 از انجام هموگلوبین A1C ،  FBS یا قند خون ناش��تا، تست تحمل گلوکز 

خوراکی .
 A1C وی اضاف��ه ک��رد : آزمایش هموگلوبین ای وان س��ی یا ب��ه اختصار
میانگین��ی از قند خون 2 تا 3 ماه اخی��ر را می دهد؛ این آزمایش نیازی به 
 A1C ناش��تایی ندارد و در هر زمانی قابل انجام اس��ت. درصورتی که عدد
بین 5.7 تا 6.4 باش��د، گویای پیش دیابت است. هرچه میزان A1C بالاتر 

باشد، احتمال ابتلای شما به دیابت نوع دو بیشتر است.
دکتر دلش��اد اظهار کرد : ب��رای انجام آزمایش FBS یا قند خون ناش��تا ، 
 لازم اس��ت حداقل هشت ساعت ناشتا باشید. درصورتی که عدد FBS بین

 100 تا 125 باشد، علامتی از پیش دیابت یا پره دیابت است.
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م تصریح کرد : در آزمایش تست تحمل 
گلوکز خوراکی  پزش��ک دوبار قند خون ش��ما را اندازه گیری می کند؛ یک 
بار در بدو مراجعه و س��پس دو س��اعت بعد، پس از مصرف یک نوش��یدنی 
ش��یرین. درصورتی که سطح قند خون بین 140 تا 199 باشد، شما مبتلا 

به پیش دیابت هستید.
وی متذکر ش��د : درمان عارضه پره دیابت به معنای پیش��گیری از دیابت 
اس��ت بنابرای��ن درصورت��ی که پیش دیاب��ت را به حال خ��ود رها کنید و 
درمانش نکنید، این احتمال وجود دارد که در آینده به دیابت مبتلا شوید.

دکتر دلش��اد ابراز داشت : اصلاح س��بک زندگی تا حد زیادی می تواند در 
درمان پیش دیابت موثر باش��د که ش��امل رعایت رژی��م غذایی پر فیبر و 
کاه��ش وزن درصورت اضافه وزن زیرا کاهش 10 درصد از وزنتان می تواند 
تغییر بزرگی در وضعیت س��لامتی شما ایجاد کند و لازم است حداقل سی 
دقیقه ورزش متوس��ط مثل پی��اده روی را  برای مدت پن��ج روز در هفته 
انج��ام دهید. می توانید به تدریج میزان فعالیت خود را بیش��تر کنید و نیز 
عدم مصرف س��یگار و کنترل فشار و کلس��ترول خون نیز در درمان پیش 

دیابت موثر است .
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م افزود : درصورت نیاز پزش��ک ممکن 
اس��ت برایتان دارو هم تجویز کند. درصورت��ی که درمعرض ابتلا به دیابت 

باشید، پزشک ممکن است متفورمین تجویز کند.
 وی توصیه کرد : انجام ورزش و رعایت رژیم غذایی با چربی، نمک، کالری 
و قند پایین در پیشگیری از بروز پیش دیابت موثر است علاوه بر این انجام 
موارد دیگری هم می تواند کمک کننده باشد که شامل ترک سیگار و الکل، 

مصرف داروهای کنترل قند خون درصورت توصیه پزشک است.
دکتر دلشاد بیان کرد : درصورتی که پیش دیابت درمان نشود، می تواند به 
دیابت تبدیل ش��ود . دیابت با عوارض مهمی همراهی دارد که ش��امل ابتلا 
به بیماری های قلبی،  س��کته مغزی ،آسیب اعصاب، بیماری های کلیوی ، 
مش��کلات چشمی و نابینایی ، آسیب پا که درنهایت ممکن است لازم شود 

اندام قطع شود ،عفونت پوستی و مشکلات شنوایی است .

<تشخیصپیشدیابتدرکودکانتفاوتیبابزرگسالاننمیکند
این فوق تخصص غدد و متابولیسم خاطرنشان کرد : تشخیص پیش دیابت 
در کودکان تفاوتی با بزرگسالان نمی کند و همان آزمایشات بزرگسالان نیز 

در اطفال می تواند برای تشخیص پیش دیابت موثر باشد.
وی بیان کرد: انجمن دیاب��ت آمریکا توصیه می کند کودکانی که بالای ده 
س��ال دارند و اضافه وزن داش��ته یا چاق هستند و نیز شرایطی مانند اینکه 
یک��ی از اعض��ای خانواده مبتلا ب��ه دیابت نوع دو ، ابتلای م��ادر به دیابت 
بارداری ، علائم مقاومت به انس��ولین و یا ناهنجاری های مرتبط با آن مثل 
س��ندروم تخمدان پلی کیس��تیک، وزن کم هنگام تولد و فشار خون بالا را 

دارند، از نظر پیش دیابت باید بررسی شوند.
دکتر دلشاد متذکر شد : درصورتی که کودک مبتلا به پیش دیابت نیست 
ولی احتمال ابتلای او بالا است،  پیشنهاد می شود که هر3 سال یک بار از 

جهت پره دیابت بررسی شود.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم 
اذعان داش��ت : درم��ان پره دیابت 
بالغی��ن  ب��ا  فرق��ی  ک��ودکان  در 
نمی کند و برخی توصیه ها می تواند 
کمک کننده باش��د ک��ه عبارتند از 
کاه��ش وزن ، رژی��م غذایی پر از 
فیبر، کمتر غ��ذای آماده خوردن ، 
انجام حداقل یک س��اعت فعالیت 
فیزیک��ی در روز ودارو تنها زمانی 
تجویز می ش��ود که اصلاح س��بک 
زندگی در کودک موثر نباشد ولی 
با این حال درصورت نیاز متفورمین 

می تواند انتخاب مناسبی باشد.
وی مط��رح کرد : به نظر می رس��د 

ک��ه رژیم غذایی ب��ا کربوهیدرات کم می تواند انتخاب مناس��بی برای افراد 
مبتلا به پیش دیابت باشد البته برخی افراد تصور می کنند مصرف 21 الی 
70 گرم کربوهیدرات در روز، رژیم کم کربوهیدرات محس��وب می شود. اما 

واقعیت این است که نمی توان عدد دقیقی برای آن تعیین کرد. 
دکتر دلش��اد افزود : رژیم ک��م کربوهیدرات ممکن اس��ت در مبتلایان به 
بیماری های قلبی، کلیوی و افرادی که کلسترول بالایی دارند، توصیه نشود 
بنابراین قبل از هر تغییری در رژیم غذایی با پزش��ک خود مش��ورت کنید.  
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م عنوان ک��رد : همه افراد پیش دیابتی 
در نهایت به دیابت مبتلا نمی ش��وند ولی فرام��وش نکنید که پیش دیابت 
قابل تغییر اس��ت  و با اصلاح س��بک زندگی و در صورت توصیه پزشک با 
مصرف دارو می توانید از پیش��رفت و بروز دیابت جلوگیری کنید. وی گفت 
: تشخیص پره دیابت با آزمایش خون است و پیش از انجام هر تغییری در 
رژیم غذایی یا مصرف دارو، لازم اس��ت در این باره با پزشک خود مشورت 

کنید. 

<تشخیصعلائمهشداردهندهاولیهدیابت،دشواراست
در ادامه نیز دکتر دهقان منشادی در اینباره خاطرنشان کرد : پیش دیابت 
حالتی اس��ت که میزان قند خون در بدن از مقدار طبیعی آن بیشتر است 
اما هنوز به مقداری نرسیده است که دیابت تشخیص داده شود. این مشکل 
در صورتی که کنترل نشود می تواند به دیابت نوع دو یا بیماری های قلبی 

منجر شود . 
وی بیان کرد : در صورتی که میزان قند ناشتا بین 100 تا 125 میلی گرم 
باش��د احتمال پیش دیابت وج��ود دارد . احتمال ابتلا به دیابت طی 5 الی 
10 س��ال بعد از ابتلا به پیش دیابت حدود 50 درصد اس��ت البته با انجام 

اقداماتی می توان از تبدیل پیش دیابت به دیابت نوع دو جلوگیری کرد.
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م عنوان کرد : قند خون ناش��تا درحالت 
نرمال مقداری کمتر از 99 میلی گرم است و در صورتی که قند خون بین 
100 الی 125 باید معمولا پیش دیابت تشخیص داده می شود . در صورتی 
که میزان قند خون بیش��تر از 126 باش��د نش��انه ابتلا به دیابت است . در 
حالت کلی اما ) غیر ناش��تا ( بازه نرمال قند خون بین کمتر از 140 میلی 

گرم است و مقدار بیشتر از آن نشانه ابتلا به دیابت است .
وی اظهار کرد : تش��خیص علائم هشداردهنده اولیه دیابت، دشوار است و 
گاهی با اس��ترس یا خستگی اشتباه گرفته می شود. علائم اولیه دیابت در 
همه افراد یکس��ان نیست. برخی علائم مشخصی از این بیماری را در خود 
نش��ان می دهن��د، درحالی که برخی دیگر علائم ن��ادر و کمیابی را تجربه 

می کنند. 
دکتر دهقان منشادی متذکر شد : برخی از علائم غیرعادی و هشداردهنده 
دیاب��ت خام��وش عبارتند از تکرر ادرار، تش��نگی بیش از حد ، گرس��نگی 
شدید، ضعف و خستگی، احساس سوزن سوزن شدن یا بی حسی در پاها، 
تاری دید، خارش پوس��ت، ترمیم آهس��ته زخم ه��ا و افزایش عفونت های 
پوس��تی، تغییرات خلق و خو، عفونت های دس��تگاه ادراری و عفونت های 

قارچی است .
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م بیان ک��رد :  مردم عادی تقریبا روزانه 
چهار تا هفت بار به دستش��ویی می روند. اگر تعداد دستش��ویی رفتن شما 
در طول روز بیش��تر است، به خصوص شب ها، چندین بار برای دستشویی 
رفتن از خواب بیدار می ش��وید، ممکن است نشانه این باشد که کلیه شما 
برای دفع قند اضافی بدنتان، بیش��تر از حد معمول کار می کند. البته زیاد 
ادرار کردن همیش��ه نشانه دیابت نیس��ت و می تواند دلایل دیگری مانند 

نوشیدن آب زیاد، به خصوص در هنگام عصر باشد. 
وی ادام��ه داد : اگر درطول ش��ب، بیش از یک یا دو بار برای دستش��ویی 
 از خ��واب بی��دار می ش��وید، س��عی کنید بعد از س��اعت پن��ج بعدازظهر، 
نوشیدنی های کافئین دار مصرف نکنید. درصورتی که با رعایت این موارد، 
بازهم چندین بار در طول شب از خواب بیدار می شوید،ممکن است نشانه 
دیاب��ت خاموش باش��د. بنابراین، تکرر ادرار، حت��ی زمانی که مصرف آب و 

کافئین را محدود کرده اید، می تواند یکی از علائم پیش دیابت باشد.
دکتر دهقان منش��ادی اش��اره کرد :  ادرار زیاد نیز باعث تشنگی می شود. 
اگر در طول روز بیش از چهار لیتر یا یک گالن آب می نوشید، اما احساس 
تش��نگی تان رفع نمی شود، ممکن است به دلیل قند خون بالا باشد. یکی 
از اش��تباهاتی ک��ه افراد مبتلا به دیابت انجام می دهند، این اس��ت که در 
مواقع تش��نگی از نوش��یدنی هایی مانند آبمیوه و نوشابه استفاده کرده که 
باعث می شوند که قند اضافه وارد جریان خون آنها شده و مشکلات بدتری 

را ایجاد کنند.
 این فوق تخصص غدد و متابولیسم عنوان کرد : زمانی که میزان قندخون 
در بدن به درس��تی تنظیم نشود، پیام های متناقضی درمورد احساس نیاز 
به غذا، به مغز ارسال می شود. این حالت ممکن است حتی بعد از خوردن 

غذا نیز احساس شود.
 وی مطرح کرد :  زمانی که قند خون نمی تواند به س��لول های بدن وارد 
شده و تبدیل به انرژی شود، کلیه ها مجبورهستند وارد عمل شده و بیش 
از حد کار کنند. این حالت می تواند باعث خس��تگی و ضعف بیمار ش��ده و 
آنه��ا را از انجام فعالیت های روزمره  بازدارد. درواقع، بس��یاری از بیماران 
دیابتی تصور می کنند که افسردگی دارند، درحالی که، آنها علائم بهبودی 

پس از تثبیت قندخون را تجربه می کنند.
 دکتر دهقان منش��ادی تصریح کرد :  وجود قند اضافی در خون می تواند 
به پایانه های اعصاب، به خصوص اعصاب دور از نخاع، مانند پاها، آس��یب 
برس��اند. اگر هنگام بیدار ش��دن از خواب، احس��اس بی حسی یا گزگز در 

پاهای خود دارید، به پزشک مراجعه کنید.
ای��ن فوق تخصص غدد و متابولیس��م ابراز داش��ت :  تجم��ع قند در خون 
می تواند باعث التهاب عدس��ی چش��م و کاهش تمرکز آن ش��ود. معمولا 
زمانی که قندخون به میزان طبیعی می رس��د، این حالت، از بین می رود 
 بنابرای��ن، اگر در زمان ه��ای مختلف از روز ، وضوح علائم رانندگی، منوها، 
کتاب ها یا صفحه کامپیوتر کم می ش��ود، ممکن اس��ت به دیابت خاموش 

مبتلا شده باشید.
 وی اش��اره کرد :  گردش خون ضعیف همراه با از دس��ت دادن مایعات به 
دلیل تکرر ادرار، می تواند باعث خش��کی و خارش پوس��ت شود. اگر حتی 
پ��س از افزایش مصرف آب، همچنان خارش پوس��ت داری��د، می تواند به 

معنی ابتلا به دیابت باشد.
 دکتر دهقان منش��ادی خاطرنش��ان کرد : ماندگاری قند در خون، رگ ها 
و ش��ریان ها را آس��یب زده و گردش خون را مختل می کند. بدون گردش 

خ��ون، رون��د بهب��ودی بریدگی و 
کبودی ها طولانی ش��ده و پوست 
را مس��تعد عفونت های پوس��تی 
م��ی کند. اگر زخم هایی دارید که 
چندروز طول می کش��د تا از بین 
بروند، می توان��د از علامت دیابت 

خاموش باشد.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم 
یادآور ش��د : قندخون ناپایدارمی 
تواند ب��ر خلق و خوی ف��رد تاثیر 
بگذارد. به عن��وان مثال، قندخون 
بالا ممکن اس��ت باعث بروز علائم 
افسردگی مانند انرژی کم و تمایل 
به خواب ش��ود. اگر ش��ما به طور 
قاب��ل توجه��ی بدخلق ی��ا عصبی 
هس��تید، می تواند نش��انه ای از دیابت تشخیص داده نشده باشد البته این 
تغیی��رات رفتاری موقتی بوده و با پایدار ش��دن س��طح قندخون، به حالت 

طبیعی بازمی گردد.
وی توضی��ح داد : دیابت می تواند سیس��تم ایمنی ب��دن را ضعیف کرده و 
بدن را مس��تعد ابتلا به عفونت و بیماری های دیگر کند. درواقع، زمانی که 
قندخون بیش از حد باش��د، گلبول های س��فید برای عبور از جریان خون 
به مش��کل می خورند و توانایی بدن برای مبارزه با عفونت کاهش می یابد. 
همچنین، سطح بالای قندخون در ادرار، محل رشد باکتری و مخمرها رشد 

باکتری ها و مخمرها در نزدیکی اندام تحتانی است. 
دکتر دهقان منش��ادی افزود : برخ��ی از عفونت های رایجی که می توانند 
از علائ��م پیش دیابت باش��ند، عفونت های اندام تحتان��ی، قارچی، مثانه و 
پوستی هس��تند. عفونت دستگاه ادراری با احساس س��وزش هنگام ادرار، 
ادرار کدر،تی��ره ی��ا بد بو همراه اس��ت. عفونت های قارچ��ی نیز با خارش، 

سوزش و ترشح همراه است.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم تشریح کرد : افرادی که برخی از عوامل 
را دارا هس��تند، ممکن اس��ت در مع��رض پیش دیابت باش��ند. این عوامل 
عبارتند از س��ن بالای ٤٥ س��ال، دور کمر بزرگتر از ١٠٠ س��انتی متر در 
آقایان و ٩٠ س��انتی متر در خانم ها،مصرف زیاد گوشت قرمز، مواد غذایی 
فرآوری ش��ده و نوشیدنی های شیرین ،عدم اس��تفاده از میوه، سبزیجات، 
آجیل، غلات کامل یا روغن زیتون، افراد آفریقایی، آمریکایی، بومی آمریکا، 
لاتی��ن تبار، یا اه��ل جزایر اقیانوس آرام، اضاف��ه وزن و چاقی، به خصوص 
چربی ش��کمی، کلسترول بالا، تری گلیس��یرید بالا، کلسترول خوب پایین 
و کلس��ترول بد بالا، نداشتن فعالیت بدنی و ورزش، داشتن دیابت حاملگی 
یا به دنیا آوردن نوزادی با وزن بیش از چهار کیلوگرم، داش��تن س��ندروم 
تخمدان پلی کیس��تیک، داش��تن مش��کل خواب، مانند آپنه خواب، تغییر 

شیفت کاری یا شیفت شب  است.
وی افزود : اگر موارد گفته ش��ده در مورد شما صدق می کند، حتما تست 
پیش دیابت انجام دهید ، همچنین اگر میزان قند خون غیرعادی و بیماری 

قلبی دارید.
دکتر دهقان منش��ادی تصریح کرد : اگرعلائم مقاومت به انسولین را دارید. 
به این معنی که بدن شما انسولین می سازد اما آنطور که باید به آن پاسخ 
نمی دهد. این علائم ش��امل تیرگی پوس��ت، مشکل در تمرکز، خستگی یا 

گرسنگی بیشتر از حد معمول است.
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م بیان کرد : درصورتی که دارای علائم 
پیش دیابت شده باشید، پزشک حداقل آزمایشات مختلفی را انجام خواهد 
داد که ش��امل آزمایش گلوکز پلاسما ناشتا ، تست تحمل گلوکز خوراکی، 

آزمایش هموگلوبین  یا " A 1 C " است.
وی اظهار کرد : در آزمایش گلوکز پلاسما ناشتا شما به مدت هشت ساعت 
غذا نخواهید خورد و س��پس برای انجام آزمایش س��طح قند، از شما خون 

گرفته می شود.
 دکتر دهقان منش��ادی می گوید : درتست تحمل گلوکز خوراکی نیز ابتدا 
آزمایش گلوکز پلاس��ما ناشتا انجام خواهید داد. سپس، یک مایع شیرینی 
می نوش��ید. دو س��اعت پس از آن، خون بیش��تری از ش��ما گرفته شده و 

آزمایش می کنند. 
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م ابراز داش��ت : آزمایش هموگلوبین  یا 
" A 1 C " ، میانگین س��طح قند خون ش��ما را در ٢ تا ٣ ماه گذشته نشان 
می دهد. پزش��کان این آزمایش را از  افرادی که دیابت دارند می گیرند تا 
ببینند آیا س��طح قند خون آنها تحت کنترل اس��ت یا خیر. همچنین برای 

تشخیص پیش دیابت یا دیابت نیز استفاده می شود. 
 وی توضی��ح داد : پزش��کان، پیش دیابت را بر اس��اس می��زان قند خون، 
بدون توجه به س��ن فرد، تشخیص می دهند. براساس نظر برخی محققان، 
کودکان ١٠ س��اله و بزرگتر، باید در صورت اضافه وزن و چاقی یا داش��تن 
مواردی نظیر یکی از اعضای خانواده مبتلا به دیابت نوع دو باش��د، مادری 
ک��ه در دوران بارداری کودک مبتلا به دیابت بارداری بوده اس��ت، بومیان 
آمریکا، آفریقایی آمریکایی، اسپانیایی، آسیایی آمریکایی، یا جزایر اقیانوس 

آرام این آزمایش را انجام دهند . 
دکتر دهقان منش��ادی مطرح کرد : توصیه می شود که اگر کودکی شانس 
بالایی برای ابتلا به پیش دیابت دارد اما نتایج آزمایش طبیعی داشته است، 

حداقل هر سه سال یک بار دوباره آزمایش دهد.
این فوق تخصص غدد و متابولیسم  متذکر شد : درصورتی که پیش دیابت 
درمان نش��ود، می تواند به دیابت نوع دو تبدیل ش��ود یا مش��کلات جدی 
دیگری از جمله بیماری کلیوی، نابینایی، فشار خون بالا، نوروپاتی محیطی 

)مشکلات عصبی(، از دست دادن اندام )قطع عضو( به وجود بیاید .
وی عن��وان ک��رد : بس��یاری از افراد تص��ور می کنند، زمانی که پزش��ک، 
تش��خیص ابتلا به پیش دیابت داده اس��ت، دیگر نیازی به درمان نیس��ت، 
یا برعکس، تصور می کنند که به دیابت مبتلا ش��ده اند. اما اینطور نیس��ت 
ل��ذا پیش دیابت را باید جدی گرفت، اما، باید بدانید که حتی اگر بلافاصله 
پس از تش��خیص، شروع به درمان پیش دیابت کنید، باز هم برای بهبودی 

کامل زمان نیاز دارید.
دکتر دهقان منش��ادی گفت : مهمترین هدف برای جلوگیری از پیشرفت 
پی��ش دیابت و ابتلا به دیابت، حفظ می��زان قند خون در محدوده طبیعی 
اس��ت و هرگون��ه اقدامی ک��ه در این زمینه انجام ش��ود، تاثی��ر زیادی در 

پیشگیری از آن دارد.
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م  ادامه داد : یکی از موثرترین کارهایی 
که می توان برای پیش��گیری از پیش دیابت انجام داد، تغییر سبک زندگی 

است که حتی از مصرف صرف داروهای ضد دیابتی نیز موثرتر است.
وی توضیح داد : در یکی از مطالعات صورت گرفته که روی تعدادی از افراد 
مبتلا به پیش دیابت انجام ش��د، افرادی که با تغییر س��بک زندگی، مقدار 
کم��ی از وزن خود را از طریق رژیم و ورزش کاهش دادند، احتمال ابتلا به 
دیاب��ت نوع 2 را ت��ا 58 درصد کاهش دادند. این میزان در افرادی که فقط 
نسخه دریافتی از پزشک خود را دنبال کردند، 31 درصد بود بنابراین، برای 
پیشگیری از ابتلا به دیابت نوع دو ناشی از پیشرفت پیش دیابت، بهتر است 
که درکنار مصرف داروهای تجویز ش��ده توسط پزشک، سبک زندگی خود 

را نیز تغییر دهید.

<لاغری،مهمترینکلیددردرمانپیشدیابتاست
دکتر دهقان منش��ادی اذعان داش��ت : لاغری مهمتری��ن کلید در درمان 
پیش دیابت اس��ت. براس��اس تحقیقات صورت گرفته، با کاهش حداقل 5 
ت��ا 10 درصد از وزن بدن، س��طح قند خون به محدوده طبیعی بازگش��ته 
و ش��روع ابتلا به دیابت را جلوگیری یا به تاخیر می اندازد. برای رس��یدن 
ب��ه این هدف، میزان غذای مصرفی خود را مح��دود کنید. مصرف کالری، 
غذاهای حاوی چربی )مخصوصاً چربی اش��باع ش��ده(، قند و کربوهیدرات 
را کاه��ش دهی��د و در مقابل، طیف گس��ترده ای از میوه ها، س��بزیجات، 
پروتئین بدون چربی و غلات کامل را مصرف کنید. این فوق تخصص غدد و 
متابولیسم ابراز داشت : زندگی فعال یک ضرورت برای پیشگیری و درمان 
 بسیاری از  بیماری ها از جمله دیابت است. 30 دقیقه ورزش هوازی مانند 
پیاده روی، دوچرخه سواری یا شنا را پنج روز در هفته )١٥٠ دقیقه در هفته(، 
انجام دهید تا ضربان قلب ش��ما را افزایش دهد. همچنین، برخی تمرینات 
قدرتی مانند وزنه برداری یا اس��تفاده از نوارهای مقاومتی را حداقل دو بار 

در هفته انجام دهید.
 وی افزود :  ورزش های قدرتی، باعث عضله س��ازی شده، سطح قند خون 
را کاه��ش داده و به ب��دن کمک می کند تا به انس��ولین )که قند خون را 
کنترل می کند( بهتر پاس��خ ده��د و حتی زمانی که فرد حرکت نمی کند 

هم کالری می سوزاند. 
دکتر دهقان منش��ادی توضیح داد : کش��یدن سیگار به ش��دت با ابتلا به 
دیابت ارتباط دارد. افرادی که س��یگار می کشند ٣٠ تا ٤٠ درصد بیشتر از 
افرادی که سیگار نمی کشند در معرض ابتلا به دیابت نوع ٢ هستند و افراد 
مبتلا به دیابت که به س��یگار کش��یدن ادامه می دهند ، بیشتر در معرض 
عوارضی مانند بیماری قلبی و نابینایی هس��تند. بنابراین، بهتر است که هر 

چه زودتر سیگار را کنار بگذارید.
این فوق تخصص غدد و متابولیس��م متذکر ش��د : هیچ رژیم غذایی رسمی 
ب��رای پیش دیابت وجود ندارد، اما برخی تغییرات می تواند پیش دیابت را 

معکوس کند و شانس ابتلا به دیابت نوع دو را کاهش دهد.
وی  اف��زود : این تغییرات عبارتند از اینکه غلات کامل و محصولات غلات 
کامل را به جای کربوهیدرات های فرآوری ش��ده مانند نان س��فید، سیب 
زمینی و غلات صبحانه انتخاب کنید.به جای نوشیدنی های شیرین، قهوه، 
آب و چ��ای بنوش��ید و چربی های خوب مانند روغ��ن های گیاهی، آجیل 
و دانه ها را به جای چربی های موجود در مارگارین، غذاهای پخته ش��ده 
و غذاهای س��رخ ش��ده انتخاب کنید و به جای گوشت قرمز و گوشت های 

فرآوری شده، آجیل، غلات کامل، مرغ و ماهی بخورید.
دکتر دهقان منش��ادی اظهار کرد : با وجود اینکه تغییر در س��بک زندگی 
می تواند تاثیر زیادی در جلوگیری از پیش��روی پیش دیابت داش��ته باشد، 
اما برخی افرادی که به پیش دیابت مبتلا هستند، باید داروهای ضددیابت 

مصرف کنند.
ای��ن فوق تخصص غدد و متابولیس��م یادآور ش��د : یک��ی از داروهایی که 
در ابت��دای درم��ان ب��رای مبتلای��ان ب��ه پیش دیاب��ت تجویز می ش��ود، 
متفورمین اس��ت. توصیه می ش��ود که این دارو را با ایجاد  تغییرات گفته 
 ش��ده درس��بک زندگی مصرف کنید تا نتیجه بهت��ری از روند درمان خود

 بگیرید.
وی مطرح کرد  : داروی متفورمین درصورتی که فرد دارای عوامل ریسکی 
خاص مانند سطوح پایین کلسترول خوب، تری گلیسیرید بالا )نوعی چربی 
خون(، والدین یا خواهر یا برادر مبتلا به دیابت یا اضافه وزن باش��د، مفید 

است .
دکتر دهقان منش��ادی در پایان گفت : توجه داشته باشید که اگر پزشک، 
برای ش��ما متفورمین تجویز کرد، باید همواره با ایش��ان در ارتباط بوده و 
س��بک زندگی س��الم را دنبال کنید . هرچه زودتر برای درمان اقدام کنید، 
همانق��در بهت��ر خواهد بود. درصورت نی��از می توانید در رون��د درمان، از 
پزشک، متخصص تغذیه یا مشاور شخصی خود کمک و راهنمایی بیشتری 

را بخواهید .

توصیه متخصصان در گفت و گو با آفتاب یزد

باید  درمان عارضه »پیش دیابت« جدی گرفته شود
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درآمد دلاری دولت از صنعت هوایی
ادامه از صفحه 4:

بنابراین شرکت های هواپیمایی ناچار هستند از منابع ارزی خارج از کشور خود 
یــا بازار آزاد ارز تهیه کنند و هر ســال با اتمام مهلت مصوبه ســتاد مقابله با 
تحریم برای ترخیص قطعات دچار مشکل می شوند. به عنوان مثال شرکت های 
هواپیمایی از ۲۸ آبان امسال به دلیل اتمام مهلت مصوبه، تاکنون نتوانسته اند 
کــه قطعات و تجهیزات و موتور وارداتی هواپیما را از گمرک ترخیص کنند و 
قطعات وارداتی هواپیماها در گمرک رسوب کرده و بسیاری از هواپیماها به دلیل 

نرسیدن قطعه مورد نیاز، زمینگیر این فرآیند شده اند.

< درآمد دلاری دولت از صنعت هوایی!
گذشته از این، شــرکت های هواپیمایی توضیح می دهند که در شرایطی که 
درآمد ایرلاین ها ریالی اســت و وزارت راه و شهرسازی همین درآمد ریالی را 
هم با قیمت گذاری دســتوری تضعیف کرده است، همین وزارتخانه عوارض 
فرودگاهی و خدمات ناوبری را به صورت دلاری محاســبه و از شــرکت های 
هواپیمایی دریافت می کند. این در حالی است که احتمالا همین رفتار وزارت 
راه و شهرسازی مصداقی بر قانون شکنی خواهد بود و این وزارتخانه باید مطابق 
بنــد ب ماده ۶۳ قانون وصول برخی از درآمدهای دولت، عوارض را به صورت 
ریالــی و با نرخ ثابت محاســبه کرده و دریافت کنــد. ضمن اینکه نظارت بر 

ایمنی مســافر هم باید به صورت ریالی و نرخ ثابت محاســبه و دریافت شود. 
شرکت های هواپیمایی همچنین معتقد هستند که اگر وزارت راه و شهرسازی 
تمایل دارد که قیمت بلیت هواپیما را دستوری کند، از جیب خود هزینه های 
ایرلاین هــا را کاهش دهــد. آن ها به طور مصداقی به هزینه ســنگین کرایه 
پارکینگ هواپیماهای زمینگیر اشاره کرده و می گویند وزارت راه و شهرسازی 
که به دنبال قیمت بلیت گذاری است، می تواند از شرکت فرودگاه ها و خدمات 
ناوبری ایران درخواست کند که هزینه پارکینگ شرکت ها را بابت هواپیماهای 
زمینگیر را به ۱۰ درصد نرخ فعلی کاهش دهد و صورت حســاب قبلی آن ها 
را هم اصلاح کند. شرکت های هواپیمایی توضیح می دهند که به دلیل قدرت 
مالی پایین ایرلاین های کشور، هم اکنون شرکت های هواپیمایی بیش از ۱۵۰۰ 
میلیارد تومان بدهی به شرکت فرودگاه های کشور دارند. همچنین شرکت های 
هواپیمایی توضیح می دهند که شــرکت فرودگاه هــا هزینه های فرودگاهی 
و ناوبری پروازهای فوق العاده شــرکت ها را با ۲۵ درصد افزایش نســبت به 
پروازهای برنامه ای صورت حساب می کند و با توجه به ثابت نگه داشتن سقف 
نرخ بلیت شــرکت ها، وزارت راه و شهرســازی می تواند برای کاهش هزینه 
ایرلاین هــا این افزایش نرخ را به کلی حذف کند و تمام صورت حســاب های 

قبلی را اصلاح کرده و از حساب شرکت ها کسر کند.

< دولت تسهیلات بدهد
به جز این فعالان صنعت حمل و نقل هوایی توضیح می دهند که اگر وزارت 

راه و شهرســازی می خواهد قیمــت بلیت هواپیما را دســتوری کند برای 
بازگرداندن ۱۱۳ هواپیمای زمینگیری که قابلیت بازگشت به خطوط عملیاتی 
را دارند، به شــرکت های هواپیمایی تسهیلات بدهد و ۵۰۰ میلیون دلار ارز 
با نرخ نیمایی و به صورت تســهیلات در اختیار شرکت های هواپیمایی قرار 
دهد تا آن ها این مبلغ را برای تامین قطعات، تجهیزات و موتور هواپیماهای 
زمینگیر اختصاص دهند. به جز این شرکت های هواپیمایی می گویند که در 
حال حاضر بیمه مســافران به صورت ارزی محاسبه می شود و همین مسئله 
هزینه سنگینی به شرکت های هواپیمایی تحمیل می کند. بنابراین ضروری 
است که دولت مصوبات لازم دیه مسافران هوایی را مطابق با قانون مجازات 
اســلامی تعیین کند تا به این ترتیب نرخ بیمه مسافران هم کاهش داشته 
باشد. علاوه بر این شرکت های هواپیمایی اعلام می کنند که برای رفع کسری 
مالی و تامین نقدینگی مورد نیاز خود به ۱۰ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
بدون بهره احتیاج دارند و اگر وزارت راه و شهرســازی می خواهد نرخ بلیت 
را همچنان دستوری کند شــرایط پرداخت این تسهیلات را به شرکت های 
هواپیمایی فراهم کند. همچنین شــرکت های هواپیمایی تاکید می کنند که 
دولت یارانه سوخت هواپیما را حذف کند و در مقابل اجازه دهد قیمت بلیت 
متناســب با تاثیر نرخ سوخت اصلاح شــود. ایرلاین ها توضیح می دهند که 
در حال حاضر نرخ ســوخت هواپیما لیتری ۶۰۰ تومان است و در تعرفه هر 
ساعت صندلی یک درصد تاثیر دارد و پرداخت این یارانه به مسافران حمل 

و نقل هوایی منطقی نیست.

< دریافت مالیات بر ارزش افزوده از بلیت هواپیما
شرکت های هواپیمایی در ادامه از قانون گریزی دیگری از سوی وزارت راه و 
شهرسازی می گویند و توضیح می دهند که بلیت هواپیما از قانون مالیات بر 
ارزش افزوده معاف است و باید این مصوبه از ۱۲ اسفند سال ۱۴۰۰ اجرایی 
می شــد که تاکنون این مصوبه اجرایی نشده است و وزارت راه و شهرسازی 
که اصرار بر پایین نگه داشــتن قیمت بلیت هواپیما دارد باید به این مصوبه 
قانونی تن دهد. همچنین آن ها توضیح می دهند که بر اســاس مقررات یاتا 
عوارض هلال احمر خیریه محسوب می شود و عوارض خیریه قابل کدگذاری 
در سیســتم نرخ گذاری یاتا نیســت. این موضوع حتی مورد تاکید معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری هم بوده و بر لغو این بند عوارض از بلیت هواپیما 
تاکید کرده است. بنابراین وزارت راه و شهرسازی باید به این نکته هم توجه 
کرده و عوارض گفته شــده را از بلیت هواپیما حذف کند. نکته دیگری که 
شرکت های هواپیمایی به آن اشــاره می کنند تمکین دولت از بند ظ ماده 
۱۱۹ قانون امور گمرکی است که بر اساس آن باید عوارض و حقوق گمرکی 
واردات قطعات، تجهیزات و موتور هواپیما حذف شــود. ایرلاین ها در ادامه 
توضیح می دهند که برای خرید و واردات قطعات و تجهیزات مورد نیاز خود 
و همچنین پرداخت هزینه ســوخت و خدمات پروازی نیاز به ۸۰۰ میلیون 
دلار ارز در سال دارند که باید با توجه به فوریت نیاز شرکت های هواپیمایی 
به اقتضای ســرعت در خدمات رسانی در اولویت تخصیص در سامانه جامع 

تجارت قرار بگیرند.

بلیت هواپیما ارزان تر از کرایه اسنپ!
ادامه از صفحه 4:

... مصادیق در این زمینه فراوان اســت اما دولت با نرخ گذاری دســتوری برای 
صنعت هوایی و تضعیف بیش از پیش شرکت های هواپیمایی ادامه حیات یکی 
از مهمترین صنایع زیرساختی کشور و زمینه ساز توسعه را هدف قرار داده است.
یک اســتاد دانشــگاه را در نظر بگیرید؛ اگر استاد دانشگاهی بخواهد به دیگر 
شــهرها سفر کند تا درس بدهد، اگر فرودگاه نباشــد، آیا این کار را می کند؟ 
قطعا نه! تا فرودگاه و پرواز نباشد، اساتید پروازی به دیگر شهرها جهت تدریس 
نخواهند رفت. یا تصور کنید ســرمایه داری می خواهد برای توسعه معادن به 
طبس برود و سرمایه گذاری کند؛ بود یا نبود پرواز اولین دغدغه این فرد خواهد 
بود. اگر فرودگاه در اســتانی نباشــد، تجار و فعالان اقتصادی اصلا تمایلی به 

سرمایه گذاری و ورود به آن استان نخواهند داشت.

 چرا اکثریت قریب به اتفاق فرودگاه های کشور زیان ده و غیرفعال 
هستند؟

برای توسعه فرودگاه احتیاج به هواپیما داریم و الان با کمبود هواپیما مواجه 
هســتیم. این مثال تنها یک نمونه بود؛ دیگر استان ها را هم در نظر بگیرید. 
در همدان، زنجــان و... هفته ای چند پرواز داریم؟ همدان که صفر اســت. 
زنجان هم شــاید دو پرواز در هفته داشته باشیم و نتیجتا باید بگوییم صفر 
اســت. برای اینکه بتوانیم تمام فرودگاه های کشــور را توسعه دهیم، تعداد 
پــرواز مهم اســت. مردم به دو پرواز در هفته اعتمــاد نمی کنند. اما اگر هر 
روز پرواز انجام شــود، بعد از مدتی سرمایه گذار روی آن حساب می کنند و 
توسعه فرهنگی، اقتصادی و... آغاز می شود. گردشگری زیارتی یا سیاحتی را 
نیز در نظر بگیرید. مردم از تمام اســتان ها علاقه دارند به مشهد، کیش و... 
بروند؛ از هر اســتان، چند پرواز به کیش و مشهد و... داریم؟ بنابراین در این 
صنعت نیازمند سرمایه گذاری و ورود سرمایه گذار جهت توسعه و رفع کمبود 

هواپیماها هستیم.

 کشور در حال حاضر به چند هواپیما نیاز دارد و چقدر کمبود وجود 
دارد؟

از دید من کشــور حداقل و دست کم نیازمند چهارصد هواپیماست. متاسفانه 
گاهی آمارهایی که از تعداد هواپیماهای فعال می گویند، اشتباه است. بررسی 
کنید و ببینید در مهرآباد، شــیراز و مشهد و... چند هواپیما وجود دارد؟ تعداد 
ناوگان فعال هواپیماهای مسافربری بسیار اندک است و بیشتر این هواپیماها 
فرسوده هستند و بهره وری پایینی دارند و در نتیجه نمی توانند ساعات طولانی 
پرواز کنند. آقایان وزرا فقط می گویند ما از ورود سرمایه گذاران استقبال می کنیم. 
سرمایه گذار اصلا آمد؛ در چه شرایطی سرمایه گذاری کند؟ سرمایه گذار بدون 
سود ســرمایه گذاری نمی کند و در صنعت ما به دلیل قیمت گذاری دستوری 
سرمایه گذاران تمایلی به ســرمایه گذاری در این صنعت ندارند. اینجا استارت 

توسعه نیافتن آغاز می شود.

 در حال حاضر چه میزان از حمل و نقل کشــور در اختیار صنعت 
هوایی است؟ آمار نسبت به گذشته چه تغییری داشته است؟

در پاسخ به این سوال باید بگوییم در حال حاضر، تقریبا دو درصد از حمل و نقل 
کشور در اختیار صنعت هوایی است. البته این رقم پیشتر بین سه تا پنج درصد 
بود و الان با کمبودها کاهش یافته و به دو درصد رســیده است. در تمام دنیا 
باتوجه به الزامات و نیازهای مردم کشور، اول جاده را توسعه می دهند، سپس 
ریل و صنعت هوایی را آزاد می گذارند. صنعت هواپیمایی یعنی سرعت و خرید 
زمان. کســی که می خواهد سرعت داشته باشد، باید هزینه آن را نیز پرداخت 
کند و این صنعت، یک صنعت هزینه بر گران اســت. هزینه بر بودن آن باعث 
می شود، قیمت بهای تمام شده شما افزایش یابد. وقتی قیمت تمام شده بالا برود 
و قیمت دستوری داشته باشیم، کسی سرمایه گذاری نخواهد کرد و صنعت رو 

به افول خواهد رفت.

 تحریم تا چه حد مانع از توسعه یافتگی صنعت هوایی شده است؟
درست است که می گویند ما تحریم هستیم. تحریم ما را اذیت می کند و منکر 

آن نیستیم اما شــرکتی بود که اخیرا سه هواپیما وارد کرد. می خواهم بگویم 
درســت است تحریم وجود دارد و خود مانعی بر سر راه توسعه صنعت هوایی 
اســت؛ اما تحریم خارجی را می توان دور زد؛ تحریم داخلی ما را بیشتر اذیت 
می کند و من دیگر انگیزه وارد کردن هواپیما به کشــور را نخواهم داشت. من 
براساس مصوب دیوان عالی کشــور )آزادساری قیمت بلیط(، اعتماد کردم و 
هواپیمای جدید بدون وام وارد کشــور کردم اما الان همه ناراحت هســتیم و 
می گوییم اشتباه کردیم هواپیما آوردیم و با قیمت گذاری دستوری بلیت نباید 

چنین ریسک بزرگی با سرمایه خود می کردیم.

 چرا شرکت های هواپیمایی معتقد هستند که قیمت های فعلی بلیت 
هواپیما توجیه اقتصادی ندارد. ممکن اســت مصداقی و کمی جزئی تر 

مسئله را تشریح کنید؟
بله حتما؛ بیایید با یک مثال شروع کنیم. براساس قیمت مصوب وزارت راه، قیمت 
بلیت تهران-طبس، یک میلیون و ۳۰۰ هزار تومان است. ۹ درصد این رقم ارزش 
افزوده، پنج درصد حق کمیسیون موتورهای جستجوی فروش بلیط، ۳۰ درصد 
هم صندلی خالی دارید ولی با تاکسی و ماشین شخصی از طبس با ۱۴ ساعت راه، 
باید دو میلیون تومان کرایه بدهید. یعنی شما سوار ماشین شوید با ۱۴ ساعت راه، 
دو میلیون تومان تمام می شود اما هواپیما با تمام راحتی و سرعت و زمان کوتاه 
سفر و... کرایه نصف این قیمت است. اینجا مشخص می شود که متولیان دولتی 
این صنعت فهم درستی از اقتصاد ندارند. همه این ها را بگذارید کنار، ایمنی مسئله 
مهمی اســت. آیا شخص وزیر راه و شهرسازی حاضر است در ازای قیمت گذاری 

دستوری بلیت مسئولیت افزایش ریسک با جان مسافران را بپذیرد؟

 شرکت های هواپیمایی می گویند بیشــتر هزینه های آن ها دلاری 
است و در مقابل درآمد ریالی دارند. کمی بیشتر درباره این هزینه های 

دلاری صحبت کنید لطفا...
بله بیشتر هزینه ها دلاری است و درآمد ریالی و همان درآمد ریالی را هم وزارت 
راه و شهرســازی با قیمت گذاری دســتوری حدودا از بین می برد برای توضیح 

بیشتر درباره این هزینه ها باید عرض کنم که وقتی شما به طور مثال از تهران به 
مشهد می روید باید پول سوخت را از پیش به شرکت نفت بروید. درباره سوخت 
هواپیما هم مسئله به همین صورت است. علاوه بر این، شرکت فرودگاه های کشور 
پول پارکینگ، نشست و برخاست و اماکن را می گیرد که مبنای آن هم دلاری 
اســت. سال پیش نرخ تســعیر ارز، دلار۲۲ هزار تومانی و الان ۴۰ هزار تومانی 
است. هزینه های کترینگ و پذیرایی پرواز، هزینه شرکت هواپیمایی که خدماتی 
چون صدور کارت و... را ارائه می دهد هم در نظر بگیرید. پرواز که می کنید، تمام 
ارگان های دخیل پول خود را با دقت و تمام و کمال می گیرند و قیمت دستوری 
می ماند برای شرکت های هواپیمایی. گذشته از این، تمام هواپیماهای فعال در 
خطوط عملیاتی به صورت مداوم نیاز به تعویض قطعه دارند. چرخ های هواپیما 
هر ۲۰ روز یکبار باید عوض شود. ترمزها باید عوض شوند، هواپیما نیازمند روغن 
و... اســت. تمام این موارد ارزی است و باید سریع فراهم شود. آیا با این هزینه ها 
چیزی برای شما می ماند؟ حقوق و دستمزد و اجاره و... را هم در نظر بگیرید. با 
این شــرایط پولی نمی ماند که قطعه بخرید. برخی چشمان خود را می بندند و 
می گویند هواپیما به پرواز برود. هزینه های جانبی هم یک موضوع دیگر است؛ برای 
مثال اگر شیشه هواپیما ترک بخورد، پنج و نیم میلیارد تومان هزینه برمی دارد و 
مرتب این اتفاق می افتد؛ پرنده به آن می خورد، تغییرات درجه و... عامل این اتفاق 
هستند. حالا پنج میلیارد تومان را تقسیم بر تعداد بلیت کنید. یعنی شما اگر هیچ 
خرجی هم ندهی، باید پنج هزار بلیت بفروشی که شیشه هواپیما را عوض کنی 
چطور با قیمت دستوری چنین کنیم؟ باید قیمت بلیت آزاد شود تا تعداد هواپیما 
افزایش داشته باشد و وقتی هواپیما زیاد شود، عرضه افزایش می یابد و بازار خودش 

قیمت ها را تعدیل می کند.

 نتیجه آزادسازی قیمت بلیت هواپیما برای صنعت چه بود؟
در آزادسازی قیمت سال ۱۳۹۶، حدود ۲۴ میلیون مسافر جابه جا شد که اوج 
جابه جایی بود. قیمت هم از ۵۰ هزار تومان بود تا یک میلیون تومان اما توسعه 
هم صورت گرفت و هم اینکه مشــکل حادی برای صنعت و نه برای مسافران 

صنعت به وجود آمد.

مقایسه سودآوری خیره کننده شرکت های هواپیمایی 
کشورهای همسایه با قدیمی ترین ایرلاین کشور

ادامه از صفحه 4:
تعداد کل هواپیماهای مسافربری در ناوگان خطوط هوایی ترکیه در سال ۲۰۲۲ 
به ۳۶۳ فروند هواپیما و در حال حاضر به ۴۱۴ فروند هواپیما رســیده اســت اما 
ترکیه به همین جا قانع نشــد و افزایش ناوگان هوایی این کشور همچنان ادامه 
دارد. به گزارش یورونیوز ترکیــش ایرلاین جایزه جهانی Skytrax ۲۰۲۲ را به 
عنــوان بهترین ایرلاین اروپا از آن خود کــرد. احمد بولات، رئیس هیئت مدیره 
ترکیش ایرلاین توضیح داده است که »ترکیش ایرلاین ۲۰ سال پیش ۶۵ هواپیما 
داشــت و ما فقط ۱۰ میلیون مسافر داشتیم و درآمد ۱.۶ میلیارد یورو بود. سال 
گذشته بیش از ۱۶.۵ میلیارد یورو درآمد ثبت کردیم و حدود ۷۲ میلیون مسافر 
بــا ۳۹۵ هواپیما جابه جا کردیم و در حال حاضر ۴۱۴ هواپیما در اختیار داریم.« 

در اردیبهشت سال ۹۸ بود که بحث واگذاری هما به بخش خصوصی مطرح شد؛ 
اما زیان شــرکت آن قدر سنگین بود که بحث واگذاری آن منتفی شده و وزارت 
راه و شهرســازی وقت اعلام کرد که تا سودآوری شرکت و فروش هما به قیمت 
واقعی، هما به بخش خصوصی واگذار نمی شود. چندی پیش وزارت اقتصاد گزارش 
عملکرد و وضعیت مالی هزار شــرکت دولتی را در سامانه کدال منتشر کرد. این 
شــرکت که در ســال های اخیر بارها وضعیت وخیم صندوق بازنشستگی آن در 
رســانه ها منعکس شد، سال گذشته هم با وجود رشــد تعداد پروازها و نرخ های 
پرواز همچنان زیان سنگینی را به ثبت رسانده است؛ زیانی که عمده آن احتمالا 
به دلیل زیان های تســعیر ارز ناشــی از بدهی های ارزی و ناتوانی در بازپرداخت 
آن ها بوده اســت. براساس گزارش هما، تعداد هواپیماهای عملیاتی شرکت تنها 
۵۵ فروند اســت که از جمله می توان به ۱۶ فروند هواپیمای برجامی شامل ۱۳ 
فروند هواپیمای ATR و ســه فروند هواپیمای AIRBUS ۳۳۰ و ۳۲۰ اشاره 
کرد. گزارش های مالی هما نشــان می دهد که درحال حاضر ۳۹ فروند هواپیما با 
بهای تمام شده ۹هزارو ۳۰۴میلیاردو ۴۰۰ میلیون تومان و خالص ارزش دفتری 

هشــت هزارو ۳۱۰ میلیارد تومان زمین گیر هســتند که از آن جمله می توان به 
 ۱۰فروند هواپیمای ATR اشاره کرد. هما علت این موضوع را تحریم های آمریکا، 
کمبود شــدید نقدینگی و گرفتاری های تامین به موقع و سریع قطعات دانسته 
است. براساس گزارش صورت مالی هما بهای تمام شده شناسایی شده شرکت سال 
گذشته معادل چهارهزارو ۷۴۵میلیاردو ۷۰۰ میلیون تومان بوده است. هزینه های 
اصلی این بخش شامل هزینه های پرسنلی، استهلاک، لندینگ، هندلینگ و پرسنل 
پرواز بوده است. همچنین شرکت بابت خرید هواپیماهای برجامی در سنوات قبل 
بدهی ارزی در حدود ۶۰۰ میلیون یورویی دارد که این بدهی شامل ۵۰۳ میلیون 
یورو بدهی ارزی به بانک صنعت و معدن و ۹۶.۴ میلیون یورو به بانک پارسیان از 
محل منابع صندوق توسعه ملی و بانک مرکزی است. نرخ هر یورو در صورت های 
مالی ۴۰هزارو ۳۰۰ تومان در نظر گرفته شده است. با توجه به وضعیت عملیاتی 
شرکت و ناتوانی آن در بازپرداخت به موقع تسهیلات دریافتی، تنها در سال قبل 
هشت هزارو ۴۰۰ میلیارد تومان بابت تفاوت نرخ تسعیر ارز به تسهیلات مالی ارزی 
آن افزوده شده است و به نظر می رسد درصورتی که تغییر محسوس در وضعیت 

سودآوری و بهبود جریان نقدینگی شرکت رخ ندهد، همچنان شاهد رشد مبالغ 
تسهیلات مالی آن باشیم. همچنین مبلغ کل تسهیلات مالی کوتاه مدت و بلندمدت 
شــرکت در پایان سال قبل حدود ۲۴هزارو ۴۰۰ میلیارد تومان بوده است که بنا 
بر اعلام شرکت، تفاوت نرخ تسعیر ارز، مبلغی معادل ۱۷هزارو ۶۶۰ میلیارد تومان 
از کل تسهیلات بوده است. همچنین در بند ۱۵ گزارش حسابرس شرکت اعلام 
شده است که زیان ناشی از عملکرد پروازهای داخلی سال های ۸۴ تا ۹۴ و زیان 
ناشی از عملکرد مسیرهای بین المللی تکلیفی و تخفیفات اعطایی فروش بلیت )که 
البته لازم بود این قشر حمایت بشوند( در سال های ۶۵ تا ۹۶، پس از حسابرسی 
ویژه مبلغی معادل هزارو ۸۹۴میلیــارد و ۴۰۰ میلیون تومان بوده که این مبلغ 
در سرفصل مطالبات شرکت هما از دولت ثبت شده است. در بخش مطالبات از 
مشتریان شرکت، بدهی سنواتی نهاد ریاست جمهوری به مبلغ ۱۷۶ میلیارد تومان 
هم تأمل برانگیز است. با تمام این احوال دولت که باید در حکم نهاد تخصصی به 
صورت کارشناسی به گرفتاری های صنعت زیرساختی هوایی بپردازد، مقابل قانون 

آزادسازی قیمت بلیت هواپیما که در دولت گذشته به تصویب رسید.

قیمت گذاری دستوری در تعارض 
با شعارعدالت اجتماعی است

ادامه از صفحه 4:
 در واقع شما مخالف اجرای چنین سیاست هایی از سوی دولت هستید؟
بله همینطور است، سیاست قیمت گذاری دستوری، سیاستی بسیار مخرب است.

 دلیل مخالفت شما چیست؟
باید توجه داشت سازوکار تعیین قیمت معمولا نمی تواند منجر به دستیابی قیمتی 
مناسب شــود. این موضوع بسیار پیچیده و پراهمیت بوده چرا که قیمت مناسب 
لزوما قیمتی نیســت که در کوتاه مدت به سود مصرف کننده باشد. قیمت مناسب 
در واقع قیمتی اســت که در بلندمدت به سود همگان باشد و مصرف کننده هم از 
این طریق بهره مند می شود. . به عبارتی باید منجر به افزایش حجم و بهبود کیفیت 
تولید و همچنین کاهش قیمت تمام شده شود. این موارد باید تعیین کننده قیمت 
باشند و هیچ یک از موارد فوق جز در بستر رقابتی قابل تحقق نیستند. از طرفی اگر 
قیمت گذاری دستوری وجود نداشته باشد، بر خلاف تصور عنصر ثبات قیمتی در 
اقتصاد نیز تقویت خواهد شد. تجربه ایران همین را نشان می دهد. قیمت گذاری به 
سرعت به بن بست می رسد و قیمت جدیدی را اعمال می کنند. برای مثال در بیشتر 
کشورهای غربی اساسا پدیده ای تحت عنوان قیمت گذاری وجود ندارد اما قیمت کالا 
و خدمات در بسیاری از جا یکسان است. در واقع این رقابت است که تعیین کننده 
قیمت بوده و هیچ فشــار و دســتوری هم وجود ندارد که فروشندگان را مجبور به 
تبعیت از یک قیمت مشخص کند. البته قیمت گذاری در موارد بسیار محدود و موقت 
کار درستی است اما اصلا نمی توان آن ها را قاعده و نه استثنا تعریف کرد. اما در نهایت 
این سیاست هیچگاه موفق نبوده و نخواهد بود. ضمن اینکه باعث افزایش هزینه و 
کاهش سطح تولید و همچنین کیفیت کالا و خدمات و تولید فساد و رانت می شود.

 بسیاری معتقدند قیمت گذاری دستوری زمینه را برای گسترد فساد نیز 
فراهم می کند...

در سازوکار قیمت گذاری دستوری رانت عظیمی نهفته که به گسترش بیش از پیش 
فساد منجر خواهد شد. یک علت مهم تاکید بر قیمت گذاری خودرو رانت و فساد 
است و الا مردم که به قیمت بازار می خرند. زمانی که فضا رقابتی نباشد و یک مرجع 
قیمت را مشــخص می کند طبیعی اســت که برخی افراد از انحصار برخوردارند و 
عملا بازار را قبضه می کنند. معمولا بازیگران در این فضا یا حذف می شوند یا اینکه 

خودشان نیز بخشی از سازوکار آلوده به فساد هستند.

 یکی از حوزه هایی که آسیب جدی از سیاست قیمت گذاری دستوری 
دیده صنعت حمل و نقل اســت. طبق گزارشــاتی که مراجع رسمی منتشر 
کرده اند درصدی از ناوگان هوایی کشــور زمین گیر شــده اســت. فشار 

تحریم ها نیز به حدی بوده که عملا امکان نوســازی این ناوگان برای دولت 
و شرکت های خصوصی وجود ندارد. قیمت گذاری دستوری نیز باعث شده 
شرکت های هواپیمایی حتی از تامین هزینه های تعمیر نیم بند هواپیما نیز عاجز 
باشند. این مسئله باعث شده پروازهای به مقصد یا از مبداء مناطق فقیر به کلی 
از لیســت پرواز فرودگاه ها حذف شود. به نظر شما این وضعیت چه عواقبی 

می تواند داشته باشد؟
همانطور که پیشتر نیز اشاره شد قیمت گذاری اصولا علیه عدالت اجتماعی است. 
البته مردم اینگونه فکر نمی کنند چرا که آنچه در پشــت صحنه در جریان اســت 
را نمی بینند. برای مثال وقتی که بلیت هواپیما نیز شــامل سیاست قیمت گذاری 
دستوری می شــود در ظاهر مصرف کنندگان خوشحال می شــوند. اما هیچ کس 
نیست که توضیح دهد وقتی قیمت پایین نگه داشته شود، میزان عرضه و کیفیت 
خدمات نیز به تناسب کاهش پیدا می کند. از طرفی تهیه بلیت هواپیما نیز تبدیل 
به امری خواهد شــد که پارتی بازی نقش تعیین کننده ای در آن دارد. در این مورد 
تجربه عجیبی داشــتم که آن را طی یک یادداشت نوشتم. دریغ از رسیدگی. البته 
قیمت گذاری دستوری نیز نتوانسته دردی دوا کند و با نگاهی به سایت های فروش 
بلیت هواپیما شــاهد عرضه با قیمت هایی بسیار متفاوت هستیم. به عبارتی دولت 
سعی کرده با سرکوب قیمت، بازار را یکدست و یکنواخت کند اما این تصمیم باعث 
شده بلیت هواپیما از حالت تک نرخی خارج شده و با قیمت های بسیار عجیب در بازار 
به فروش برسد... در حال حاضر وقتی برای خرید بلیت هواپیما مراجعه می شود ۳ یا 
۴ قیمت متفاوت از سوی فروشندگان ارائه می شود. چنین پدیده ای در هیچ نقطه ای 
از دنیا وجود ندارد که صندلی کناری شــما با قیمتی ۲ یا ۳ برابر بیشتر یا کمتر از 

مبلغی که شما برای تهیه بلیت پرداخته اید به فروش برسد!

 هزینه اجرای چنین سیاستی را چه کسی می پردازد؟
این موضوع در واقع همان فساد است که باعث می شود پایه های اقتصادی و مهمتر 
از آن بنیان های اخلاقی جامعه سست تر شود. در واقع هزینه ای که پشت سیاست 
قیمت گذاری وجود دارد چندین برابر آن چیزی است که ممکن است با اعمال این 
سیاســت عاید مردم عادی شود. اتفاقا این هزینه مستقیما از جیب همان مردمی 
برداشته می شود که سیاست قیمت گذاری با شعار حمایت از آن ها اجرایی شده است.

 دولت ســیزدهم وعده های زیادی برای نوسازی ناوگان هوایی کشور 
داده بود. اما گزارشــات حاکی از لغو مکرر پروازها و حتی در مواردی فرود 

اضطراری ناشی از نقص فنی است.
بله همینطور است، دولت اعلام کرده امسال ۵۰ فروند هواپیما وارد کشور کرده است. 
اما احتمالات آمارها نشان می دهد تعداد مسافران صنعت هوایی در ۷ ماهه ابتدای 
سال جاری در مقایسه با مدت مشابه در سال ۱۴۰۱ کاهش پیدا کرده است. وقتی 
گفته می شود با وجود وارد کردن ۵۰ فروند هواپیما، تعداد مسافران کاهش پیدا کرده 

حتما عاملی وجود دارد که باعث کاهش قابل توجه تقاضا شده است.

 فکر می کنید چه عاملی سبب این اتفاق شده است؟
دلیلش مشخص است، وقتی فضا رقابتی نباشد، شرکت های هواپیمایی از سوددهی 
خارج شده و عملا ورشکست خواهند شد. جالب اینجاست که سیاست قیمت گذاری 
به زیان تعداد معدودی از شرکت ها می شود اما اگر این سیاست از میان برداشته شود 
بخش عمده ای از همین شرکت های هواپیمایی از بازار حذف خواهند شد. چرا که 
سود این مجموعه ها اتفاقا در ایجاد فضای غیرشفاف و رانتی ناشی از اعمال سیاست 
قیمت گذاری دستوری است. به عبارتی اگر چنین فضای مسمومی وجود نداشته 
باشــد اغلب شرکت های هواپیمایی رانتی با شکست مواجه شده و از عرصه رقابت 

حذف می شوند، و این به سود اقتصاد و مردم است.

 به نظر شما نهاد دولت در ایران که در بخش های مختلف اقدام به اجرای 
سیاست هایی نظیر قیمت گذاری کرده، توانسته به هدف ادعایی خود که همان 

استقرار عدالت اجتماعی است دست پیدا کند؟
از ابتدای انقلاب تاکنون ضریب جینی کم و بیش در محدوده ۰.۴ ثابت مانده است. 
در مقاطعــی مانند پرداخت یارانه نابرابری کاهش یافت اما به دلیل خنثی شــدن 
اثــرات یارانه با نرخ تورم؛ ضریب جینی و نابرابــری هم افزایش پیدا کرد. بنابراین 
پس از انقلاب نابرابری در ایران افزایش یا کاهش قابل توجهی که پایدار باشد پیدا 
نکرده اســت. این در حالیست که اگر دولت هیچ کاری نمی کرد و فقط درآمدهای 
منابع طبیعی اقلیم ایران را به طور کاملا مساوی میان مردم تقسیم می کرد ضریب 
جینی به جای ۰.۴ شاید حدود ۰.۳ بود. از همین رو می توان نتیجه گرفت چنین 
سیاست هایی که در طول چهار دهه گذشته کمابیش اجرایی شده کمکی به عدالت 

اجتماعی در کشور نخواهد کرد.

 بسیاری از اساتید دانشگاه و پزشکان که به مدد ناوگان هوایی در رفت 
و آمد مداوم بین مرکز و مناطق محروم بودند نیز عملا ارتباطشــان قطع و یا 
بسیار محدود شده است. گزارشاتی از لغو برخی واحدهای درسی در برخی 
دانشــگاه های مناطق محروم کشــور وجود دارد. حتی گفته می شود برخی 
پزشکان متخصص که حداقل ماهیانه یک یا دو بار جهت درمان بیماران یا 
انجام عمل جراحی به شهرهایی مانند زاهدان و ایلام سفر می کردند نیز کار 
خود را متوقف کرده اند. این در حالیست که همان حضور کم رنگ متخصصان 
در حوزه های مختلف نقشی حیاتی را در زندگی مردم مناطق محروم داشته 
است. در واقع ارتباط بین نهادهای غیررسمی نیز که با اهداف مختلف شکل 

گرفته بود نیز در حال قطع شدن است...
مردم سیستان و بلوچستان برای درمان بیماری های مختلف از جمله عفونت های 
چشمی که در این منطقه شایع است مجبورند هرطور شده خود را به استان هایی 
مانند یزد، اصفهان و تهران برســانند. این در حالیست که اگر صنعت حمل و نقل 
ظرفیت کافی را برای خدمات رسانی داشت، یک پزشک متخصص حاذق، حداقل 
در طول هفته یک مرتبه به این استان سفر می کرد تا بیماران را تحت درمان داشته 

باشــد. باید در بلوچستان باشی تا ببینی آمدن به تهران و انجام یک عمل جراحی 
چقدر هزینه و سختی دارد. در شرایط کنونی قیمت گذاری در صنعت هوایی کاری 
کرده که همان حضور نصفه و نیمه متخصصان در مناطق محروم نیز قطع شــود. 
همانطور که اشاره کردید این امر محدود به پزشکان نمی شود بلکه اساتید دانشگاه، 
متخصصان حوزه صنعت و... را نیز شــامل می شــود. به عبارتی با اجرای سیاست 
قیمت گذاری که در ظاهر بسیار ساده و به نفع مردم است، سطح کیفی زندگی مردم 

کاهش قابل توجهی یافته و دچار آسیب های جدی شده است.

 البته آسیب این گونه طرح ها گسترده تر است. به گونه ای که اقتصاددانان 
معتقدند قیمت گذاری دستوری مستقیما معیشت مردم عادی را هدف گرفته 

و سفره اقشار کم درآمد را کوچکتر کرده است...
بدترین و مخرب ترین نوع این دســت سیاست ها، قیمت گذاری روی نیروی انسانی 
است! برای مثال ادعا شده سال آینده ۴۰ درصد تورم خواهیم داشت و رشد اقتصادی 
۵ درصدی را تجربه می کنیم. خب در چنین شرایطی حداقل حقوق باید حدود ۴۵ 
درصد افزایش پیدا کند. اما فعلا گفته می شود که برای سال آینده چیزی در حدود 
۱۸ الی ۲۰ درصد افزایش حقوق در نظر گرفته شده است. البته باید دید چه تصمیمی 
اتخاذ می شود. عدالت اجتماعی فقط از طریق افزایش سهم نیروی کار در ارزش افزوده 
حاصل می شــود. طبیعتا با توجه به وضعیتی که در کشور مشاهده می شود، سهم 
نیروی کار قطعا در حال کاهش روزافزون بوده و ســهم سرمایه و زمین افزایش پیدا 
می کند. بنابراین چنین سیاستی کمکی به تقویت عدالت اجتماعی در کشور نخواهد 
کرد. دولت اغلب زمانی سیاست قیمت گذاری را کنار می گذارد که قصد گرفتن پول 
از مردم را دارد. به عبارتی تنها در موسم مالیات ستانی است که دولت ها قیمت گذاری 
را فراموش می کنند و به تبعیت از وضعیت واقعی اقتصاد کشــور از مردم طلب پول 
می کنند. به راحتی مالیات در بخش های مختلف افزایش پیدا می کند اما هیچ تغییری 
در بودجه بخش های دیگر مانند آموزش و یا بهداشت و درمان دیده نمی شود. سیاست 
قیمت گذاری از حیث تعارض منافع نیز ضد توسعه است. قیمت گذاری اندک بر ویزیت 
پزشــکان حل مشــکلات مالی دولت و بیمه ها از جیب پزشکان است ولی واکنش 

پزشکان هم موجب عوارض مهمی برای نظام درمانی کشور می شود.

 با نزدیکتر شدن به انتخابات نیز شاهد تشدید چنین رویکردی از سوی 
قوای مجریه و مقننه هســتیم. فکر می کنید ارتباط معناداری بین انتخابات و 

اعمال شدیدتر قیمت گذاری دستوری وجود دارد؟
سیاســتگذار و مجری ممکن است در موسم انتخابات قصد بهره برداری سیاسی از 
اعمال چنین سیاســت هایی را داشته باشد. اما این رویکرد نتیجه ای غیر از افزایش 
فشار و هزینه برای اقشار ضعیف و متوسط جامعه نخواهد داشت. این دست سیاست ها 
می تواند دستمایه ای برای شعارهای انتخاباتی باشد و بخشی از رای دهندگان بنا به 
دلایلی از آن استقبال می کنند. اما همانطور که گفته شد در اجرای سیاست هایی 

مانند قیمت گذاری دستوری منفعتی برای کشور و مردم وجود ندارد.

یک بام و دو هوای بلیت هواپیما



آفتاب یزد- گروه شــبکه: آتش سوزی بیمارستان گاندی بحث 
ســاختمان های ناایمن را دوباره بر سر زبان ها انداخت و مهم تر از 
آن نادیده گرفتن اخطارهایی که ســازمان آتش نشانی به مالکان 
ســاختمان های ناایمن می دهد. انگار اینکــه به آن ها می گویند 
ساختمانتان ناایمن است و باید فکری به حال آن بکنید، برایشان 
بیشتر شبیه به شوخی اســت. تازه وقتی هم کار از کار می گذرد 
مانند بیمارســتان گاندی، مالک آن مقابل دوربین رسانه ها قرار 
می گیرد و با صدایی بغض آلود از دولت و قوه قضائیه خواســتار 
کمکی مشــابه پلاسکو می شود. در صورتی که او باید پاسخگوی 
بی توجهی هایش به ۵ اخطار ســازمان آتش نشانی باشد. قسمت 
تلخ ماجرا هم اینجاست که بنا به گفته قدرت الله محمدی رئیس 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران، تا نرسیدن 
آتش نشــانان مسئولان بیمارســتان گاندی خبر از آتش سوزی 
نداشتند. حال سوالی که مطرح است اینکه چرا باید هشدارها در 

خصوص ناایمنی برخی از ساختمان ها، بی اثر باشد.
کما اینکه عضو هیئت رئیسه شــورای شهر تهران اعلام کرد که اخطارهای 
آتش نشانی جنبه تشریفاتی و اداری پیدا کرده و لازم است که شهرداری نسبت 
به ثبت شکایت از ساختمان های ناایمن در قوه قضائیه اقدام کند. به گزارش 
ایسنا، ســوده نجفی با بیان اینکه هفته گذشته شاهد حریق در بیمارستان 
گاندی بودیم که شــخصا در محل حاضر شدم گفت: نکته ای که وجود دارد 
اینکه استفاده از نمای کامپوزیت که اشتعال زا است، به آتش سوزی دامن زده 
بود و لازم است در موردعدم استفاده از این نوع نما چاره اندیشی شود. وی 
با بیان اینکه در مورد وضعیت ایمنی برخی مراکز و ساختمان های شهر تهران 
باید گفت که در بررسی های سازمان آتش نشانی این ساختمانها دارای نواقص 
هستند؛ اما کاری برای رفع آن ها نشده اســت، گفت: البته ۱۲۹ ساختمان 
پرخطر شناسایی شــده که با پیگیری ها، تعداد این ساختمانها به ۷۵ مورد 
کاهش یافته است، اما در این بین برخی از ساختمانها به دلیل ضریب ناایمنی 
کمتر، در بین ساختمانهای ناایمن نبودند و آتش نشانی به آن ها اخطاریه داده 
است که یکی از همان ساختمانها بیمارستان گاندی بود که ۵ بار به آن اخطار 
داده بودند و البته شهرداران نباید فقط به اخطار بسنده کنند؛ بلکه باید در 
قوه قضائیه شکایتی ثبت شود. نجفی با تاکید بر اینکه پردیس تئاتر شهرزاد 
که برای بخش خصوصی است، فاقد برخی از استانداردهای ایمنی بود و اخطار 
کتبی هم دریافت کرده است و یکی دیگر از ساختمان های دیگر نیز درمانگاه 
منطقه ۶ است که وضعیت مشــابه دارد و آتش نشانی اعلام کرده ساختمان 
ناایمن است، اظهار کرد: توجهی درمورد جابجایی ساختمان صورت نگرفته 
و هنوز اقدامات ایمن ســازی عملیاتی نشده است. عضو شورای شهر تهران 
ادامه داد: سوال این اســت که اگر خدایی ناکرده حادثه به گونه ای باشد که 
جان شهروندان گرفته شود چه جوابی دارید؟ البته من با جلوگیری از فعالیت 
و پلمب به دلیل مسائل اقتصادی مخالف هستم اما جان شهروندان مهم است 
و باید اقدامات جدی صورت گیرد، چراکه اخطارها جنبه تشریفاتی و اداری 
دارد و اخطارها روی هم تلمبار می شود و چرا اقدام عملی صورت نمی گیرد؟. 
وی با بیان اینکه از شهرداری می خواهم در هماهنگی با دولت اقدامات موثری 
در راستای رفع خطر اینگونه ساختمانها انجام دهند گفت: متاسفانه شهرداری 

نسبت به اقدام قضائی و ثبت شکایت اقدامی نمی کند.

< دستکوتاهآتشنشانیدربررسیایمنیساختمانها
اما معاون سابق سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران معتقد است 
که دست آتش نشــانی برای تاییدیه ایمنی ساختمان ها کوتاه است چرا که 
حتی این سازمان برای ورود به ساختمان ها و بررسی وضعیت ایمنی نیز مجوز 
ندارد. محمود قدیری در گفت وگو با ایســنا با اشاره به حادثه آتش سوزی در 
بیمارستان گاندی، گفت: متاسفانه سازمان آتش نشانی از نظر قانونی جایگاهی 
ندارد که بتواند مالکان ساختمان های ناامین را ملزم به رفع مشکلات ایمنی 
ســاختمان ها کند، از این رو همین مسئله پیش می آید که پنج بار نسبت به 
ایمنی بیمارستانی به بزرگی بیمارستان گاندی هشدار داده، اما توجهی به آن 
نشده است. واقعیت این است که سازمان آتش نشانی در جایگاه کارشناسی 
تنها می تواند به ارائه نظرات کارشناســی خود پرداخته و پس از بررسی های 
اولیه و سپس حل مشکلات ایمنی تاییدیه ایمنی را صادر کند. این کارشناس 

ارشد ایمنی و حریق ادامه داد: سازمان آتش نشانی براساس دستورالعمل ها 
به وظایف خود عمل می کند و حتی شــاهد هستیم که برای یک ساختمان 
بارها اخطار و هشدار ارسال می شود اما کاری از پیش نمی رود زیرا در قوانین 
ما نقص هایی وجود دارد. متاســفانه سازمان آتش نشانی بدون حکم قضائی 
نمی تواند با مالکان ســاختمان های ناایمن برخورد کند که این مسئله بسیار 
زمان بر است اما اگر قوانین اصلاح شود و این سازمان بتواند راسا این مراکز را 

پلمب کند دیگر شاهد حوادث در این ساختمان ها نخواهیم بود.

< آتشنشانیبایدامکانپلمبساختمانهایناایمنراداشتهباشد
قدیری اظهار کرد: در برخی از کشورها نیز آتش نشانی در قانون اجازه دارد 
مستقلا مراکز نا ایمن را پلمب کند و پلیس نیز این حکم آتش نشانی را خواهد 
پذیرفت. همچنین این مسئله فقط در مورد مراکز و ساختمان های شخصی 
صدق نمی کند و آتش نشانی در این کشورها می تواند حتی مراکز بزرگ و مهم 
دولتی را نیز به علت نقص قوانین ایمنی ساختمان ها مورد بررسی قرار داده یا 
تعطیل کند. این شرایط باید در کشور ما نیز اجرا شود. معاون پیشگیری سابق 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران تاکید کرد: این ضعف قانونی 
در کشور ماست که تنها به بردن کارشناس به محل اشاره دارد و متاسفانه اگر 
مالک در جهت رفع نواقص اقدامی نکند اقدامات آتش نشانی اثربخش نیست. 
قدیری درباره مهم ترین مشکل کارشناسان آتش نشانی در بازدید از این اماکن 
نیز اظهار کرد: همچنین بر اساس قانون، کارشناسان شهرداری می توانند وارد 
املاک شــوند اما آتش نشانی چنین اجازه ای ندارد و باید به کارشناسان اذن 
ورود به ســاختمان ها و مراکز را بدهند و در غیر این صورت افراد حتی برای 
بررسی نیز نمی توانند وارد مراکز شوند. وی در پاسخ به این سوال که با این 
وجود امکان بیشــتر شدن آمار ساختمان های ناایمن وجود دارد، یا خیر نیز 
گفت: بله این احتمال وجود دارد، چــرا که برخی مالکان اصلا اجازه ورود و 
بررسی را به کارشناسان نمی دهند. معمولا مالکان پاساژها و مراکز بزرگ یا 
ساختمان های مسکونی با اینکه اخطارهای بسیاری دریافت می کنند اما باز هم 
از ورود کارشناسان آتش نشانی جلوگیری کرده یا تمامی قسمت ها را به آن ها 
نشان نمی دهند. این کارشناس ارشد ایمنی ادامه داد: شهرداری تهران در یک 
سال اخیر خیلی جدی به این مسئله ورود کرده و کارشناسی و تعمیر مراکزی 
همچون بیمارســتان ها و درمانگاه ها در اولویت قرار گرفته اســت و وزارت 
بهداشت در این زمینه همکاری های لازم را دارد اما هنوز راه زیادی در پیش 
است. همچنین به نظر می رســد وزارت بهداشت در راستای انجام این عمل 
مهم یعنی ایمن کردن مراکز تحت نظر خود، دریافت وام یا سایر امکانات مالی 
مراکز را منوط به رعایت نکات ایمنی کرده است. این روال باید متمرکز شده 
و استمرار داشته باشد زیرا در برخی موارد به عنوان مثال مخازن آبی خالی 
می شود یا چراغ ها خراب می شوند که این مسائل هرساله باید مورد بررسی 
مجدد قرار گیرد و بررســی ها تداوم داشته باشد. وی درباره قوانین ساخت 
ساختمان های جدید گفت: ساختمان های قدیمی باید برای دریافت تاییدیه 
مورد بررســی قرار گیرند اما مهندسان و ناظران ساختمان هایی که در حال 
ساخت هستند باید تمامی قوانین را رعایت کرده و به مقاوم سازی ساختمان ها 
در برابر آتش توجه ویژه ای داشته باشند. در حال حاضر خلاء قانونی در این 

زمینه داریم و این خلاء پر نشده و همکاران تلاش می کنند با همین 
وضع موجود ایمن سازی را انجام بدهند. اما اگر قانون اصلاح شده و 
جوانب مختلف درنظر گرفته شود؛ شرایط ایمنی ساختمان ها بسیار 

مطلوب تر می شود.

< کامپوزیتسوختنیاستوباعثگسترشآتش
قدیری درباره استفاده از کامپوزیت در نمای ساختمان ها نیز گفت: 
نمای ساختمان ها باید از مواد غیراشتعال و در واقع غیر سوختنی 
باشــد زیرا آتش که چیزی جز هوا و باد داغ نیست؛ رشد عمودی 
دارد و از آنجا که ســاختمان ها نیز حالت عمودی دارند اگر نماها 
سوختنی باشد شعله های آتش می توانند سریعا خود را به طبقات 
بالاتر رسانده و گســترش پیدا کنند. وی ادامه داد: اگر در پشت 
شیشه ها مواد ســوختنی دیگری نیز وجود داشته باشد آتش به 
داخل ساختمان ها نیز کشــیده می شود همانطور که این اتفاق در 
پلاسکو رخ داد. در آن حادثه تلخ حریق از طریق نمای ساختمان 
رشد کرد و به داخل ساختمان نیز کشیده شد. بنابراین نما نقش بسیار مهمی 
در حریق دارد. پس نمای ساختمان باید از سنگ و آجر باشد و حتی اگر از فلز 
نیز استفاده شد از نوع غیرقابل اشتعال باشد و اصول ایمنی باید رعایت شود.

< ضرورتبرخوردباعواملقصوربیمارستانگاندیدربرابراخطارهایآتشنشانی
حال رئیس سابق ســازمان پیشگیری و مدیریت بحران کشور می گوید که 
باید با افرادی که در انجام وظایف خود کوتاهی کرده اند برخورد شــود. به 
گزارش ایسنا، اسماعیل نجار، رئیس پیشین سازمان مدیریت بحران کشور 
گفت: زمانی که افراد در جایی مسئولیتی را برعهده بگیرند، طبیعتا یکسری 
وظایف را نیز برعهده دارند. خب حالا اگر افراد در برابر وظایف خود کوتاهی 
کرده یا آن را انجام ندهد، طبیعتا مرتکب تخلف شده و باید با آنان برخورد 
شود. وی با بیان اینکه برخورد با تخلفات این چینی برای دیگران عبرت آموز 
است، گفت: همچنین زمانی که با چنین تخلفاتی برخورد شود، دیگر امکان 
تکرار آن نیز کمتر می شود. در مورد بیمارستان گاندی هم همینطور است. 
 من رئیس یا هیچکدام از مدیران بیمارســتان گاندی را نمی شناســم، اما 
وقتی که گفته می شــود که پنج بار از سوی آتش نشانی اخطار ایمنی برای 
این ساختمان صادر شده اســت، باید از مدیران این بیمارستان پرسید که 
چرا به این اخطارها توجهی نکرده اند؟ نجــار ادامه داد: در قانون مدیریت 
بحران کشــور هم به این موضوع اشاره شده اســت و افرادی که مرتکب 
تخلفی شوند، با آنان برخورد می شود. خوب است تصور کنیم که اگر خدای 
نکرده این ساختمان به سرنوشتی مانند پلاسکو دچار می شد، آن وقت آن 
مسئولی که شیرهای آتش نشانی را به درستی اجرا نکرده بود، چه مسئولیتی 
داشت؟ چه پاسخی باید در برابر بی توجهی به این اخطارها داده می شد؟ لذا 
معتقدم که حتما باید دســتگاه قضائی به این موضوع ورود کرده و پس از 
انجام بررسی ها اگر با تخلفی مواجه شد، حتما با آن برخورد کند. همچنین 
احمد صادقی- عضو شورای شــهر تهران می گوید: »شهرداری و سازمان 
آتش نشانی تنها می توانند اخطار دهند و یا ساختمان های ناایمن را شناسایی 
کنند و تعداد این ساختمان ها را برشمرند، اما نمی توانند نام این ساختمان ها 
را اعلام عمومی و مستقیما برای پلمب این ساختمان ها اقدام کنند؛ چرا که 
ملاحظات امنیتی وجود دارد.« صادقی می گوید که »ورود شــهرداری برای 
 پلمب این ساختمان ها در قانون دیده نشده و قانونگذار مسیر پر پیچ و خمی
را برای این منظــور پیش بینی کرده که در نهایت ذینفــع و مالکان باید 
 نسبت به ایمنی ساختمان ها اقدام کنند.« صادقی همچنین تاکید می کند: 
»در بررسی که تا آبان ماه از سوی سازمان مدیریت بحران صورت گرفته بود 
بیمارستان گاندی و شماری از مراکز درمانی دیگر جزو ساختمان های نا ایمن 
و با درجه خطرپذیری زیاد بوده اند و شــهرداری به آن ها اخطار داده است؛ 
اما نمی توان به دلیل ملاحظات اســامی را اعلام عمومی کرد، این ملاحظات 
تا به کی؟ اگر رشــادت و سرعت عمل نیروهای غیور آتش نشان و اورژانس 
در تخلیه بیمارســتان گاندی و انتقال بیماران نبود، تهران بار دیگر عزادار 
می شد.« وی »از دستگاه های امنیتی و قضائی می خواهد که انتشار عمومی 
فهرست این ساختمان ها را در درجه اولویت کاری خود قرار دهند؛ چرا که 

جان شهروندان مهم است.«

بازتاب مظلوم نمایی رئیس بیمارستان گاندی

اخطارهای آتش نشانی جنبه تشریفاتی پیدا کرده؟
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چو حافظ در قناعت کوش و از دنیایِ دون بگذر حافظ نامه 
که یک جو مِنَّتِ دونان دو صد من زر نمی ارزد

تفســیر: حافظ به طنز می گویــد: حرص مال دنیا و نان و شــایعه 
ســهمیه بندی نان و بنزین نخورید، دنیــای دون می گذرد و راحت 

می شویم!

ابعاد سیاسی -  حقوقی  رای دادگاه لاهه علیه اسرائیل
ادامه از صفحه اول:

این دادگاه از فاجعه کنونی در غزه اطلاع دارد و قتل مســتمر در آنجا را محکوم 
می کند. دامنه اختیارات دادگاه در این زمینه به دلیل درخواســت ارائه شــده از 
ســوی آفریقای جنوبی محدود است. اگر شرایط با ماده هفت و ۹ منشور دادگاه 
مطابقت داشــته باشد دادگاه می تواند تدابیر موقت را اتخاذ کند که اینک چنین 
کرده، دادگاه لاهه گفته برای اعمال اقدامات اضطراری درباره اســرائیل صلاحیت 
داریم »جوآن دونوگو« قاضی دیوان بین المللی دادگســتری با قرائت رای دادگاه 
درباره شکایت آفریقای جنوبی از اسرائیل به دلیل نسل کشی در غزه، گفت: »ما این 
اختیــار و صلاحیت را داریم که اقدامات اضطراری را در این پرونده اعمال کنیم«. 
وی تصریح کرد: »دادگاه نمی تواند درخواســت اسرائیل برای رد شکایت آفریقای 
جنوبی را بپذیرد«. دیوان بین المللی دادگستری مستقر در لاهه روز جمعه ششم 
بهمن ماه و در یکصد و دوازدهمین روز از جنایات رژیم صهیونیســتی در غزه که 
 ۲۶ هزار شهید بر جای گذاشته که بیش از ۷۰ درصد آن ها زن و کودک هستند، 
در پی شــکایت آفریقای جنوبی از رژیم صهیونیستی، اقدام به صدور قرار موقت 
علیه رژیم صهیونیستی کرد و از این رژیم خواست اقدامات لازم را برای جلوگیری 
از نسل کشی در غزه انجام دهد. آفریقای جنوبی اواخر دسامبر سال گذشته پرونده 
مربوط به نسل کشی رژیم صهیونیستی در غزه را به دیوان بین المللی دادگستری 
ارائه و خواستار اقدامات فوری برای پایان دادن به کشتار گسترده در غزه شد. پس از 
آن تعدادی از کشورها به حمایت از این اقدام اعلام موضع کردند. از جمله جمهوری 
اســلامی ایران از این اقدام حمایت کرد. وزارت امور خارجه ایران ۲۰ دی ماه در 
حمایت از اقدام دولت آفریقای جنوبی نزد دیوان بین المللی دادگستری بیانیه ای 

صــادر کرد. در آن بیانیه ضمن تاکید مجدد بر لزوم اقدام فوری و قاطع مجامع و 
سازمان های بین المللی از جمله شورای امنیت در ایجاد بازدارندگی مؤثر و توقف 
کامل حملات نظامی رژیم صهیونیستی علیه غزه و با تاکید بر نوع نگاه و رویکرد 
اصولی خود نسبت به رژیم صهیونیستی به عنوان رژیمی جعلی و نامشروع، حمایت 
خود را از اقدام دولت آفریقای جنوبی با استناد به کنوانسیون پیشگیری و مجازات 
نسل کشی ۱۹۴۸ اعلام کرد. وزارت خارجه در این بیانیه خواستار حمایت قاطع 
جامعه بین المللی به منظور احراز مسئولیت بین المللی و مسئولیت کیفری مرتکبان 
شد. »مایکل مارتین«، معاون نخست وزیر ایرلند نیز حمایتش را از این پرونده اعلام 
کرد و گفت که ایرلند نیز با پیشرفت این پرونده قصد پیوستن به آن را دارد. علاوه بر 
این مکزیک و شیلی اعلام کردند پرونده اقدامات اسرائیل در اراضی اشغالی فلسطین 
را برای رسیدگی به اتهام »جنایت های جنگی« به دادستان دیوان کیفری بین المللی 
 ارجاع داده اند. این دادگاه در قرار موقتی که روز جمعه صادر کرد، به اسرائیل دستور 
داد ظرف یک ماه اقداماتی که برای جلوگیری از نسل کشی انجام داده را به دیوان 
گزارش دهد. دیوان با بیان اینکه عملیات نظامی در غزه منجر به کشــته شدن 
تعدادی زیادی از مردم این باریکه و کوچ اجباری تعدادی دیگر شد، عنوان کرد که 
بیش از ۹۳ درصد مردم غزه توان دستیابی به غذا را ندارند. مردم فلسطین مورد 
حمایت معاهده ممانعت از نسل کشی هستند و حق دارند که از جنایت نسل کشی 
در امان باشند دولت آفریقای جنوبی در واکنش به این رأی اعلام کرد: »ما از اقدامات 
موقتی که دیوان بین المللی دادگستری علیه اسرائیل وضع کرد، استقبال می کنیم. 
این حکم یک پیروزی قاطع برای حاکمیت قانون و یک نقطه عطف مهم در یافتن 
عدالت برای مردم فلسطین است«. »نالدی پاندور« وزیر خارجه آفریقای جنوبی هم 
در واکنش به این حکم، از اینکه در رأی این دادگاه، اشاره ای به آتش بس نشده ابراز 
ناامیدی کرد و گفت: کشورهای دیگری با ما تماس گرفتند و در دادگاه لاهه به ما 

ملحق خواهند شد. وی افزود: »همگی باید اسرائیل را زیر نظر داشته باشیم«. آنتونیو 
گوترش دبیرکل سازمان ملل هم اجرای این احکام را لازم الاجرا و الزام آور خواند. 
بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم اسرائیل در واکنش به رای موقت صادره بیان کرد 
و گفت که اسرائیل جنگ را تا زمان رسیدن به »پیروزی کامل« ادامه خواهد داد 
و این تصمیم را زننده دانسته است. از سوی دیگر، تحلیلگران اسرائیلی روز شنبه 
۲۷ ژانویه )هفتم بهمن ماه( رای موقت دیوان را »شکست روایت اسرائیل از جنگ« 
توصیف و گفتند که »باید منتظر تبعات بیشتری باشیم«. سخنگوی وزارت خارجه 
آمریکا هم که کشورش در این مدت به حمایت های سیاسی، مالی و لجستیکی خود 
از این رژیم ادامه داد، ادعاهای مطرح شده علیه اسرائیل در خصوص نسل کشی در 
غزه را »بی اســاس« خواند و گفت که اسرائیل حق دارد اقداماتی به کار ببندد تا 
اطمینان حاصل کند که حوادث ۷ اکتبر تکرار نمی شوند. این رای واکنش جنبش 
حماس را هم به دنبال داشت. حماس ضمن استقبال از این رای، از جامعه بین الملل 
خواست که اسرائیل را مجبور به اجرای تصمیم های دادگاه و توقف کشتار جمعی 
مردم فلســطین کند. جنبش جهاد اسلامی نیز رای این دادگاه را ناکافی خواند و 
اعلام کرد که دشمن صهیونیست از این امر برای تداوم اقدامات خود سوءاستفاده 
خواهد کرد. مقامات جمهوری اســلامی ایران نیز به این رای واکنش نشان دادند. 
در همین خصوص، حسین امیرعبداللهیان روز جمعه در شبکه اجتماعی ایکس 
ضمن تبریک موفقیت آفریقای جنوبی در دیوان بین المللی دادگستری به دولت 
و ملت آفریقای جنوبی، ملت فلسطین و خانم نالدی پاندور وزیر امور خارجه این 
کشــور، بار دیگر بر حمایت جمهوری اسلامی ایران از ابتکار عمل دولت آفریقای 
جنوبی تاکید کرد. وزیر خارجه با بیان اینکه امروز مقامات رژیم جعلی اســرائیل 
منفورترین افراد نزد افکار عمومی جهان هستند که باید به دلیل ارتکاب نسل کشی 
و جنایات بی سابقه جنگی علیه فلسطینی ها فورا به دست عدالت سپرده شوند، 

تأکید کرد که حمایت همه جانبه کاخ سفید از جنایات صهیونیست ها نیز هیچگاه 
فراموش نخواهد شد و مورد توجه و پیگیری افکار عمومی قرار دارد. ایشان از همه 
همتایان خود در کشورهای جهان تقاضا کرد که از اقدام آفریقای جنوبی در دیوان 
بین المللی دادگستری حمایت کنند. سخنگوی وزارت امور خارجه، ناصر کنعانی هم 
گفت که صدور قرار موقت دیوان و واکنش خصمانه رژیم صهیونیستی، نشان داد 
که بنیان این رژیم مبتنی بر خشونت و تبعیض بوده و وَقعی به هنجارها و مقررات 
حقوقی بین المللی نمی گذارد. از سوی دیگر قرار موقت دیوان و نوع برخورد دولت 
آمریکا، نشانگر استفاده ابزاری واشنگتن از سازوکارهای قضائی بین المللی است. وی 
 افزود: قرار دیوان بین المللی دادگستری -هر چند دیر - اما گواهی بر این واقعیت 
تلخ اســت که آنچــه در غزه می گذرد، از مصادیق جنایــات بین المللی از جمله 
نسل کشی است که با حمایت نامحدود دولت آمریکا از رژیم صهیونیستی ارتکاب 
یافته و همچنان ادامه دارد. جهانیان اکنون با این پرسش روبرو هستند که سازمان ها 
و نهادهای بین المللی حافظ صلح و امنیت بین المللی، دیگر به چه مجوزی نیاز دارند 
تا رژیم صهیونیستی را مجبور به توقف نسل کشی کنند؟ قبل از صدور این حکم 
نیز آیت الله سید ابراهیم رئیسی شامگاه پنجشنبه در گفت وگوی تلفنی با »سیریل 
رامافوزا« رئیس جمهور آفریقای جنوبی، با تمجید از ابتکار عمل و اقدام شجاعانه 
دولت آفریقای جنوبی در طرح شــکایت از رژیم صهیونیستی در دیوان کیفری 
بین المللی و با اعلام حمایت قاطع ایران از این اقدام شجاعانه آفریقای جنوبی گفت: 
این اقدام در دوره انفعال و بی عملی سازمان های بین المللی، نام شما آقای رامافوزا 
را در کنار نام نلسون ماندلا به عنوان شخصیتی ضد نژادپرستی و عدالت خواه در 
جهان تثبت خواهد کرد. درهرصورت این شکست سیاسی تمام عیار برای اسرائیل و 
مقدمه اجرای ضمانت و تعهدات کیفری و حقوقی علیه اسرائیل و رهبران این رژیم 

صهیونیستی محسوب میشود.

بودجه صدا و سیما و بودجه بارورسازی ابرها
ادامه از صفحه اول:

قدرت رسانه علی الخصوص رسانه تصویری موضوع شوخی برداری نیست و شما 
می توانید با محتوایی »خوب« را »بد« جلوه کنید و بالعکس.

این مقدمه را ذکر کردم تا بگویم از موضوعی که بدان اشاره نمودم سال ها گذشته و 
آن شبکه دیگر وجود ندارد. اما به جای آن شبکه، ده ها شبکه دیگر در حال فعالیت 

هستند و در کنار آن، شبکه های اجتماعی مختلف نیز وارد عرصه شدند و در حال 
تولید انواع محتوا هســتند. اما جالب آن است که صدا و سیما همچنان به سبک 
وســیاق سابق فعالیت می کند و تغییری در شیوه و نگاه خود به مخاطب نداشته 
اســت. البته باید از حق نگذرم و اذعان کنم که این رســانه نه تنها در این سال ها 
 پیشــرفت نداشته بلکه گاهی دچار پسرفت هم بوده تا جایی که با از دست دادن

برخی چهره های شــاخص خود از بیننده هایش کاسته شده است. یعنی نه تنها 
محتواهای جدید این رسانه جذب کننده مخاطب جدید نبوده بلکه سیاست های 

محدودکننده جدید، موجب شده برخی از همان مخاطبان قدیمی این رسانه نیز 
ببرند و از آن دل بکنند.

در این سال هایی که صدا وسیما نتوانسته مخاطبی جذب کند و از بیننده هایش نیز 
 کاسته شده بودجه اش اما رشد داشته است! یعنی ارتباطی معکوس میان از دست دادن

مخاطب و رشد بودجه وجود داشته است. دو روز قبل هم که خبر رسید بودجه صدا 
و سیما سه برابر شده است! جالب آنکه هر بار هم که بر بودجه صدا وسیما می افزایند 
می گویند برای تولید محتوای غنی و رقابت با رسانه های مشابه ماهواره ای. ولی نه از 

تولید محتوای غنی خبری می شود و نه نشانی از رقابت می بینیم.
مسئولان مرتبط می گویند برای افزایش بارندگی بارورسازی ابرها می تواند مفید باشد 
اما بودجه لازم است که نداریم. به نظرم رسید حالا که پیشنهادی های قدیمی به 
جایی نرسیده پیشنهاد جدیدی روی میز بگذاریم و بگوییم چه بسا اگر بودجه صدا 
وسیما را برای بارورسازی ابرها هزینه کنیم فایده بیشتری داشته باشد. فایده این 
همه بودجه برای صدا وسیما جز آنکه عده ای محدود تامین برنامه کنند چه بوده 
است؟ حداقل ابرها را بارور کنید بر سر همه باران رحمت ببارد نه فقط عده ای خاص!

شورای عالی مدیریت زمین
ادامه از صفحه اول:

افلاطونی گفت در حوزه مدیریت زمین در جهان دو کار مهم انجام می شــود اول 

تثبیت مالکیت و دیگری آمایش سرزمین تثبیت مالکیت با رفع تداخلات و حدنگاری 
مالکیت هر زمین شــدنی اســت که در حال انجام بوده و سند هر قطعه زمین با 
مشخصات کامل صادر می شود بعد از حدنگاری ضروریست مدیریت زمین با آمایش 
ســرزمین پیگیری و جانمایی شــود. وی اضافه کــرد از ۱۸ میلیون هکتار اراضی 

کشــاورزی ۵ میلیون هکتار مربوط به سطح ۱ و ۲ بوده که ۵۰ درصد تولیدات در 
این بخش انجام می شود بنابراین حفظ کاربری اراضی کشاورزی از اهمیت بسیاری 

برخوردار است چون فقط ۱۱ درصد عرصه کل کشور قابل کشاورزی است.
وی اعلام کرد: سامانه ۱۳۱ در سراسر کشور جهت اطلاع رسانی تغییر کاربری زمین 

در دسترس است. یارانه کشاورزان با سند دار شدن اراضی کشاورزی قطع نمی شود 
و تاکنون ۴۵ درصد اراضی کشاورزی سند دار شده اند.

نخستین شهر انرژی ســبز هم هفته آینده در یکی از استان های کشور راه اندازی 
می شود.

خبر اول: رئیس کمیسیون قضائی مجلس 
درباره بازگشــت هنرمندان خارج نشین به 
ایران گفت: جرم هم مرتکب شــده باشند 

می توانند بیایند؛ نهایتا محاکمه می شوند.
طبق گــزارش و تحقیقات ما بســیاری از 
هنرمندان خارج نشین مجرم و غیر مجرم با 
شنیدن این خبر سراسر از شور و امید شده اند 
و در صف انتظار برای بازگشــت هستند! با 
یکی از هنرمندان آن طرف آبی که صحبت 
کردیم، وی گفت: من جرمی مرتکب نشدم 
فقط برخی آهنگ هام و کلیپ هام جلف و 
ناجور بوده، میشه این را جرم محسوب نکنند 
که من برگردم؟ بخدا هر کار جلفی کردم اما 
از دیوار خونه مردم بالا نرفتم به کسی بدهکار 
نیستم. قول میدم برگشتم دیگه کلیپ جلف 

درست نکنم بچه خوب و سر به راهی بشم!
خبر دوم: یــک نماینده مجلــس گفتند: 
 ردصلاحیــت روحانــی نــه حزبی اســت 

نه سیاسی
از نظر خبرچین با توجه به برخی ســخنان 
در توجیه رد صلاحیت ها اساسا باید گفت: 
 اصلا رد صلاحیت روحانــی نه حزبی بوده 
نه سیاسی بلکه خواست ملت بود. کسانی که 
وی را رد صلاحیت کردند به نگاه و ســلیقه 
مــردم توجه کردند. گرچــه از برخی مردم 
پرس وجو کردیم گفتند: حسن یا غیر حسن 
واسه ما فرقی نداره از زبون ما حرف درنیارید!
خبر ســوم: یک نماینــده مجلس گفتند: 
مجلس بعدی چند صدایی است. مشارکت 

رو به افزایش است!
خبرچیــن: قطعا در مجلس آینده شــاهد 
صداهای مختلفی خواهیم بود چون صدای 
هر کسی متعلق به اوست صدای هیچ کس 
شبیه صدای کسی دیگر نیست. شما مثلا 
به صداهــای یک جناح خــاص هم توجه 
کنید متوجه می شوید صدای هیچ کدامشان 
شبیه هم نیســت مثلا صدای آقای رسایی 
شبیه صدای آقای محصولی نیست هر چند 
شاید مرامنامه شــان یکی باشد! پس حتما 
در مجلس آینده شاهد صداهای مختلف و 
 متنوع و حتی زیبا و دلنشــین شش دانگ 

خواهیم بود!
خبر چهــارم: در مورد افزایش بودجه صدا و 
سیما هم باید گفت: خیلی خوب شد افزایش 
بودجه برای رسانه ملی که متعلق به مردم 
اســت در نظر گرفتند. رسانه ملی باب میل 
مردم اســت پس انگار پول به خزانه مردم 
ریختند. هر کس مخالف نظریه ماست طبق 

قانون دموکراسی: مرگ بر مخالف ما!
شعار همیشگی ما: زیاده عرضی نیست جیب 

ما همیشه خالیست!

خبرچین

رد صلاحیت روحانی
خواست مردم بود!

 امیر حسین ذاکری 
طنزنویس 
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 عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی با اشاره به توافق ستاد کل 
نیروهای مسلح با رئیس مجلس در لایحه برنامه هفتم توسعه گفت: طبق 
این توافق میانگین خدمت سربازی با احتساب دوره آموزشی به ۱۴ ماه 
خواهد رسید، یعنی حداقل ۳ ماه از خدمت تمامی سربازان کاهش پیدا 
می کند.به گزارش برنا، سید محسن دهنوی،عضو هیئت رئیسه گفت: طی 
چندین جلسه کارشناسی با حضور قالیباف و سردار باقری برای رفع ابهام 
از مصوبه مجلس شورای اسلامی مبنی بر اصلاح سربازی در برنامه هفتم 
توسعه تصمیماتی را گرفتیم.طبق این توافق میانگین خدمت سربازی 

با احتساب دوره آموزشی به ۱۴ ماه خواهد رسید؛ یعنی 
حداقل ۳ ماه از خدمت تمامی سربازان کاهش پیدا می کند.

نماینده تهران تصریح کرد: ستاد کل نیروهای مسلح با تامین 
اعتبار دولت، نسبت به جایگزینی سرباز با سایر عضویت ها 
در حد اعتبار تامین شده اقدام خواهد کرد. با این مصوبه، 

کاهش نیاز به س��رباز، محقق شده و استفاده از سربازان در جایگاه های 
تخصصی افزایش می یابد.رئیس فراکسیون اقتصاد دانش بنیان متذکر شد: 
دانشجویان خارج از کشور، امکان معافیت تحصیلی خواهند داشت که این 

موجب تسهیل بازگشت نخبگان به کشور می شود.دهنوی 
توضیح داد: ستاد کل نیروهای مسلح، برنامه ای جهت تعیین 
تکلیف مشمولان غائب تدوین و به مجلس ارائه خواهد کرد.
وی تاکید کرد: مشمولان خدمت سربازی با ۳۵ سال سن 
و دارای دو فرزند و بیشتر معاف خواهند شد.دهنوی گفت: 
این تصمیمات در قالب حکم پیشنهادی برای رفع ابهام شورای نگهبان، 
امروز در سامانه قانون گذاری مجلس شورای اسلامی بارگزاری شد تا پس 

از تصویب در صحن مجلس و تایید شورای نگهبان، اجرایی شود.

سهماهازخدمتسربازیکممیشود
 گزارش 

 شورا 

 شهرداری 

 مکث 

واکنشسازمانمنابعطبیعی
بهمالچپاشینفتیدرخوزستان

طی هفته های اخیر مالچ پاشی نفتی در خوزستان 
به یکی از موضوعات زیست محیطی مهم تبدیل 
و اظهارنظره��ای مختلف��ی درب��اره آن مط��رح 
شده اس��ت. به گفته مدیرکل امور بیابان و مراتع 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور امسال 
آخرین  سالی است که از مالچ نفتی در خوزستان 
اس��تفاده می ش��ود. ترکیبات مالچ نفتی در حال 
اس��تفاده هم بر اساس ملاحظات زیست محیطی 
اصلاح ش��ده است.به گزارش ایسنا ایران کشوری 
خش��ک اس��ت، به گونه ای که ۸۸ درص��د آن در 
کمربند خشک جهانی قرار گرفته است. تغییرات 
اقلیمی نیز موجب افزایش رویدادهای حدی مانند 
خشکسالی های پیاپی ش��ده است، به گونه ای که 
کش��ورمان وارد چهارمین سال خشکسالی شده 
و همین امر گس��ترش پدیده¬ گرد و غبار را در 
پی داش��ته است و در س��ال های اخیر در فصول 
مختلف با ای��ن پدیده مواجه بوده ایم. بر اس��اس 
داده های مطالعات سال ۹۷، ۳۰ میلیون هکتار در 
کش��ورمان تحت تاثیر فرسایش بادی است و ۱۴ 
میلیون هکتار از این مساحت به عنوان کانون های 
خسارت زای فرس��ایش بادی به شمار می رود که 
آس��یب جدی به زیرساخت ها وارد می کند. یکی 
از اقدام��ات ب��رای جلوگیری از نف��وذ پدیده گرد 
وغبار و تثبیت شن های روان در مناطق بیابانی و 
رودخانه ها و تالاب هایی که خشک شده اند، استفاده 
از روش مالچ پاشی است. مالچ نفتی پوششی از مواد 
چسبنده و باقیمانده نفتی است که در پالایشگاه ها 
تولید می شود و می توان برای عایق کردن نهرهای 
آب و اس��تخرهای ذخیره آب هم اس��تفاده شود. 
اواسط دی ماه بود که عکس هایی از انجام عملیات 
مالچ پاشی نفتی در شنزارهای »خسرج« منتشر 
شد و پس از آن داود میرشکار - مدیرکل حفاظت 
محیط زیست خوزستان - گفت: با توجه به تاثیرات 
منفی بر طبیعت و محیط زیست، مالچ نفتی مورد 
تایید سازمان حفاظت محیط زیست نیست و این 
کار به تنوع زیستی و پوشش گیاهی در مناطقی 
که استفاده ش��ده، آسیب خواهد رساند.در حالی 
اداره کل محیط زیست استان خوزستان به صراحت 
مخالفت خود را با مالچ پاش��ی نفت��ی اعلام کرده 
است که این کار ادامه دارد. به گفته مدیرکل امور 
بیابان و مراتع سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشورمالچ پاش��ی در مح��دوده مناطق چهارگانه 
محیط زیست انجام نمی ش��ود. وحید جعفریان 
می گوی��د: به صورت مش��خص انج��ام عملیات 
مالچ پاشی در خارج از محدوده مناطق چهارگانه 
محیط زیس��ت صورت گرفته و این یکی از خط 
قرمزهای روشن در این حوزه است. اولویت بندی 
و مکان یابی اجرای عملیات مالچ پاش��ی بر اساس 
مطالع��ات مربوطه در س��طح ۶۷ ه��زار هکتار از 
شن زارهای خسارت زای اولویت دار در کشور انجام 
می ش��ود که در س��ال ۹۸ تعیین شده است. وی 
اضافه می کند: حدود ۲۰ هزار هکتار از این عرصه 
در قالب پروژه احداث بادشکن های تثبیت کننده 
جایگزین فعالیت های مالچ پاش��ی ش��ده اس��ت. 
احداث بادشکن ها نیز به  منظور تثبیت ماسه های 
روان برای کنترل خسارت زایی آن ها در حال انجام 
است چراکه حرکت شن های روان لوله های نفتی 
را مدف��ون می کند علاوه ب��ر آن به چاه های نفت 
به شدت آسیب می زند. مدیرکل امور بیابان و مراتع 
س��ازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشوراظهار 
می کند: در حال طی یک دوران گذار هس��تیم تا 
به طور کلی تمام عرصه ها را با مواد جایگزین تثبیت 
کنیم. مالچ پاش��ی در خوزستان به عنوان آخرین 
نقطه از یک کریدور خسارت زا به ویژه به تاسیسات 
نفتی انجام می شود. با این کار یک کریدور حرکت 
ش��ن های روان را می بندیم. پروژه نهال کاری نیز 
در همی��ن فصل بلافاصله بع��د از اتمام عملیات 
مالچ پاشی انجام می شود، یعنی روی عرصه هایی 
که مالچ پاشیده شده، این کار انجام خواهد شد. به 
گفته جعفریان امسال آخرین سال استفاده از مالچ 
نفتی در خوزستان برای تثبیت کانون های بحرانی 
خسارت زاست. این استان ظرفیت های قابل توجهی 
ب��رای اجرای پروژه های بادش��کن دارد بنابراین با 
تمهیدات اندیشیده ش��ده با اتمام کارمان در این 
کریدور از سال آینده فقط از روش بادشکن استفاده 
می کنی��م. او با بیان اینکه مالچ نفتی از مواد اولیه 
مختلفی تهیه می شود، تصریح می کند: در گذشته 
مالچ نفت��ی بر پایه مازوت تهیه می ش��د. مازوت 
ترکیبات آروماتیک، فرار و مواد واکسی و چرب دارد 
و محصول ارائه شده از سوی پالایشگاه های دولتی 
مورد نقد جدی سازمان منابع طبیعی بود. در حال 
حاضر پروژه مالچ پاشی به طور کلی از پایه مازوت 
تغییر پیدا کرده و بر اس��اس »وکیوم باتوم« که از 
ماده اولیه قیر اس��ت، تهیه می شود. مدیرکل امور 
بیابان و مراتع سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشورتاکید می کند: از نظر فنی این موضوع بسیار 
قابل اهمیت است چراکه وکیوم باتوم ماده ای است 
که در دمای بالا در ش��رایط خلا در برج تقطیر در 
پالایشگاه ها ایجاد می شود و ماده های فرار و مضر 
که ممکن اس��ت در طبیعت اثراتی سوئی داشته 
باشد را حذف کرده است و در سطوح قابل توجهی 
در صنعت، کشاورزی، راه سازی، زندگی شهری و 
روس��تایی استفاده می شود و به لحاظ اینکه مواد 
مبتنی بر پایه وکیوم باتوم و قیر از دیرباز در توسعه 
منابع زیست انسانی کاربرد داشتند، تحقیقات بسیار 
گس��ترده ای درباره اثر آن ها بر س��لامت انسان و 
محیط زیست از حدود ۱۰۰ سال گذشته تاکنون 
انجام ش��ده است بنابراین وکیوم باتوم و قیر قابل 
مقایسه با سایر مواد نیست. به گفته جعفریان توقف 
مالچ پاش��ی بر پایه م��ازوت و اصلاح ترکیب مالچ 
نفتی مبتنی بر ملاحظات زیست محیطی موضوعی 
اس��ت که نباید از آن غفلت کرد چون مردم فقط 
یک ماده س��یاه رنگ را می بینن��د و دغدغه هایی 
دارند که طبیعی اس��ت اما واقعا انقلابی در زمینه 
ارتقای کیفیت مالچ نفتی چه از نظر اثربخشی در 
ارتباط با احیای پوشش گیاهی چه از نظر تقلیل 
خس��ارت های احتمالی به محیط زیست صورت 

گرفته است.

قطع۶۰درخت
دربوستاناقاقیا

عض��و کمیس��یون برنام��ه و بودجه ش��ورای 
اس��لامی ش��هر تهران گفت: وقتی بابت قطع 
درختان به دلیل آفت، جریمه های میلیاردی 
اعمال می ش��ود، آیا عادلانه اس��ت که برخی 
نهاده��ا تعداد زیادی درخ��ت را قطع کنند و 
س��کوت کنیم؟ حداکثر کار ما جریمه اس��ت 
ک��ه مش��خص نیس��ت در بروکراس��ی اداری 
پرداخت می ش��ود ی��ا خیر؟به گ��زارش ایلنا، 
ناصر امانی تصریح کرد: از گشت ارشاد تقاضا 
دارم برای ارش��اد مدیرانی که نس��بت به قلع 
و قم��ع درختان و فضای س��بز ش��هر تهران 
اقدام می کنند و برخ��لاف بیانات مقام معظم 
رهب��ری گام برمی دارند، اق��دام کند. امانی با 
تأکید بر اینکه پرونده مجموعه سعدآباد بابت 
قطع درختان در کمیسیون ماده هفت مطرح 
و جریمه شده است، یادآور شد: مدیران یکی 
از مجموعه های وابسته به ستاد اجرایی فرمام 
امام هفته گذش��ته بخش��ی از بوس��تان اقاقیا 
را در محل��ه داوودیه فنس کش��ی کرده و ۶۰ 
درخ��ت را قطع کرده اس��ت؛ با ای��ن ادعا که 
بخش��ی از این بوس��تان در مالکیت آنهاست 
در حالیک��ه فردی دیگر نیز مدعی اس��ت اما 
ب��رای محکم کردن جای پ��ای خود، درختان 
را ی��ا از ریش��ه کن��ده و یا قط��ع کرده اند که 
زحمتکشان ش��هرداری منطقه سه وارد عمل 
شده و فنس ها را جمع آوری کرده و درختانی 
که از ریشه درآورده بودند، مجدداً جای گذاری 
کردند.عضو شورای اسلامی شهر تهران با بیان 
اینکه بنده مرتباً در این دو س��ال در خصوص 
قطع درختان از س��وی نهاده��ا تذکر داده ام، 
خاطرنش��ان کرد: اگر جریم��ه ای هم صورت 
بگیرد، از جیب کس��انی ک��ه درختان را قطع 
کرده اند، نمی رود.رئیس ش��ورای شهر تهران 
نیز با طرح این پرسش که آیا بوستان نگهبان 
داشته یا خیر، گفت: نگهبان برای این نیست 
که ش��ب بخوابد و صبح بیدار ش��ود. باید این 
اق��دام گزارش داده می ش��د ت��ا برخورد لازم 
صورت بگیرد. اگر چنین چیزی رخ داده حتماً 
باید دنبال ش��ود و این قانون را که اگر کسی 
عمداً درخت��ی را قطع کرده محکوم به حبس 

است، دنبال کنیم.

دستفروشیدرچهارراهولیعصر)عج(
ممنوعمیشود

معاون ش��هرداری منطق��ه ۱۱ گفت: مکانی 
واقع در چهارراه ولیعصر در کوچه سرمد برای 
دستفروشان آن محدوده آماده شده است. به 
گزارش باشگاه خبرنگاران، طباطبایی معاون 
خدمات ش��هری و محیط زیس��ت شهرداری 
منطق��ه ۱۱ ته��ران گفت:موضوع س��دمعبر 
توس��ط دستفروش��ان در مح��دوده چهارراه 
امیراکرم ت��ا چهارراه حض��رت ولیعصر)عج( 
منجر به اعتراضات گس��ترده مردم، کسبه و 
هنرمندان تئاترش��هر شده اس��ت. وی گفت؛ 
بر همین اساس مکلف شدیم تا فضایی برای 
س��اماندهی این قش��ر در نظر بگیریم و پس 
از اسکان بس��اط گستران در صورت مشاهده 
هرگونه تضییع حقوق ش��هروندی و سدمعبر 
مطابق قان��ون انجام وظیفه کنیم. طباطبایی 
گف��ت: مکانی واق��ع در چه��ارراه ولیعصر در 
کوچه سرمد از یک ماه پیش آماده سازی شده 
و تسطیح و آسفالت کامل بیش از ۲هزار متر 
مربع انجام شده تا توسط شرکت ساماندهی 
مش��اغل غرفه های بازارچه برای دستفروشان 
احداث ش��ود. وی گفت: به تمام دستفروشان 
اطلاع رسانی کردیم و بنر های اطلاعیه نیز در 
محل طی چند نوبت نصب می ش��ود تا همه 
دستفروش��ان برای انتقال ب��ه بازارچه اقدام 

کنند.

اترکخشکشد!
اترک رودی خروش��ان و سیل گیر با بستر گلی 
اس��ت و با داشتن ۶۶۹ کیلومتر طول، پنجمین 
رودخان��ه بلند ای��ران و طولانی تری��ن رودخانه 
ترکمنس��تان اس��ت.به گزارش فارس، اترک از 
ارتفاعات نزدیک قوچان از کوه های سلسله جبال 
البرز سرچش��مه گرفته و با گذر از دش��ت های 
قوچ��ان، ش��یروان و بجن��ورد و ملحق ش��دن 
چند ش��اخه مهم ب��ه آن، وارد خاک جمهوری 
ترکمنستان ش��ده و به دریای خزر می ریزد. این 
رودخان��ه پس از عبور از بخ��ش اینچه برون به 
علت ش��یب کم زمین، در دشت پخش می شود 
که نتیجه آن تش��کیل تالاب هایی نظیر آلاگل، 
آلم��اگل و تنگلی اس��ت. رودخانه اترک پیش از 
ای��ن، پنجمین رود بزرگ ای��ران بود. از کوه های 
هزار مسجد در خراسان رضوی می آمد، قوچان، 
فاروج، ش��یروان و بجنورد را طی می کرد. جایی 
نزدیک به اینچه برون به مرز ترکمنستان می رسید 
و به این کشور می رفت تا در آخر به دریای خزر 
بریزد. حالا نزدیک به ۲۰ س��ال اس��ت که دیگر 
بیش��تر وقت ها تا قوچان هم نمی رسد، یعنی به 
اولین شهری که سر راهش قرار دارد.سد تبارک 
۲۰ کیلومتر قبل از قوچان در سال ۱۳۷۴ بر روی 
اترک زده شد. اگر همه شرایط نرمال باشد، اترک 
س��الانه باید ۲۵۰ میلیون مترمکعب آب داشته 
باش��د. مخزن سد تبارک ۶۰ میلیون مترمکعب 
اس��ت، پس اگر رود پر باشد، این سد باید سرریز 
کند. تا خرداد ماه امسال حجم سد به ۱۴ درصد 
رسیده بود. با این حال خشکسالی یکی از دلایل 
 خش��کی این رودخانه است. رشد کشاورزی هم

 در این س��ال ها به بحران خشکی این رودخانه 
 دامن زده اس��ت. رودی که طب��ق توافق قبلی، 
۵۰ درصد از حجم آن حقابه ترکمنستان است، 

اما حالا بیشتر اوقات تا مرز ایران هم نمی رسد.

9 اجتماعی

 بخش��ی از خیابان کارگ��ر جنوبی در تهران حوال��ی میدان قزوین 
فروریخت، این خبری بود که جمعه گذش��ته تیتر رس��انه ها ش��د، 
مخصوصاً بعد از این که مش��خص ش��د در محل ریزش خیابان یک 
حمام قدیمی وجود دارد، البته بعداً وجود حمام قدیمی به سرویس 
بهداشتی قدیمی فاقد قدمت میراثی تغییر کرد، بلافاصله چاله ایجاد 
ش��ده ترمیم ش��د تا ترافیک آن منطقه به وضعی��ت عادی برگردد، 
به نظ��ر می رس��د پرونده اتف��اق روز جمعه در میدان قزوین بس��ته 
ش��ده اس��ت اما همچنان ماجرای فروچاله های تهران ادامه دارد. به 
گزارش خبرآنلاین، اردیبهشت سال گذشته بود که بخشی از بزرگراه 
آبشناس��ان در تهران فرو ریخت، یا مثلًا خرداد س��ال ۹۵ بود که در 
ش��هران چاله عمیق ایجاد شد، در موردی دیگر ۱۰ دی سال ۱۴۰۰ 
گودالی بزرگ در نسیم ش��هر تهران ایجاد شد، رسانه ها برای آن تیتر 
زدند ناگهان گودال ۱۵متری در نس��یم ش��هر دهان باز کرد، و حالا 
اتفاقی مشابه در میدان قزوین، به نظر می رسد سر باز کردن چاله های 
بزرگ در پایتخت حالا حالاها ادامه داشته باشد، این را مهدی زارع، 
استاد پژوهشگاه بین المللی زلزله قبل تر هم به خبرآنلاین گفته بود: 
»به نظر می آید از این به بعد، با توجه به وجود مس��ئله فرونشس��ت 
به ویژه در مناطق جنوبی تهران، ما بیش��تر با پدیده فروچاله مواجه 

شویم.«

<فروچاله چیست؟
در این س��ال ها بارها درباره فرونشست گفته و شنیده شده است، اما 
شاید فروچاله کمتر مورد توجه قرار گرفته باشد، دو پدیده ای که ربط 
زی��ادی به یکدیگر دارند، درباره تف��اوت میان این دو، زارع می گوید: 
»فرونشس��ت را معمولاً موقعی استفاده می کنیم که این اتفاق برای 
یک بخش بزرگی از زمین رخ می دهد و به چش��م دیده نمی ش��ود، 
چون فرونشست ها چند سانتی متر در سال هستند، معمولاً با چشم 
عادی نمی توان آن ها را دید، البته نتایج آن مانند ترک های ایجاد شده 
یا آسیبی که ممکن است به خطوط لوله ها بزند قابل رویت هستند، 
اما فروچاله کاملًا توس��ط آدم ها قابل دیدن اس��ت، مخصوصاً اگر در 
محیط ش��هری اتفاق بیفتد. او در پاس��خ به این که اتفاق روز جمعه 
هفته گذش��ته حوالی میدان قزوین فروچاله بود بیان می کند: »بله، 

اتفاقی که در میدان قزوین افتاد فروچاله است.«

<چرا در شهر فروچاله ایجاد می شود؟
وقتی درباره فرونشست صحبت می کنیم یکی از متهم های همیشگی 
مصرف بی رویه آب است، کاهش سطح آب های زیرزمینی اصطلاحاً 
س��بب پوک یا سست شدن خاک می ش��ود و همین سستی زمین 
را در طول یک س��ال چندین س��انتی متر فرو می ب��رد. درهمین باره 
فریبرز ناطق الهی، کارش��ناس زلزله می گوید: »خاک تهران به دلیل 
روند اس��تفاده بی رویه از آب های زیرزمینی سس��ت شده و به سمت 
فرو نشس��ت های شدید سوق پیدا کرده است، پدیده ای که در آینده 
تهدید جدی برای تهران به خصوص از اتوبان همت به س��مت جنوب 
خواهد بود. برای همین در مناطق مرکزی تهران به سمت جنوبِ آن 
به دلیل بافت فرسوده ای که دارد فرونشست وجود دارد، چراکه خاک 

آن سس��ت است، توصیه می ش��ود در بافت فرسوده تهران خانه های 
بلند مرتبه س��اخته نش��ود.«اما برای رخ دادن یک فروچاله علاوه بر 
سس��ت شدن خاک به دلیل افزایش مصرف آب های زیرزمینی چیز 
دیگری هم نیاز اس��ت، یک عامل انس��انی، چیزی شبیه به عملیات 
عمرانی که در گذشته یا در زمان حال انجام شده باشد. به این بخش 
از صحبت های مهدی زارع توجه کنید: »دلایل ایجاد فروچاله متفاوت 
اس��ت اما چیزی که در شهری مانند تهران رخ می دهد عملیات های 
عمرانی است که در زمان حال انجام شده یا از گذشته وجود داشته 
است، مانند حفر کانال یا تونل؛ این را هم باید توجه داشت که نقشه 
عملیات ه��ای عمرانی و زیرزمینی ۶۰ الی ۷۰ س��ال اخیر در تهران 
معمولاً در دس��ترس نیست و مثلًا کسی نمی داند در فلان نقطه آیا 
قبل تر کانالی رد ش��ده و گودالی پر شده است یا نه؛ بنابراین ممکن 
است با عملیات عمرانی خاصی یا همین ترافیک معمولی یک نقطه 
ف��رو بریزد.« اتفاقی که برای میدان قزوین در تهران رخ داد ش��بیه 
همین موضوع است، خاک این منطقه به دلیل کاهش سطح آب های 
زیرزمینی سست شده و فرونشست دارد، درست در محلِ چاله یک 
س��رویس بهداشتی قدیمی وجود داشته که مانند یک گودال در زیر 

خیابان خالی بوده اس��ت و بار ترافیکی و تردد خودروها در تمام این 
س��ال ها هم وجود داشته اس��ت، همه این ها می تواند از عوامل ایجاد 
فروچاله روز جمعه در خیابان کارگر ش��مالی باشد.به گفته زارع: »در 
مناطقی که دچار فرونشست هستند انتظار ایجاد فروچاله وجود دارد، 
مح��دوده میدان قزوین و جنوب غربی تهران جزو مناطقی اند که در 
معرض فرونشس��ت زمین  هستند، این منطقه بین ۴ تا ۸ سانتی متر 
در س��ال فرونشس��ت دارد، مناطقی که از قبل چیزی در زمین بوده 
)تونل و گودالی وجود دارد یا عملیاتی انجام ش��ده اس��ت.( با وجود 
فرونشست زمین آسیب پذیرتر هم می شود، بنابراین فرونشست زمین 
زمینه ساز ایجاد فروچاله های بیش��تر خواهد شد.«استاد پژوهشگاه 
بین الملل��ی زلزله درباره فروچاله های ته��ران می گوید: »اولین مورد 
معروف از این نوع نشس��ت ها در سال ۱۳۷۱ در تهران و در نزدیکی 
میدان امام خمینی رخ داد، موقعی که داش��تند مترو را می ساختند 
یک گودال بزرگی درست شد. مثلًا موقعی که در دهه ۶۰ و در مترو 
تهران داش��تند خط تجریش به جنوب را حف��ر می کردند به تونلی 
برخورد کرده بودند که این تونل یک خط ارتباطی بوده میان سفارت 
ش��وروی س��ابق و انگلیس، که احتمالاً برای دوران جنگ جهانی یا 
حتی برای دوره قاجار بوده است، بنابراین از این تونل ارتباطی میان 
دو س��فارت اطلاعاتی در دسترس نبود و هنگام حفر تونل مترو پیدا 
ش��د، برای همین است که میگویم نقشه عملیات های زیرزمینی در 

تهران وجود ندارد.«

<تلطیف فجایع محیط زیستی!
کارشناس��ان احتم��ال می دهن��د طی س��ال های آین��ده همچنان 
بای��د منتظر وقوع این قبیل فروچاله ها در س��طح ش��هر تهران بود، 
به خصوص این که اقدامات بنیادی برای حل آن ها انجام نمی ش��ود. 
عباس محمدی، کارشناس محیط زیست در این باره می گوید: »چند 
سال قبل موقعی که مشغول س��اختن مترو بودند در همین میدان 
منیریه یک فروچاله بزرگ ایجاد شد، اقدامی که مدیران شهری انجام 
دادند مش��ابه اق��دام میدان قزوین بود فق��ط در محل فروچاله چند 
کامی��ون خاک ریختند، یعنی یک جورهایی تلطیف فاجعه، مدیران 
فجایع موجود به ویژه فجایع محیط زیس��تی را نرم نشان می دهند 
و می خواهند آن ها را تلطی��ف کنند، درهمین مورد فروچاله میدان 
قزوین طوری رفتار کردند که آن را به یک اتفاق موردی و کم اهمیت 
تبدیل کنند درصورتی که کل شهر تهران به خصوص مناطق مرکزی 
پایتخت در خطر فرونشست و سایر تبعات آن است.«او ادامه می دهد: 
»مدیران شهری و کش��وری به دنبال حل نهایی مشکلات نیستند، 
بلک��ه حل آن را ب��ه آینده موکول می کنند. در وضعیتی که به دلیل 
آس��فالت ها آب کمی جذب زمین می شود سفره های آب زیرزمینی 
هم به دلیل اس��تفاده بی رویه درحال خالی ش��دن هستند و این به 
فرونشس��ت زمین کمک می کند، ده ه��ا حلقه چاه عمیق در همین 
منطقه )منیریه، میدان قزوین( و سایر مناطق تهران کنده شده و از 
آن برای مصارف گوناگون مانند آبیاری پارک ها آب می کشند، هیچ 
آبی هم جایگزین آن نمی شود، درحالی که درباره مدیریت منابع آب و 
شناخت دقیق علل فرونشست ها هیچ اقدام جدی انجام نمی دهند.«

 خطر فرونشست در تهران

تلطیف فجایع محیط زیستی توسط مدیران؛ 
فروچاله میدان قزوین را کم اهمیت جلوه دادند

یک کارش��ناس اقتصادی گفت: سال به س��ال دهک های درآمدی 
بالاتری گرفتار »تله فقر« می ش��وند، به طوری که می بینیم س��بد 
غذایی خانوار دهک های متوس��ط هم در حال کوچک شدن است.

علیرضا حیدری در گفت وگو با ایلنا درباره شدت روند کاهش قدرت 
خرید مردم اظهار داشت: کالاها در سبد خانوار دسته بندی می شوند 
و برخی از کالاها در دس��ته کالاهای ضروری قرار می گیرند به این 
معن��ا که مصرف کننده در مقابل مصرف این کالا مقاومت نمی کند 
و معمولا این کالای کم کش��ش در برابر اثر قیمتی مقاوم تر اس��ت. 
یعنی مابه ازای هر میزان قیمتی که افزایش پیدا کند، حساس��یت 
برای مصرف آن کالا قابل توجه نیست مانند کالاهای سلامت محور 
و خوراک است که مردم به هر قیمتی این کالای ضروری را مصرف 
می کنند. اما امروز ش��رایط به گونه  ای شده که متاسفانه اثر قیمتی 
مصرف کنن��ده را وادار به تعدیل مصرف کرده  اس��ت. وی ادامه داد:  
به این نقطه حس��اس »بحران قدرت خرید« گفته می شود چراکه 
مصرف  کننده تلاش می کند س��طح مصرف خ��ود را برای برخی از 
کالاها کاهش ندهد. اما وقتی این ش��رایط قرار می گیرد و متوسط 
س��رانه مصرف کاهش پیدا می کند یعنی برخی از اقش��ار اساس��ا 
مصرف��ی ندارند و مص��رف گروهی هایی از جامعه به صفر رس��یده 
یا به ش��دت کاهش یافته اما از س��وی دیگر گروهی هم بیش��تر از 
س��رانه مصرف دارند و این خود به معنای تهدید غذایی اس��ت. این 
کارشناس اقتصادی تاکید کرد: بروز تهدید غذایی همان اتفاقی است 

که سیاست گذار را وادار کرده برای سرپرست خانوار دهک یک تا سه 
مبالغ ۶۰۰ هزار تومان تا یک میلیون تومان واریز کند و در معاونت 
رف��اه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به این نتیجه رس��یدند که 
یکسری در کشور دچار سوء تغذیه شده اند و باید برای این موضوع 
چاره ای بیندیشند و با واریز این مبالغ، مصرف غذایی این خانوار را 
افزایش دهند. حیدری افزود: این دست از اقدامات، تاییدکننده این 
مسئله است که برخی از خانوارها قادر به حداقل مصرف سرانه مواد 
غذایی و پروتئینی و موادی که منجر به رشد و تکامل فرد می شوند، 
نیستند و سوء تغذیه چند دهک جامعه را به شدت تهدید می کند و 
این ناش��ی از کاهش معنا دار قدرت خرید است. وی با اشاره به بازه 
زمانی شدت گرفتن کاهش قدرت خرید مردم و رسیدن این حد از 
کاهش قدرت خرید به سبد مواد غذایی اظهار داشت: سال ۹۷ زمانی 
که موضوع افزایش نرخ ارز مطرح شد و به طور شدیدتر افزایش نرخ 
ارز در س��ال های ۹۸، ۹۹ و ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ ادام��ه پی��دا کرد و در 
همین مدت حدود ۲۰ برابر با افزایش نرخ ارز مواجه ش��دیم، تمام 
قیمت ها با افزایش نرخ ارز تعدیل دادند و به تدریج قیمت تمام کالا 
و خدمات متناسب با افزایش نرخ ارز حرکت کردند. این کارشناس 
اقتصادی ادامه داد:  موضوع این اس��ت که س��ال به سال دهک های 
درآمدی بالاتری گرفتار »تله فقر« می ش��وند به طوریکه می بینیم 
که دهک های متوسط هم در حال کوچک کردن سبد غذایی خانوار 
هستند و خانوار دهک های کم درآمد تا متوسط تحت فشار هستند. 

حیدری ب��ا بیان اینکه خانوار مزدبگیر بی��ش از هر طبقه ای تحت 
فشار هس��تند، گفت: طبقات مزد بگیر در طی یک سال به صورت 
مس��تمر کاهش قدرت خرید را تجربه می کنند و این کاهش قدرت 
خرید خود را در حوزه معیشت، سلامت، آموزش و مشهودتر از همه 
در حوزه مس��کن نشان داده  اس��ت به طوری که سابقه نداشته که 
محل سکونت طبقات اجتماعی به دلیل کاهش قدرت خرید به طور 
مش��هود تغییر کند و به شهرهای اقماری سرزمین اصلی مهاجرت 
کنند.وی ب��ا تاکید بر اینکه این بحران کاه��ش قدرت خرید برای 
مواد غذایی و کوچک و بی کیفیت ش��دن سبد مواد غذایی اثر خود 
را در بخش سلامت نشان می دهد، اظهار داشت: مشکلات سلامت 
و بهداشت و درمان ناشی از تغذیه نادرست در کوتاه مدت مشخص 
نمی شود و اثرات آن را در بلندمدت می بینیم. کسانی که دچار فقر 
غذایی می شوند بیماران مزمن آینده هستند که هزینه های درمان 
بیماران مزمن به مراتب بیشتر از هزینه ها و یارانه های غذایی است و 
البته که این افراد زندگی باکیفیت و در نتیجه کشور نیروی انسانی 
باکیفیتی هم نخواهد داشت. همین حساسیت باعث شده که وزارت 
تعاون به این نتیجه رسیده که کمک مستقیم به خانوار برای تامین 
مواد غذایی داش��ته باشد. این کارش��ناس اقتصادی افزود: هر چند 
سیاس��ت گذاران این بحران را درک کردند اما اقدامات انجام ش��ده 
کافی نیست و در حد مُسکن عمل می کند و باید قدرت خرید خانوار 
به حدی تقویت ش��ود که بتواند نیازهای خود را تامین کند و برای 
حرکت نیاز به عصا نداش��ته باش��د و این اقدامات دولت به مفهوم 
پایداری نیس��ت. در دنیا تعادل قیمتی را براس��اس درآمد هزینه به 
گونه ای تنظیم می ش��ود که خانوار بتوانند در سبک زندگی قدرت 

انتخاب داشته باشد.  

معاون اجتماعی و پیش��گیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران 
با اشاره به تشکیل پلیس اطفال گفت: به استناد ماده ۳۱ قانون آیین 
دادرسی کیفری که بر تشکیل پلیس ویژه اطفال و نوجوانان در نیروی 
انتظامی جمهوری اس��لامی ایران تاکید دارد، لایحه آن توس��ط قوه 
قضائیه تهیه و به مجلس ارسال شده است که بعد از گذشت چندین 
سال هنوز در کمیس��یون باقی مانده است و باید پیگیری و تصویب 
شود.»ابوالفضل نیکوکار« معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
دادگستری استان تهران در گفت وگو با ایلنا درباره ساماندهی کودکان 
کار و خیابان گفت: مبنای س��اماندهی ک��ودکان کار و خیابان قانون 
حمایت از اطفال و نوجوانان مصوب س��ال ۱۳۹۹ اس��ت که در آن به 
طور مشخص تکالیف سازمان ها و دستگاه ها تعیین تکلیف شده است. 
به طور مثال وظایف دستگاه قضائی و فراجا و سازمان های حمایتی از 
جمله بهزیستی، شهرداری و کمیته امداد امام خمینی )ره( و… روشن 
و مشخص است و آنچه مهم است اجرای صحیح و دقیق قانون و تطبیق 
آن با اقدامات ما در میدان است، لذا دغدغه اصلی اجرای دقیق قانون 

و س��پس توانمند کردن کودکان و خانواده های آن ها است تا موجب 
بازگشت کودکان به خیابان نشود. وی با تاکید بر تدوین برنامه هایی در 
راستای بهداشت و درمان، بیمه و احراز هویت و صدور اسناد سجلی 
این افراد گفت: استفاده از تجربیات قبلی که در اجرای طرح های مشابه 
باعث می گردد، مشکلات قبل برطرف گردد و طرح های فعلی به خوبی 
اجرا شود.معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان 
تهران گفت: تدوین کننده این طرح به طور قطع ضوابط و آیین نامه ها و 
دستورالعمل ها و قوانین مرتبط با آیین نامه ساماندهی کودکان خیابانی 
مصوب هیئ��ت دولت و آیین نامه اجرایی قان��ون زنان و کودکان بد 
سرپرست یا بدون سرپرست و آیین نامه ساماندهی متکدیان با آیین 
نامه مرجع ملی کنوانسیون حقوق کودک با قوانین حمایت از اطفال و 
نوجوانان سال ۹۹ و قانون حمایت از خانواده و قانون مدنی، ماده واحده 
واگذاری قیمومت محجوران، قانون مدیریت پسماند و قانون مجازات 
اس��لامی و… ملاحظه کرده اس��ت. نیکوکار تصریح کرد: با توجه به 
اینکه در قوانین و آئین نامه های مربوطه تکالیف دستگاه ها و سازمان ها 

به تفکیک مشخص شده و تقس��یم وظایف صورت گرفته است، لذا 
در مرحله اول اجرا مش��کلی پیش نخواهد آمد. وی همچنین درباره 
اقدامات دادگستری اس��تان تهران برای برخورد با پیمانکارانی که از 
کودکان برای زباله گردی استفاده می کنند، گفت: در مورد کودکان کار 
۳۲ نوبت در طول یک دهه گذشته طرح اجرا شده است. شهردار تهران 
به نیابت از هیئت دولت امسال ابلاغی را دریافت کرده اند که براساس 
آن نماینده ویژه رئیس جمهور در این امور ش��ده اند. معاون اجتماعی 
و پیش��گیری از وقوع جرم دادگستری اس��تان تهران ادامه داد: یکی 
از آس��یب های شهر تهران کودکان کار و همچنین کودکان زباله گرد 
هس��تند. افرادی که در امر زباله گردی فعالیت می کنند هم ایرانی و 
هم از اتباع سایر کشورها هستند. این افراد در حال تفکیک هستند. 
ش��هرداری تهران برنامه ای را به طور خ��اص در این زمینه پیگیری 
می کند و جلس��ات آن برگزار می ش��ود، از دادگستری استان تهران، 
 س��ازمان بهزیستی، س��ازمان های حمایتی و… نیز در این جلسات

 حضور دارند.

 کارشناس اقتصادی:

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران:

باپدیده»بحرانقدرتخرید«مواجههستیم

لایحهتشکیلپلیسویژهاطفالبعدازگذشتسالهاهنوزدرمجلسماندهاست

قبل موقعی  کارشناس محیط زیست: چند سال   
میدان  بودند در همین  مترو  که مشغول ساختن 
اقدامی که  ایجاد شد،  منیریه یک فروچاله بزرگ 
میدان  اقدام  مشابه  دادند  انجام  شهری  مدیران 
قزوین بود فقط در محل فروچاله چند کامیون خاک 
ریختند، یعنی یک جورهایی تلطیف فاجعه، مدیران 
فجایع موجود به ویژه فجایع محیط زیستی را نرم 
نشان می دهند و می خواهند آن ها را تلطیف کنند، 
درهمین مورد فروچاله میدان قزوین طوری رفتار 
کردند که آن را به یک اتفاق موردی و کم اهمیت 
تبدیل کنند درصورتی که کل شهر تهران به خصوص 
مناطق مرکزی پایتخت در خطر فرونشست و سایر 
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معــاون اول رئیس جمهور گفت: با توجه به دانش فنی و تخصص 
موجود، باید از همه ظرفیت های کشور اعم از حرارتی، تجدیدپذیر 
و هســته ای برای تولید برق اســتفاده و ایران بــه قطب انرژی در 
منطقه تبدیل شود. در جلسه ای با حضور محمد مخبر معاون اول 
رئیس جمهور راهکارهای توسعه نیروگاه ها و کاهش ناترازی برق در 
کشــور مورد بررسی قرار گرفت و برنامه ریزی لازم جهت تولید ۳۰ 
هزار مگاوات برق، احداث نیروگاه در مناطق دارای اولویت و تکمیل 

نیروگاه های نیمه تمام انجام شد.
مخبر در این جلســه توســعه صادرات محــور نیروگاه های برق را 
مورد تاکید قــرار داد و گفت: وزارت نیرو و صندوق توســعه ملی 
ضمن تــاش برای تامین برق مورد نیاز مصارف مختلف در داخل 
کشور باید هدف گذاری و چشم اندازی دقیق برای احداث و توسعه 
نیروگاه های تولید برق با رویکرد صادرات به کشورهای همسایه نیز 

داشته باشند.
وی همچنیــن با تاکید بر پیگیری مجدانــه برنامه تولید ۲۰ هزار 
مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر در کشــور خاطرنشان کرد: باید موانع 

اجرایــی احداث ایــن نیروگاه ها از جمله واگــذاری زمین و صدور 
مجوزها رفع و در بهره برداری تسریع شود.

معاون اول رئیس جمهور همچنین برنامه ریزی برای تولید ۲۰ هزار 
مگاوات برق هســته ای را نیز ضروری دانســت و افزود: با توجه به 
دانش فنی و تخصص موجود، باید از همه ظرفیت های کشور اعم از 
حرارتی، تجدیدپذیر و هسته ای برای تولید برق استفاده و ایران به 
قطب انرژی در منطقه تبدیل شــود تا بتوانیم عاوه بر تامین نیاز 

داخل، صادرات برق به کشورهای همسایه را نیز توسعه دهیم.
در این جلسه وزیر نیرو گزارشی از اقدامات صورت گرفته در دولت 
سیزدهم در راستای رفع ناترازی برق ارائه کرد و به تشریح عملکرد 
این وزارتخانه برای توســعه ظرفیت برق کشــور در دو سال اخیر 
پرداخت و گفت: برنامه دولت برای توسعه نیروگاه ها در میان مدت، 
افزایش حداقل ۳۰ هزار مگاوات ظرفیت جدید شامل نیروگاه های 
حرارتی، ســیکل ترکیبی و تجدیدپذیر هر کدام به میزان ده هزار 

مگاوات است.
بر اساس این گزارش در دهه ۹۰ شمسی سالانه بطور متوسط کمتر 

از ۲هزار مگاوات نیروگاه به بهره برداری رســیده است که در دولت 
سیزدهم و در دو سال اخیر این عدد سالانه به بیش از ۴هزار مگاوات 

افزایش یافته است.
در ادامه این جلســه گزارشــی در خصوص احداث واحدهای بخار 
و ارتقــای واحدهای گازی و چالش ناترازی ســوخت ارائه و اعام 
شد که از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون ۱۳ واحد بخار به ظرفیت 
۲۱۶۳ مگاوات به بهره برداری رسیده که سالانه باعث ۳.۲ میلیارد 

متر مکعب صرفه جویی در مصرف سوخت می شود.
همچنیــن در این گزارش اعام شــد که احــداث و اجرای کامل 
پروژه های واحدهای بخار و ارتقای واحدهای گازی، سالانه بیش از 
۱۲ میلیارد مترمکعــب یعنی بیش از تولید یک فاز پارس جنوبی 

صرفه جویی به همراه خواهد داشت.
به گزارش تسنیم؛ در این جلسه که رئیس کل بانک مرکزی و رئیس 
هیئت عامل صندوق توسعه ملی نیز حضور داشتند، اهم نیازهای 
 تکمیل برنامه و تداوم توسعه ظرفیت تولید برق مورد بررسی قرار گرفت

و تصمیمات لازم برای تحقق این برنامه ها اتخاذ شد.

وزیــر انرژی و منابع طبیعــی ترکیه و وزیر اقتصــاد آذربایجان 
پیرامــون همــکاری کنونی و آتی بین دو کشــور در زمینه های 

اقتصادی از جمله انرژی، گفتگو و تبادل نظر کردند.
»آناتولی« آلپ ارسان بیرقدار وزیر انرژی و منابع طبیعی ترکیه 
و میکائیل جباروف وزیر اقتصاد آذربایجان پیرامون همکاری های 
بین دو کشــور در زمینه های اقتصادی از جمله انرژی، گفتگو و 

تبادل نظر کردند.
بیرقدار در حاشیه ســفر به باکو، پایتخت آذربایجان با جباروف 
 و روشــن نجف رئیس شــرکت دولتی نفت آذربایجان )سوکار( 

دیدار کرد.
وزیــر انرژی و منابع طبیعی ترکیه به خبرنگاران گفت که ترکیه 
به دنبال توسعه پروژه هایی است که با آذربایجان در زمینه نفت 

و گاز طبیعی در حال اجرا است.
بــه گزارش ایلنا؛ وی افزود که با مقامات آذربایجانی درباره نقش 
دو کشــور در امنیت تامین انرژی اروپا، صــادرات برق نخجوان 
آذربایجــان به ترکیه و آمادگی برای نشســت انــرژی ترکیه و 
آذربایجان که دور چهــارم آن به زودی به میزبانی ترکیه برگزار 

می شود، رایزنی کرده است.

مدیرکل صنایع و منسوجات وزارت صمت با اشاره به اینکه قاچاق 
بودن ۱۲۵ برند محرز شــده است، گفت: طی هفته گذشته حدود 
۴۰ میلیارد تومان پوشــاک قاچاق جمع آوری و به اماک تملیکی 

تحویل شده است.
واردات پوشاک از سال ۱۳۹۷ ممنوع شد و در آبان ماه سال ۱۳۹۸ 
آخرین مجوز نشان تجاری که اجازه فعالیت داشت، آن منقضی شد 
با این حال پوشاک قاچاق بازار را در دست خود گرفته اند؛ بنابراین با 
توجه به وضعیت بغرنج قاچاق پوشاک و نامه نگاری اتحادیه پوشاک 
با رهبری، به تازگی وزارت صمت اعام کرده است با هماهنگی ستاد 
مرکزی مبارزه با قاچاق کالا، مقابله با برندهای محرز قاچاق پوشاک 
در هفته های آینده آغاز شده و امید می رود این اقدام تاثیر مهمی بر 

بازار شب عید پوشاک داشته باشد.
با این حال تولیدکنندگان پوشاک معتقد هستند که به دلیل هجمه 
کالای قاچاق، قافیه شب عید را به قاچاقچیان این کالاها می بازند؛ 
مجید افتخاری عضو هیئت مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و 
پوشاک ایران با بیان اینکه شب عید بازار مهمی برای تولیدکنندگان 
است، می گوید: در حال حاضر میزان پوشاک قاچاق در سطح عرضه 
بیش از سه میلیارد دلار، معادل بیش از ۳۰ درصد کل بازار پوشاک 
کشور، تخمین زده شــده است. وضعیت تبلیغ پوشاک قاچاق هم 
به شکلی است که اگر همین تبلیغات را تولیدکننده نمایش دهد، 

پلمب خواهد شد، اما با شبکه قاچاق برخورد نمی شود.
به گفته افتخاری، از طرف دیگر شاهد تبلیغات گسترده قاچاقچیان 
در شــبکه های اجتماعی هستیم و حتی از سلبریتی ها، بازیگران و 
باگرها هم برای تبلیغات خود استفاده می کنند و هیچکس با آن ها 
برخورد نمی کند. این در حالی است که در گذشته انتقال و فروش 

کالای قاچاق پنهانی انجام می شد.

< جزئیات برخورد وزارت صمت با پوشاک قاچاق
در این رابطه محســن گرجی، مدیرکل صنایع و منسوجات وزارت 
صمت با اشاره به برخوردهای صورت گرفته با پوشاک قاچاق اظهار 
کرد: سطح عرضه در کشــور دارای گستردگی است و در گام اول، 
مبارزه بــا قاچاق را به ۱۲۵ برند محــدود کردیم که قاچاق بودنِ 

آن محرز شــده و شک و شــبهه ای در این مسئله وجود ندارد. هر 
فروشــنده ای که این برندها را عرضه کند، وارد حیطه قاچاق شده 
و در این راســتا فهرستی با همکاری اتحادیه های تخصصی و ستاد 

مرکزی مبارزه با قاچاق کالا نهایی و در برنامه اقدام قرار دادیم.
وی با اشــاره به تمرکز بر مراکز تجاری بزرگ که اهمیت راهبردی 
دارند، گفت: هر نام تجاری که در این مراکز مســتقر شود، در سایر 
بخش های بازار پر نفوذ خواهد شــد و اگــر برندهای ایرانی در این 
مراکز خرید مستقر شود، نفوذ بالاتری در سایر فروشگاه های سطح 

شهر خواهد داشت.
گرجی با بیان اینکه شناسایی قاچاق در سطح عرضه صورت گرفته 
اســت، گفت: کار از مراکز تجاری شروع شده و از هفته گذشته با 
اقدامات مشترک برخوردها نیز صورت گرفته و خوشبختانه آمار و 
اطاعات خوبی در این خصوص وجود دارد. حدود ۴۰ میلیارد تومان 
کالای قاچاق جمع آوری و به اماک تملیکی تحویل شــده است و 

محاکمه و برخورد نیز به زودی اتفاق می افتد.
مدیرکل صنایع و منســوجات وزارت صمــت درباره نوع برخورد با 
متخلفــان هم گفت: نماینده تعزیــرات و قاضی در لحظه برخورد 
حضور داشته اند و از سوی وزارت صمت محرز بودن ۱۲۵ برند اعام 
شــده و جای خالی برای بخشش نمانده است. از نماینده تعزیرات 
درخواست شــده روند مذکور را رصد و گزارش کند؛ ضمن اینکه 
برخورد در ســطح عرضه پس از دو سال برای اولین بار اتفاق افتاده 
است و به ستاد هم پیشنهاد دادیم برخوردها به صورت هفتگی ادامه 

پیدا کند که مورد تأیید هم بود.

< مواجهه نابرابر تولیدکنندگان با قاچاقچیان پوشاک
در حــال حاضر در حوزه صنعت پوشــاک حداقل ۱۲۰ هزار واحد 
صنفی تولیدی ثبت شده که این آمار به غیر از مجموعه واحدهای 
مشاغل خانگی و مزون هایی است که توســط وزارت ارشاد دارای 
مجوز هستند. حداقل ۲۸۰ هزار واحد صنفی توزیعی نیز در حوزه 
پوشاک فعال است که این آمار نیز به غیر از فروشگاه های فعال در 

حوزه فضای مجازی و بعضاً بدون مجوز است.
همچنین ۱۰۰۰ واحد صنعتی تولیدی در حوزه پوشاک در کشور 

فعال است. در این تعداد واحد صنعتی- تولیدی به عاوه ۱۰۰ هزار 
واحد صنفی-تولیدی مابین ۷۰۰ هزار تا یک میلیون نفر اشــتغال 
دارند که با احتساب اشتغال در حوزه توزیع، حدود دو تا ۲.۵ میلیون 
نفر )آمار ثبت شده رســمی واحدهای رسمی( در صنعت پوشاک 

کشور مشغول به کار هستند.
همچنین بنا بر آمارها، گردش مالی ســالانه بازار پوشاک در کشور 
۹ تا ۱۰ میلیارد دلار برآورد می شــود. البته اعدادی بین ۱۲ تا ۱۵ 

میلیارد دلار هم اعام شده که نمی توان آن ها را قطعی دانست.
با این حال توجه خاصی به این صنعت نمی شود آن هم در شرایطی 
که دولت در کســب درآمد به ویژه درآمدهای ارزی دچار مشــکل 
بوده و از طرفی دیگر با بیکاری عمده ای نیز مواجه اســت. در واقع 
سیاست های غلط دولتی طی ســال های گذشته، عاوه بر نادیده 
انگاشــتن ظرفیت های صنعت پوشاک، موجب شده تا این صنعت 
نتواند نایی برای رقابت حتی با رقبای غیررسمی خود داشته باشد و 

قافله را به اجناس خارجی قاچاق و استوک ببازد.
بر این اســاس از جمله معضات پیش روی صنعت پوشاک کشور 
که این صنعــت را در بازارهای داخل و خارجی به حاشــیه رانده 
اســت، می توان به تأمین مواد اولیه اشاره کرد؛ تولیدکننده ایرانی 
بــرای تامین مواد اولیه و قیمت این مــواد در داخل و خارج دچار 
مشــکل است که همین موضوع موجب شده قیمت پوشاک ایرانی 
گران تر از ســایرین به خصوص اجناس قاچاق که بدون تعرفه و به 

راحتی تزریق بازار می شوند، باشد.
از ســویی دیگر باید به بهره گیری از ماشین آلات فرسوده، واردات 
بی رویه )تا پیش از ممنوعیت(، بهره بانکی، کمبود نقدینگی، قاچاق 
کالا، فعالیت واسطه ها، وجود انحصار و برخی رانت ها به همراه برخی 
از مشکات بیمه و مالیات اشاره کرد. همچنین وجود تورم فزاینده 
و کاهش قدرت خرید اقشار جامعه موجب کاهش سهم پوشاک در 

سبد اقام مصرفی خانوار ایرانی شده است.
به گزارش مهر؛ همین مسائل موجب شده که ورود پوشاک قاچاق 
به بازار ۱۰ میلیــارد دلاری ایران به یکی از جذاب ترین راه ها برای 
کســب درآمد قاچاقچیان تبدیل شــود و مواجهه نابرابری را میان 

تولیدکننده ایرانی با پوشاک خارجی شکل دهد.
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وزیر صنعــت، معدن و تجارت کــه در راس 
هیئتــی به منظور توســعه روابــط تجاری به 
ازبکســتان ســفر کرده، دو نشست مختلف با 
وزرای صنعت و توسعه سرمایه گذاری و انرژی 

برگزار کرد.
»عبــاس علی آبادی« وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت که در راس هیئتی به منظور توســعه 
روابط تجاری به تاشــکند ســفر کرده است، 
دو نشســت مختلف با وزرای صنعت و توسعه 

سرمایه گذاری و انرژی ازبکستان برگزار کرد.
وی در ایــن نشســت ها به همــراه »مهدی 
ضیغمــی« رئیس ســازمان توســعه تجارت، 
»منوچهــر منطقی« معــاون صنایع حمل و 
نقل، »ســیدمحمد موســوی« معاون صنایع 

ماشین آلات و تجهیزات و »رضا محتشمی پور« 
معــاون معادن و فرآوری مــواد وزارت صمت 
ایران، با وزیر صنعت و توســعه سرمایه گذاری 
دیــدار و در خصــوص توســعه همکاری های 

طرفین به بحث و تبادل نظر پرداخت.
نشســت بعدی وزیر صنعت، معدن و تجارت 
ایران، با وزیر انرژی کشور ازبکستان برگزار شد 
و حاضران در این نشست در خصوص افزایش 
همکاری های دو کشور در توسعه مبادلات در 

حوزه انرژی به گفتگو پرداختند.
به گزارش میزان؛ نشســت با تجــار و فعالان 
اقتصادی ایرانی مستقر در کشور ازبکستان، از 
دیگر برنامه های سفر علی آبادی به این کشور 

آسیای میانه محسوب می  شود.

ســخنگوی صنعت آب با اشــاره به کاهش ۵۰ 
درصدی میــزان بارش ها در از آغاز زمســتان 
تاکنون گفــت: در چنین شــرایطی مدیریت 
مصرف باید بــه عنوان یک الگــوی جدی در 
دستور کار باشــد و توجه تمام اقشار جامعه به 

این موضوع به صورت جدی صورت پذیرد.
فیروز قاســم زاده سخنگوی صنعت آب با اشاره 
آخرین وضعیت بارش ها و موجودی ســدهای 
کشور اظهار داشت: ســال آبی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ 
در حالی ۱۲۷ روز خود را ســپری می کند که 
پیش بینی های بارشی محقق نشده است و سال 
جاری به عنوان چهارمین سال خشک متوالی، با 

کاهش جدی بارش روبروست.
وی با بیان اینکه فصل پاییز امســال با کاهش 
بارندگــی حدود ۳۰ درصدی به پایان رســید، 
افزود: تاکنون، بارش های زمستانه نیز با کاهش 
حدود ۵۰ درصدی روبرو بوده اســت؛ به طوری 
که بارش های بــاران و برف هفته اخیر به ویژه 
در شمال غرب کشــور نه تنها نتوانست کمبود 
بارش پاییزه را جبران کند بلکه ســهم زمستان 

نیز محقق نشده است.
قاسم زاده خاطرنشان کرد: پوشش برفی کشور، 
علی رغم رشــد اندک نســبت به سال گذشته، 
همچنــان با کاهــش ۱۰ درصدی نســبت به 

متوسط بلند مدت مواجه است.
سخنگوی صنعت آب، کاهش بارندگی های پاییز 
و زمستان را دلیل کاهش بیش از ۱۰ درصدی 
ورودی مخازن سدهای کشور اعام کرد و گفت: 
با تنظیم و اجرای برنامه دقیق منابع و مصارف 
حوضه هــای آبریز و مدیریت مســتمر مخازن 
سدها، حجم مخازن کشور در شرایط تقریباً برابر 

با سال گذشته حفظ شده است.
قاسم زاده درصد پرشدگی سدها در استان های 
مختلف را متفــاوت خواند و توضیح داد: اکنون 
ســدهای زنجیره کارون دارای ۶۲ پرشــدگی، 
ســدهای دریاچه ارومیه دارای ۲۹ درصد، سد 
زاینده رود ۲۲ درصد و سدهای پنجگانه تهران 

دارای ۱۴ درصد پرشدگی هستند.
وی بــا تاکید بــر رعایت مدیریــت مصرف در 
شــرایط کنونی بیان داشت: در چنین شرایطی 
مدیریت مصرف باید به عنوان یک الگوی جدی 
در دســتور کار باشد و توجه تمام اقشار جامعه 

به این موضوع به صورت جدی صورت پذیرد.
سخنگوی صنعت آب کشــور خاطرنشان کرد: 
در بحث مدیریت مصرف، شــبکه شرب ادارات 
و ارگان های دولتی باید رعایت لازم در کاهش 
مصرف را داشته باشند و توجه ویژه مردم عزیز 
در ســطح خانوارها نیز به این موضوع ضروری 

است.
وی اضافــه کرد: همچنیــن در بخش صنعت، 
اســتفاده از ظرفیت بازچرخانــی و جایگزینی 
پســاب به جــای آب می توانــد باعث کاهش 
مصارف شود. در بخش کشاورزی نیز، به عنوان 
اصلی ترین مصرف کننــده آب، باید در رعایت 
الگوی کشت و استفاده از روش های کم آبیاری 

اهتمام جدی وجود داشته باشد.
به گزارش ایلنا؛ ســخنگوی صنعت آب کشور 
گفت: وزارت نیرو همانند دو ســال گذشــته، 
برنامه ریــزی لازم را برای عبــور بدون تنش از 
شــرایط پیک مصرف انجام داده اســت و قطعاً 
مدیریــت مصرف در اجــرای موفقیت آمیز این 

برنامه ها می تواند بسیار مؤثر باشد.

اســتاد اقتصاد دانشــگاه با انتقــاد از افزایش 
هزینه هــا در بودجــه ســال آینده توســط 
نمایندگان مجلس شــورای اســامی، گفت: 
اگر اضافه شــدن بیــش از ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومان بار مالی به لایحه بودجه تصویب شود، 
ســال آینده فشار بیشتری را به مردم تحمیل 

می کند.
مرتضــی افقه، در مورد تغییرات لایحه بودجه 
در مجلس شــورای اســامی، اظهــار کرد: 
همیشــه این بحث بین مجلــس و دولت در 
بررسی بودجه وجود داشته است، اما متاسفانه 
برخی از نمایندگان معمولاً چانه زنی می کنند 
و هزینه های بیشتری نسبت به لایحه دولت، 
تحمیل می کنند، دنبال منافع خودشان برای 

رای آوری هستند و نه الزاماً منافع ملی.
وی افــزود: امســال این گرایــش یک مقدار 
شدیدتر است، زیرا در آستانه انتخابات مجلس 
هســتیم و نمایندگان اغلب بعد از هر مصوبه 
افزایش هزینه در هر مصاحبه ژســت مردمی 
بودن می گیرند، در حالی که به رغم انتقاداتی 
که به دولت وارد هســت، اما در میدان و اجرا 
قرار دارد و اعداد و ارقامی که پیشــنهاد داده 

واقع بینانه تر است.
این اســتاد اقتصاد دانشــگاه چمــران اهواز 
با اشــاره به اضافه شــدن بیش از ۵۰۰ هزار 
میلیارد تومان بار مالی به لایحه دولت توسط 
نماینــدگان، گفت: طبعــاً و قطعــاً اگر این 
موضوع تصویب شــود، تورمی که سال آینده 
سال آینده به مردم تحمیل می شود، بیشتر از 

چیزی است که تصور خواهد شد.
افقه با تاکید بر اینکه منابع بودجه باید پایدار 
باشــد، بیان کرد: نباید هزینه ها را بر اســاس 
منابعی تعیین کنیم که تحقق آن ها بر اساس 

حدس و گمان و پیش بینی باشد.
وی ادامه داد: تحقق میزان مالیاتی هم که در 
بودجه آمده به دلیل اینکه ســطح درآمدهای 
مردم در یک دهه گذشــته کاهش پیدا کرده، 
ســخت است، مگر اینکه همان طور که دولت 
اعام کــرده به دنبــال شناســایی فرارهای 
مالیاتی، ابرثروتمندان و افرادی که بدون دلیل 
معافیت مالیاتی دارنــد، برود که این موضوع 
مطلــوب خواهد بــود و نباید فشــار مالیاتی 

بیشتری به مردم وارد کند.
این کارشناس اقتصادی خطاب به نمایندگان 
مجلس، توصیه کرد: با توجه به شرایط سخت 
مردم، در بررسی ها، مصالح مردم و منافع سال 
آینده را ببینند و تاکید می کنم بیشتر از این، 
هزینه تحمیــل کردن به دولت قطعاً فشــار 
بیشــتری را بر مــردم وارد می کند و مردمی 

بودن نمایندگان را خنثی می کند.
به گزارش ایرنا؛ داود منظور، رئیس ســازمان 
برنامه و بودجه کشــور روز گذشــته در حین 
بررسی لایحه بودجه ۱۴۰۳ در صحن مجلس 
شورای اسامی، گفت: سازمان برنامه و بودجه 
و دولت پیشــنهاد خــود را درباره بخش های 
درآمدی بودجه داده اســت، امــا در مجموع 
طبق آنچه که سازمان برنامه و بودجه احصاع 
کرده است، در تبصره )۴(، به میزان ۸۰ هزار 
میلیارد تومان، در تبصــره )۷( به میزان ۱۵ 
هــزار میلیارد تومان، در تبصره )۱۴( به مبلغ 
۵۱ هزار میلیارد تومــان، در تبصره )۱۵( به 
مبلــغ ۲۹۵ هزار میلیــارد تومان بــار مالی 
الحاقــات مجلس به لایحه بودجه اســت که 
در مجمــوع ۴۴۱ هزار میلیارد تومان مجلس 
بار مالی اضافی به لایحه بودجه ۱۴۰۳ الحاق 

شده است.

رئیس هیئت عامل صندوق توســعه ملی از سپرده گذاری دو میلیارد 
دلاری صندوق برای حمایت از طرح نهضت ملی مسکن خبر داد.

مهدی غضنفری در مراســم امضای قرارداد سپرده گذاری ۲ میلیارد 
دلاری به منظور حمایت از طرح نهضت ملی مســکن اظهار داشت: 
صندوق این فرصت را یافت تا با حفظ جایگاه ارزی در حوزه مسکن 

نیز وارد شد.
وی افزود: صندوق بر اساس اساسنامه، صندوق ارزی است و منابع آن 
می تواند تبدیل به ریال شود. بر اساس مذاکرات مقرر شد صندوق دو 
میلیارد دلار نزد بانک مسکن با نرخ سود دو درصد سپرده گذاری کند. 
بانک مسکن اجازه دارد این مبلغ را به صورت ارزی و در دوره سه ساله 
در فعالیت اقتصادی به کار گیرد و سپس سود را به صندوق بازگرداند.
غضنفری بیان کرد: این دو میلیارد دلار برای کمک به نرخ سود است. 
در مرحله دوم دو میلیارد دلار به وزارت مســکن پرداخت می کنیم و 
در قبال آن حواله نفتی دریافت می کنیم و در نتیجه صندوق متضرر 

نمی شود.
وی افــزود: در مرحله دوم وزارت مســکن هر طور که صاح می داند 
می تواند در حوزه مســکن هزینه کند و از این طریق به افزایش توان 

وام دهی بانک مسکن کمک می شود.
رئیس هیئت عامل صندوق توســعه ملی تصریــح کرد: با در اختیار 
قــراردادن دو میلیارد دلار صندوق، برخی فعالان اقتصادی می توانند 
به عنوان سرمایه در گردش و تهیه ماشین آلات و مواد اولیه استفاده 

کنند.
غضنفری در پاسخ به این سوال که آیا صندوق در این سپرده گذاری 
متضرر نمی شــود، توضیح داد: پول های مــا در بانک مرکزی ذخیره 
می شد با یک درصد سود و در روش مذکور پول های خود را از بانک 
مرکزی خارج و به بانک مسکن انتقال دادیم و دو درصد سود دریافت 
می کنیم و به دنبال این هســتیم که ایــن پول های خود را با درصد 

بیشتر به بخش خصوصی وام دهیم.
وی بیــان کرد: در نظام حکمرانی ما هیئت امنا تصمیم گرفت که در 

حوزه مســکن فعال شویم و چون بانک های مختلف مراجعه نکردند، 
بانک مسکن تقاضا داد.

رئیس صندوق توسعه ملی در خصوص اینکه چرا تنها بانک مسکن 
به عنوان مقصد ســپرده گذاری تعیین شده اســت؟ گفت: صندوق 
سپرده گذاری ارزی با بانک های تجارت، سینا و خاورمیانه نیز شروع 
کرده اســت و می توانند آن را در هر زمینه ای که مطلوب آن هاست 
هزینه کند و بانک های دیگر نیز می توانند در این زمینه درخواســت 
خــود را مطرح کنند. اگر بانک ها عامل دیگــر نیز متقاضی دریافت 
ســپرده گذاری ارزی دارنــد یک میلیارد دلار نیز بــرای این منظور 
تخصیص می دهد و در قبال سپرده گذاری ارزی، ارز نیز دریافت کند.

وی بیان کرد: در تهاتر نفتی قرار است پول صندوق در حوزه حمل و 
نقل صرف شود. ۱۰.۸ میلیارد دلار اذن دارند و ۲ میلیارد دلار زودتر 
تخصیص می یابد. صندوق هم اکنون ما دنبال این هســتیم مانده ما 
نزد بانک مرکزی صفر شــود که هم اکنــون ۱۵ تا ۲۰ میلیارد دلار 
است. امیدواریم ماده ۳ قانون برنامه هفتم که اجازه می دهد صندوق 

مطالبات خود را پس بگیرد، تصویب شود.
در ادامه، مدیرعامل بانک مسکن گفت: ۳۲۰ هزار واحد را تامین مالی 

کردیم و ۷۵ تا ۸۹ همت به نهضت ملی مســکن پرداخت کردیم و 
۱۲۰ همت دیگر نیز پرداخت خواهیم کرد و بانک مسکن پیشرو در 
نهضت ملی مســکن است برای همین منظور صندوق سپرده گذاری 

۲میلیارد دلار را در در اختیار این بانک قرار دهد.
وی درباره اینکه بانک مســکن فعالیت ریالی دارد؛ چگونه می خواهد 
پرداخت ارزی داشته باشد، توضیح داد: بانک مسکن نیز فعالیت ارزی 
دارد و این مبالغ صرف توسعه نهضت ملی مسکن هزینه خواهد شد 

و بخش هایی که درآمد ارزی دارند در اولویت واگذاری قرار دارند.
مدیرعامل بانک مســکن گفت: این برای نخستین بار است که این 
امکان توســط صندوق فراهم شد که یک بانک ســپرده ارزی برای 
توسعه فعالیت فعالان اقتصادی و کاهش قیمت مسکن داشته باشد و 

نشان از پیگیری رئیس جمهور برای موضوع مسکن است.
سیدعباس حسینی تاکید کرد: با توجه به شعار سال رشد تولید جز با 

رشد ساخت و ساز مسکن محقق نمی شود.
در بخــش دیگری از این مراســم، معاون وزیر راه و شهرســازی در 
خصوص افزایش ســرمایه بانک مســکن توضیح داد: سیاست دولت 
این اســت که این بانک چون جزو پیشــران های اقتصادی هستند 
پیشرفت کند و افزایش سرمایه بانک مسکن روش های مختلفی دارد 
که می تواند از محل اوراق و دیگر روش ها باشــد. حتی بانک مسکن 

نیز پیگیر است که عهده دار ساخت ۱۰۰ هزار واحد مسکونی باشد.
هادی عباســی تاکید کرد: دولت با تمــام امکانات و به کمک مردم 
پروژه ها را پیگیری می کند و نظر ما این است که پروژه ها توسعه یابند 

تا هم اشتغال تقویت شود و هم تورم مهار شود.
به گزارش ایرنــا؛ همچنین علیرضا میرصادقــی عضو هیئت عامل 
صندوق توسعه نیز در ادامه گفت: تا کنون ۶ میلیارد دلار با بانک های 
عامل قرارداد امضا کردیم و تا کنون تنها با دو بانک حساب ارزی ۳۰۰ 
میلیون دلار امضا کردیم و برای نخســتین بار اســت که دو میلیارد 
ســپرده گذاری ارزی امضا می کنیم و حداکثر تا پایان سال سوم باید 

به صندوق بازگردد.

رئیس هیئت عامل صندوق توسعه ملی خبر داد؛

سرمایه گذاری ۲ میلیارد دلاری صندوق توسعه ملی
برای تولید مسکن

۱۲۵ برند پوشاک قاچاق شناسایی شد

معاون اول رئیس جمهور: 

برنامه ریزی برای تولید ۲۰ هزار مگاوات برق هسته ای ضروری است

رایزنی ترکیه و آذربایجان درباره تامین امنیت انرژی اروپا

دیدار وزیر صمت 
با وزرای صنعت و توسعه سرمایه گذاری و وزیر انرژی ازبکستان

کاهش ۵۰ درصدی بارش های زمستانه

انتقاد استاد دانشگاه از تحمیل ۵۰۰ هزار میلیارد تومان بار مالی 
در لایحه بودجه به دولت



دو شنبه 9  بهمن 1402    شماره  6782   فرهنگی

جمهوری اسلامی: 
پشتوانه جهانی نهضت فلسطین

صدور رای اولی��ه دیوان عالی 
دادگستری لاهه درباره جنایات 
رژیم صهیونیس��تی در غزه که بعد از رسیدگی به 
شکایت دولت آفریقای جنوبی از این رژیم صورت 
گرفت، یک نقطه عطف در تاریخ اشغال فلسطین و 
یک امتیاز مثبت برای عالی ترین دادگاه بین المللی 

است.
این برای اولین بار اس��ت که در تاریخ 75 س��اله 
اش��غال س��رزمین فلس��طین حکمی علیه رژیم 
اشغالگر صهیونیستی توسط یک دادگاه بی طرف 
بین المللی ص��ادر می ش��ود. ارزش و اهمیت این 
حکم در همین اس��ت که دیوان عالی دادگستری 
لاهه یک مرجع قضائی بین المللی بی طرف است 
و هیچکس نمی تواند آن را به سیاسی بودن متهم 
کند. به همین دلیل، خشم و عصبانیت نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی از این حکم و اهانتی که به آن 
و دیوان عالی دادگس��تری لاهه کرده از نظر افکار 
عمومی بین المللی و محافل حقوقی جهانی کاملًا 
بی ارزش اس��ت. در مقابل، حمایت های جهانی از 
این حکم، چه توس��ط دولت ه��ا و چه ملت ها، به 
معنای امیدواری به حرکتی اس��ت که در س��طح 
جهانی برای یک اقدام حقوقی عادلانه در برابر یکی 
از ظالمانه ترین جریان های تاریخ بش��ر آغاز شده 
اس��ت. رای دیوان لاهه، نهضت فلسطین را رسماً 

از پشتوانه جهانی برخوردار کرد.
همانطور که در حکم دیوان عالی دادگستری لاهه 
آمده، کار رس��یدگی به ش��کایت دولت آفریقای 
جنوبی از رژیم صهیونیس��تی ادامه خواهد داشت 
و دی��وان در مراح��ل بعدی درب��اره موضوعاتی از 
قبیل نسل کش��ی و جنایات جنگی توس��ط رژیم 
صهیونیستی در غزه و بطور کلی فلسطین و سایر 
جرم های ارتکابی در فلس��طین در طول 75 سال 
گذش��ته نیز نظر خواهد داد. دی��وان اعلام کرده 
اسرائیل فرصت دارد ظرف یکماه اسناد و مدارک 
اقدامات خود درباره رفع ظلم نسبت به مردم غزه 
را ارائه نماید. تمام ش��واهد و قرائن موجود نشان 
می دهن��د دیوان عالی دادگس��تری لاهه درصدد 
بررس��ی کامل، جامع و بی طرفانه شکایت است و 
همه کس��انی که آرزوی استقرار عدالت در سطح 
 بین المللی را دارند باید از دیوان لاهه حمایت کنند.

درباره اینکه حکم دیوان عالی دادگس��تری لاهه 
چه تاثیری دارد و آیا الزام آور است یا نه؟ توجه به 
این نکته مفید است که طبق مقررات بین المللی 
حک��م این دیوان الزام آور اس��ت بطوری که حتی 
بعد از اعلام رای اولیه دیوان مبنی بر تعلیق تمام 
فعالیت های نظامی اسرائیل در غزه و فراهم نمودن 
زمینه ورود کمک های انسان دوس��تانه برای مردم 
این منطقه، کشورهائی که به رژیم صهیونیستی 
کمک نظامی یا از آن در ادامه جنگ حمایت کنند 
نیز مش��مول محکومیت های بین المللی خواهند 
ش��د. این احتمال وجود دارد ک��ه هم خود رژیم 
صهیونیستی و هم حامیان غربی آن، به رای دیوان 
عالی دادگس��تری لاهه اعتنا نکنند و جنایات این 
رژیم علیه مردم فلسطین ادامه پیدا کند و آمریکا، 
انگلیس، فرانسه، آلمان و بعضی کشورهای دیگر از 
صهیونیست ها حمایت نمایند ولی نکته مهم اینست 
که تمام این دولت ها متحمل هزینه های حقوقی 
 این تخلف خود در سطح بین المللی خواهند شد.

اق��دام ش��جاعانه دولت آفریق��ای جنوب��ی را از 
زاوی��ه دیگری هم می توان ارزیابی کرد. ش��کایت 
دول��ت آفریقای جنوبی از رژیم صهیونیس��تی به 
دیوان عالی دادگس��تری لاه��ه و رای این دیوان 
به حقانیت این شکایت، پش��توانه قانونی مهمی 
برای ملت هائی ش��د که در سراس��ر جهان علیه 
جنایات رژیم صهیونیس��تی و در حمایت از مردم 
فلس��طین تظاهرات می کنند. در ط��ول نزدیک 
چهار ماه گذش��ته که مردم غزه زیر بمباران های 
شدید رژیم صهیونیستی هستند، حمایت ملت ها 
در 5 قاره جهان نش��ان داد ک��ه اکثر دولت ها به 
مس��یری غیر از مس��یر ملت های خود می روند و 
اکن��ون دی��وان لاهه با تایید مس��یر ملت ها، یک 
 اخطار سنگین آئین نامه ای به دولت ها داده است.

ابتکار: انتخابات آمریکا، ترامپ و بایدن 
با نزدیک ش��دن به انتخاب��ات آمریکا که 
پنجم نوامبر امسال ۲۰۲۴ مصادف با ۱5 
آبان ۱۴۰۳  برگزار خواهد ش��د، به تدریج  رقابت 
بین نامزدها جدی تر می ش��ود. در حال حاضر از 
حزب دموک��رات فقط جوبایدن ب��ه عنوان نامزد 
مطرح اس��ت انگار این حزب ،  ش��خص دیگری 
که بتوان��د جایگزین رئیس جمهوری ۸۱ س��اله 
ش��ود ندارد که  مجددا می خواهن��د وی را نامزد 
کنند. اگر چه در حاشیه شنیده می شود تعدادی 
از دموکرات ها به این  خاطر که امکان دارد بایدن  
رای نیاورد  از میشل اوباما همسر رئیس جمهوری 
اسبق آمریکا نام می برند که وارد عرصه انتخابات 
ش��ود. از حزب جمهوریخواه با کنار رفتن ران دن 
س��انتیس، فرماندار ایالت قلوریدا ب��ه نفع دونالد 
ترامپ  که می توانس��ت رقیب جدی برای ترامپ 
باش��د اکنون در حزب جمهوریخ��واه  رقابت بین 
خانم نیکی هیلی فرماندار سابق ایالت کارولینای 
جنوبی و س��فیر پیشین آمریکا در سازمان ملل و 
ترامپ جدی اس��ت احتمالا  ترامپ موفق خواهد 
شد رقیب ناهمجنس اش را از صحنه خارج کند. 
اگر ترامپ موفق شود هیلی را از صحنه انتخابات 
ح��ذف کن��د و  آرای دادگاه های آمری��کا مانع از 
نامزد ش��دن وی  نش��ود  ترامپ هم  نامزد حزب 
جمهوریخواه ه��ا خواهد بود. در این اوضاع، یکبار 
دیگر  رقابت بی��ن بایدن و ترامپ به وقوع خواهد 
پیوست؛ رقابتی مشابه چهار س��ال قبل در سال 
۲۰۲۰. ترامپ اسب را زین کرده تا انتقام انتخابات 
قبل��ی را از بای��دن و حزب متبوع��ش بگیرد و به 
جهانی��ان ثابت کند آنچه را که چهار س��ال قبل 
درمورد تقلب  در انتخابات ادعا کرده صحت داشته 

و نظام انتخاباتی آمریکا در حق وی جفا کرده بود. 
ترامپ  از جمله ش��خصیت های سیاسی در نظام 
لیبرالی آمریکا است که  پروایی ندارد برای اثبات 
حقانیت خودش نهادهای رسمی و قانونی کشورش 
که داعیه الگو بر جهان هس��تند به ابتذال بکشاند 
نمونه برجس��ته اش روشن کردن چراغ سبز برای 
طرفدارانش در حمله  به گنگره در شش��م ژانویه 
۲۰۲۱ را می توان ذکر کرد، رئیس جمهوری سابق 
با این کار دمکراس��ی آمریکایی را مفتضح تر کرد. 
هیچ بعید نیس��ت ترامپ برای دستیابی مجدد به 
ریاس��ت جمهوری در ماه های پی��ش رو تا زمان 
انتخابات کارهای غیر قانونی و غیر متعارف انجام 
دهد. عملکرد نا صواب جوبایدن در دوره چهارساله 
و راه افتادن دو جنگ در اروپا و خاورمیانه  س��بب 
ش��د تا محبوبیتش کاهش چشمگیر پیدا کند و 
فضا برای ع��رض اندام ترامپ بیش از پیش آماده 
ش��ود اگر در ماه های آینده اتفاق خاصی رخ ندهد 
شکست بایدن حتمی خواهد بود. چنانچه ترامپ 
موفق شود به کاخ سفید راه پیدا کند یکبار دیگر 
مردی با شخصیت پوپولیستی و تفکر راست و نژاد 
پرستانه و ضد مهاجر که شعارش اول آمریکا یعنی 
هژمونی ایالات متحده بر کل جهان است  و چین 
س��تیز و اسلام ستیز سکان کش��وری را بر عهده 
خواهد گرفت که داعیه رهبری جهان را بر عهده 
دارد. طبیعی اس��ت ورود چنین شخصیت  و تیم 
همراهش به کاخ سفید موازنه قدرت را در سطح  
جهانی بیش��تر از آنچه امروز شاهد آن هستیم و 
حاصل حکومت چهارس��اله بایدن اس��ت  بر هم 

خواهد زد.

هم میهن:هر دو درست می گویند
یک دعوای جدی میان مجلس و دولت 
به وجود آمده، که اگرچه ریشه در گذشته 
دارد ولی اکنون و به علل گوناگون تش��دید شده 
اس��ت. دولت بر حس��ب وظیفه ذاتی خود لایحه 
بودجه را به مجلس می دهد؛ لایحه ای که ش��امل 
درآمدها و هزینه های سالانه دولت است. دولت این 
لایحه را براساس معیارها و قواعد درست یا نادرست 
خود تهیه و تنظیم می کند. هنگامی که لایحه به 
مجلس می رود، مجلس باید رسیدگی و سپس آن 
را تصویب یا رد کند. ازاین رو، به کمیسیونی ویژه 
ارجاع می شود و در آنجا تغییرات آغاز می شود. این 
تغییرات چند س��و دارد؛ یک��ی، معطوف به جلب 
رضایت افکارعمومی اس��ت تا مبادا مجلس متهم 
ش��ود. دیگری، معطوف به اولویت نمایندگان در 
مناطق خودشان است که هر کس سعی می کند 
بودج��ه حوزه انتخابیه خ��ود را پررنگ تر کند. به 
جز این دو مورد، ممکن اس��ت نسبت به اصول و 
فرض های لایحه بودجه دولت هم نقد و نظر داشته 
باشند. به این علل است که مجلس بودجه را تغییر 
می دهد. در مقابل، دولت به درستی اعتراض می کند 
که مس��ئول بودجه من هستم و شما نمی توانید 
تغیی��رات مهم��ی در آن دهید و تراز و س��اختار 
بودجه را ب��ه هم بریزید. مجلس هم به درس��تی 
پاس��خ می دهد که اگر ما باید تصویب کنیم، حق 
هرگونه تغییری را داریم. هر دو درست می گویند؛ 
درحالی که این روند، سرجمع نادرست است و دود 
این تعارض نیز به چشم مردم می رود. آیا همه دنیا 
همین طور است؟ از یک جهت، بله. دولت ها بودجه 
می دهن��د و مجالس آنها را تایید ی��ا رد یا اصلاح 
می کنند، ولی چ��ون در آن جوامع، جامعه حزبی 
است؛ بنابراین، تفاهم اصلی در سطح حزبی میان 
دول��ت و مجلس صورت می گیرد و هر دو در برابر 
مردم مسئولیت مشترک دارند، درحالی که در ایران 
هرکدام سعی می کنند، مسئولیت را به عهده طرف 
دیگر بیاندازند و هیچ کدام زیر بار مسئولیت ناشی 
از تبع��ات منفی بودجه نمی روند. دولت در لایحه 
اخیر افزایش حقوق های کارمندان و بازنشستگان 
را بسیار محدود کرده است. تورم دی ماه نیز نسبت 
به ماه قبل به ۶/۲درصد رسید که اگر همین گونه 
ادامه یابد و تورم ناش��ی از افزایش قیمت دلار در 
هفته اخیر هم به آن اضافه ش��ود، به طور قطع تا 
پایان سال، تورم سالانه حداقل به حدود ۳5درصد 
خواهد رسید. بنابراین، پیشنهاد دولت برای افزایش 
میانگین ۱۸درصدی حقوق کارمندان برای هیچ 
وجدانی پذیرفتنی نیس��ت. ولی مجلس هم برای 
اینکه بگوید به این رقم اندک رضایت نداده، آن را 
به ۲۰درصد رسانده است، درحالی که این دو درصد 
هیچ مشکلی را حل نمی کند و تورم تا پایان سال 
تصاعدی خواهد شد و سال آینده هم همین روند 
تورمی برقرار است )اگر بدتر نشود(. مجلس برخی 
تغییرات دیگ��ر را هم در همین چارچوب در نظر 
گرفته که همگی موجب اعتراض س��ازمان برنامه 
و بودجه است، زیرا معتقدند تغییرات داده شده از 
س��وی مجلس، کسری بودجه را افزایش می دهد. 
ولی همین مجلس همزمان بودجه صداوسیما را 
5۸درصد اضافه می کند که مثل چاه ویل است؛ هر 
چه بودجه در آن بریزید، باز هم بودجه می خواهد 
بدون اینکه کارآیی آن بهبود یابد. این نهادی است 
که تشنه بودجه اس��ت و هیچ گاه نیز تشنگی آن 
پایان نمی پذیرد، بیشتر می شود که کمتر نمی شود. 
این مجادله دولت و مجلس به ویژه در سال هایی که 
انتخابات مجلس یا ریاست جمهوری است، تشدید 
می ش��ود، چون هرکدام س��عی می کنند بودجه 
را معط��وف به رای آوری خ��ود تنظیم کنند. این 
وضعیت محصول وجود تفکیک قوا میان مجلس 
و دولت بدون وجود نهادهای حزبی است. در این 
س��اختار فقدان احزاب،  دول��ت و مجلس همواره 
با چنین چالش��ی مواجه هس��تند و کارآیی نظام 
بودجه ای کشور به حداقل خواهد رسید، شفافیت 
آن نیز اندک اس��ت، به وی��ژه هنگامی که وحدت 
سیاس��ی بیش��تر باش��د احتمال اینکه از رویکرد 
نظارتی نسبت به یکدیگر چشم پوشی کنند، بیشتر 
اس��ت. بنابراین تا اطلاع ثانوی همواره با این وضع 
مواجه هس��تیم و بدتر هم خواهد ش��د که بهتر 

نمی شود.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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وضعی��ت ف��روش فیلم ه��ای هالی��وودی، آن چیزی نیس��ت که 
س��رمایه گذاران صنع��ت س��ینما در آمریکا، انتظ��ارش را دارند. 
مش��خص نیس��ت مدیران کمپانی های هالیوودی و رس��انه های 
جریان اصلی تا چند س��ال می خواهن��د کرونا را مقصر نفروختن 
فیلم های خ��ود بخوانند. وب س��ایت ددلای��ن )از حامیان بزرگ 
هالیوود( در گزارش��ی پیش بینی کرد که ف��روش آثار هالیوودی 
در آمریکای ش��مالی، یک میلیارد دلار نس��بت به س��ال گذشته 
کاهش خواهد یافت. مدتی پیش عنوان ش��د که فروش فیلم های 
هالیوودی در س��ال گذش��ته نس��بت به دوران اوج فاصله گرفته 
اس��ت. به غیر از یک اس��تثنا، تمامی آثار ابرقهرمانی در گیش��ه 
شکس��ت خوردند؛ کمپانی دیزنی بزرگتری��ن بازنده ۲۰۲۳ بود. 
۱۲۴ فیل��م در س��ال ۲۰۲۳ در بیش از هزار س��الن در آمریکای 
ش��مالی اکران شدند. امس��ال آثار کمتری قرار است تا در سطح 
وسیع اکران ش��وند. فقط ۱۰7 فیلم برای اکران در بیش از هزار 
سالن، در صف قرار گرفته اند. از طرفی مجموع فروش کل فیلم ها 
در آمریکای ش��مالی در سال گذش��ته حدود ۹ میلیارد دلار بود. 
ددلاین پیش بینی کرده اس��ت که این عدد امسال فراتر از هشت 
 AMC Entertainment میلی��ارد دلار نخواهد رفت. س��هام
بزرگترین مالک س��الن های س��ینما در آمریکا، پانزده درصد در 
هفته اول امسال کاهش یافت. سهام داران نگران هستند که روند 
کاهش مخاطب س��ینما، دوباره ادامه داش��ته باشد. اگرچه »مرد 
مورچه ای و زنبورک: ش��یدایی کوانتومی« س��ودی برای کمپانی 
سازنده نداشت اما توانست ۲۱۴ میلیون دلار در مجموع در اوایل 
س��ال گذشته بفروشد و در کنار فروش خوب »راهبه ۲«، دو ماه 
اول ۲۰۲۳ خیلی ضعیف شروع نشد. اما هیچ اثری فعلًا در اوایل 
امس��ال کمکی به گیشه نکرده اس��ت. در اغلب موارد در دو دهه 
گذش��ته، فیلم های پرفروش��ی در بازه چند روز یا هفته پیش از 
کریس��مس )۲5 دس��امبر( اکران می ش��دند و فروش خوب خود 
را در س��ال جدید نیز ادامه می دادند. »م��رد عنکبوتی: راهی به 
خانه نیس��ت« در س��ال ۲۰۲۱ اکران ش��ده بود، اما استقبال به 
ق��دری از ای��ن اثر خوب بود که این فیلم توانس��ت ۲۳۲ میلیون 
دلار دیگر هم در ۲۰۲۲ بفروش��د. قس��مت دوم »آواتار« نیز در 
س��ال ۲۰۲۲ اکران ش��ده بود و در پایان توانست با ۲۸۳ میلیون 
دلار دیگ��ر در ۲۰۲۳ فروخته و کمکی ش��ایانی به گیش��ه کند. 
هی��چ فیلمی در حد و ان��دازه دو اثر ذکر ش��ده، این روزها روی 
پرده های سینماهای آمریکا نیست. کمپانی وارنر تا دو سال پیش 
می پنداش��ت که قس��مت دوم »آکوامن« تضمین شده، پرفروش 
خواه��د ب��ود، اما این فیلم بس��یار ناامیدانه تا ام��روز عمل کرده 
است. اگرچه نس��خه جدید س��ینمایی وارنر از رمان »چارلی در 
کارخانه ش��کلات س��ازی« با نام »وانکا« در تعجب همگان بهتر 
از »آکوامن ۲« عمل کرده اس��ت، فیلم موزیکال تیموتی شالامی 
ت��ا امروز ۱۸7 میلیون دلار در مقایس��ه با ف��روش ضعیف ۱۱۴ 
میلیون دلاری »آکوامن۲«، در گیش��ه آمریکای شمالی فروخته 
است. بودجه اثر ابرقهرمانی، دست کم دو برابر فیلم شکلاتی بوده 
است. ارقام ذکر شده، مربوط به فروش کل از زمان اکران در سال 
گذشته تا امروز اس��ت. ددلاین در گزارش خود به عدم استقبال 
مخاطبان از »زن ش��گفت انگیز« نیز اش��اره کرده اس��ت. این اثر 
در اواخ��ر س��ال ۲۰۲۰ اکران ش��د و فق��ط 5/۸ میلیون دلار در 
هفت��ه اول فروخت. علی رغم اینکه رس��انه هالیوودی تقصیر را بر 
گ��ردن کرونا و تعطیلی اکثر س��الن های س��ینما می اندازد اما در 
واقعیت امر، مخاطبان آمریکایی به علت فمینیستی شدن این اثر 
ابرقهرمانی، به آن پش��ت کردند. »م��رد عنکبوتی: راهی به خانه 
نیس��ت« چند ماه پس از این ش��اهکار فمینیس��تی اکران شد و 
هن��وز اکثر پروتکل ه��ای »در خانه بمانید« کرونا وجود داش��ت. 

اما اس��پایدرمن بیش از ش��صت برابر فیلم گال گادوت فروخت! 
متولیان و دست اندرکاران هالیوود تا پارسال، نفروختن فیلم ها را 
بر گردن »کش��نده ترین« ویروس می انداختند و معلوم نیست تا 
چه زمانی، شکست فیلم ها را بر گردن اعتصابات اتحادیه بازیگران 
و نویسندگان بیاندازند. یکی از مدیران استودیوهای هالیوودی در 
رابطه وضعیت نگران کننده گیشه به ددلاین گفت: »ما باید نگران 
نیمه اول ۲۰۲۴ باش��یم... اعتصابات سال گذشته قطعاً تاثیر خود 
را روی فیلم های امس��ال می گذارند. آتش به جان جنگل و شهر 
می  افتد، اما وقتی که آتش خاموش شد، باید با عواقب و خسارات 
آن دست و پنجه نرم کرد. هیچ یک از آثاری که درباره اعتصابات 
س��ال گذشته، در حال س��اخت بودند، قرار نبود که امسال اکران 
شوند. اکثر بلاک باسترهای هالیوودی حداقل دو سال پس از آغاز 
فیلمبرداری، اکران می ش��وند. اما دلیل اصل��ی تعداد کم آثار در 
صف اکران امس��ال، موضوع دیگری است. مجموع فروش فیلم ها 
در باکس آفیس آمریکای ش��مالی در چهار ماه اول س��ال ۲۰۲۳، 
۲.۶5 میلیارد دلار بود. تنها »فیلم برادران س��وپر ماریو« نزدیک 
به شش��صد میلی��ون دلار فروخت. »جان وی��ک۴«، »کرید۳« و 
»جیغ۶« نیز دیگر آثاری بودند که در این بازه خوش درخشیدند. 
بزرگتری��ن کمپانی های هالیوودی در دو س��ال اخیر، ده ها هزار 
کارمن��د خود را اخراج کرده ان��د. دیزنی بیش از هفت هزار نفر را 
اخ��راج کرد؛ کمپانی وارنر در حدود دو ه��زار نفر را اخراج کرده 
است. استودیو آمازون و کمپانی پارامونت نیز قرار است چند صد 
نف��ر از کارکن��ان خود را اخراج کنند. اکثر افراد اخراج ش��ده، به 
دلیل شایستگی استخدام نشده بودند؛ اغلب آن ها صرفاً به خاطر 
جنسیت و رنگ پوستشان اس��تخدام شده بودند. هالیوود و اکثر 
کمپانی های بزرگ در آمریکا و اروپا با سیاست »فضیلت فروشی یا 
فضیلت نمایی« می خواهند با استخدام گروه های متنوع جنسی و 

نژادی، خود را افرادی روش��ن فکر نشان دهند. هالیوود می خواهد 
ب��ا کاهش هزینه ها، تا جایی که ام��کان دارد جلو ضرر را بگیرد. 
دیوید زس��لو مدیرعامل کمپانی وارنر در مصاحبه ای اشاره داشت 
که دوران ساختن هر چیزی به هر قیمتی به پایان رسیده است. 
بس��یاری از س��ریال هایی که صرفاً قصد فضیلت نمایی داشتند، یا 
به پایان رس��یدند و یا کنسل ش��ده اند. مسئولیت پرفروش شدن 
در چهار ماه اول امس��ال بر عهده »تل ماس��ه۲« اس��ت. این فیلم 
قرار اس��ت ت��ا در روز یکم مارچ اکران ش��ود. با توج��ه به اینکه 
هواداران منبع اقتباس��ی فیلم و دیگر مخاطبان نسخه سینمایی، 
از اثر اول رضایت کامل داش��تند و از طرفی چون دست اندرکاران 
فیلم موضع سیاس��ی خاصی نگرفته ان��د، این احتمال وجود دارد 
ک��ه این فیلم بتواند از م��رز یک میلیارد دلار فروش جهانی عبور 
کند. ددلاین در ادامه گزارش به چند اثر دیگر اش��اره دارد و این 
احتم��ال را می دهد که این فیلم ه��ا بتوانند از مرز یکصد میلیون 
دلار عب��ور کنند: »باب مارلی: یک عش��ق« )اکران از ۱۴ فوریه(، 
»کنگ فو پاندا۴« و »کابرینی« )اکران از ۸ مارچ(، »ش��کارچیان 
روح: قلم��رو ی��خ زده« )اک��ران از ۲۹ م��ارچ( و »کینگ کونگ و 
گودزی��لا: امپرات��وری جدید« )اکران از ۱۲ آپری��ل(. البته جالب 
اس��ت که ددلای��ن در ادامه پیش بینی خود اعت��راف می کند که 
آن ها پارسال نیز پیش بینی می کردند که ۳۳ فیلم بتوانند از مرز 
یکصد میلیون دلار در گیش��ه آمریکای شمالی عبور کنند که در 
نهای��ت این عدد به ۲۳ اثر تنزل یافت. ددلاین پیش بینی می کند 
که امسال ۳۱ فیلم بتوانند از مرز یکصد میلیون دلار عبور کنند. 
اما عدد »صد میلیون« نشانگر اتفاق خاصی نیست. سودآور شدن 
فیلم ها اهمیت دارد. یکی دیگر از مدیران اس��تودیوها به شکست 
آثار ابرقهرمانی در گیش��ه اش��اره داش��ت و گفت: »مش��کل این 
اس��ت که مخاطبان به فیلم هایی نظیر »آکوامن ۲« و »مارول ها« 
پش��ت کردند. این مشکل بسیار مهم است و نه فقط امسال بلکه 
آین��ده این تجارات را هم تحت الش��عاع قرار خواهد داد. نبود آثار 

اورجینال و تازه به ضرر ما خواهد شد. 
ریس��ک دنباله س��ازی این اس��ت که م��ا حوصله مخاط��ب را با 
 National محصولات آشغال، سر برده ایم.« نظرسنجی موسسه
Research Group ب��ه نگرانی مدیران کمپانی های هالیوودی 
دامن زد و نشان داد، ۶۹ درصد از مخاطبان سینما خواستار آثار 
اورجینال هس��تند. در مقابل فقط ۴۱ درص��د از مردم معتقدند 
ک��ه فرنچایز ها )فیلم های دنباله دار( بهتر ش��ده اند. در مقایس��ه 
با نظرس��نجی مش��ابه در س��ال ۲۰۲۲، 5۶ درص��د از مخاطبان 
گفتن��د که فرنچایز ها بهتر ش��ده اند. »باربی« پرفروش ترین فیلم 
س��ال ۲۰۲۳، یک اث��ر اورجینال بود. موسس��ه NRG در ادامه 
یافته های خود نش��ان داد که آمریکایی ها نسبت به دوران پیش 
از کرون��ا، ۳۰ درص��د کمتر به س��الن های س��ینما می روند. این 
تحقیقات نیز از مردم پرس��یده بود آیا »س��ینما رفتن نسبت به 
بقی��ه تفریحات نظیر تماش��ای ورزش، بیرون غذا خوردن و غیره 
ارزش مالی دارد؟« که مردم ایالات متحده گفتند »سینما رفتن« 
کمترین ارزش را دارد )نس��بت به هزینه نم��ی ارزد(. عده ای نیز 
اشاره داشتند که در صورت ارزان شدن بلیت، دوباره به سینماها 
خواهن��د رفت. به گ��زارش میزان، رس��انه هالی��وودی در پایان 
گزارش خود اش��اره داش��ت که فضای س��ینمای ۲۰۲۴ آنقدر ها 
هم ناامیدکننده نیس��ت چن��د فیلم جدید قرار ش��د تا به جای 
سال آینده، در همین امسال اکران شوند. آثاری نظیر: »اره۱۱»، 
»غریبه ها و پرنده س��پید«، »قرم��زه«، »گرگ مرد«، »ولفس« و 
اکش��ن »وزارت جنگ های ناجوان مردان��ه«. عناوینی که ددلاین 
 پیش بینی می کند از مرز یکصد میلیون دلار در آمریکای شمالی 

عبور کنند.
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تاج وردی پیکر یکی از مهم ترین و موثرترین هنرمندان موسیقی 
منطقه بندرترکمن که شاگردان زیادی را هم تربیت کرده، روز 
بیست و پنجم دی در سن ۶۰ سالگی در سکوت خبری دارفانی 
را وداع گف��ت. او یکی از هنرمندان مط��رح دوتارنوازی منطقه 
ترکمن بود که ش��ناخت بس��یار دقیقی از موسیقی این منطقه 
داشت و توانست معرف خوبی برای شاخه های مختلف موسیقی 
این منطقه جغرافیایی از جمله »خیوه«، »آخال« و سایر سبک ها 
باش��د. مرحوم تاج وردی پیکر از جمله هنرمندانی بود که علاوه 
بر فهم و تس��لط برای موس��یقی ترکمن، داستان های قدیمی و 
اس��طوره ای این منطقه را می شناخت و به واسطه این شناخت 
شاگردان و هنرمندان متعددی را هم به جامعه موسیقی نواحی 
و جش��نواره ها معرفی ک��رد که از آن جمله می ت��وان به طواق 
س��عادتی و غفور امانیان اش��اره کرد. متاس��فانه او در سال های 
آخر عمرش به دلیل کم توجهی و بی مهری هایی که به موسیقی 

نواحی می شد، دچار افسردگی زیادی شده بود./مهر 

نمایش »موسیقی مجلسی« 
اث��ر آرتور کوپ��ت، ترجمه 
و  عاطف��ه  پاکبازنی��ا 
کارگردانی سارا داروفروش 
از روز گذش��ته ۸ بهمن در 
سالن ش��ماره سه پردیس 
تئاتر ش��هرزاد روی صحنه 

رف��ت. در خلاصه داس��تان ای��ن نمایش آمده: »داس��تان درباره 
 هشت زن اس��ت که در یک تیمارس��تان روانی بستری هستند

 و...«/مهر 

»آلیس��ون جنی« بازیگر مهمان فصل دوم سریال هیجان انگیز 
»دیپلمات« خواهد ش��د. او به »کری راس��ل« که نقش »کیت 
وایلر« دیپلمات برجسته را بازی می کند، می پیوندد. از بازیگران 
دیگر فصل دوم س��ریال »دیپلمات« می توان به »کریس پن«، 
»روفوس سیول«، »دیوید گیاسی«، »علی ان«، »روری کینیر« 
و »آتو اساندوه« اشاره کرد. »جنی« با بازی در درام های سیاسی 
غریبه نیس��ت زیرا قبلا نقش س��ی جی کرگ س��خنگوی کاخ 
سفید را در سریال موفق »بال غربی« بازی کرده بود. در توضیح 
رس��می فصل اول س��ریال »دیپلمات« آمده است: »کیت وایلر 
)راس��ل( س��فیر جدید ایالات متحده آمریکا در انگلیس است. 
قرار بود که او به افغانس��تان برود. »کیت وایلر« باید بحران های 
بین المللی را حل و همکاری های اس��تراتژیک را در لندن ایجاد 
کن��د و با این کارهایش در کان��ون توجه قرار بگیرد. او در عین 
ح��ال ت��لاش می کند ک��ه از ازدواج اش با هال وایل��ر دیپلمات 

حرفه ای جان سالم به در ببرد.«/صبا 

آفتاب یـزد: فیلم کوتاه 
»امت��زاج« ب��ه کارگردانی 
ب��ه  وادی زاده  حس��ین 
در  جش��نواره  چه��ار 
اس��ترالیا،  کش��ورهای 
انگلیس، فرانسه و لیتوانی 
راه یاف��ت. ای��ن فیل��م در 

فض��ای ضد جنگ به همراه نورپردازی های هاردلایت برای اولین 
 ب��ار در ایران س��اخته و در تولید آن از جلوه های ویژه اس��تفاده

 شده است. 

انجمن آهنگسازان و ترانه سراهای آمریکا در مراسم امسال خود که 
۱۳ فوریه )۲۴ بهمن( برگزار می شود، از »مارتین اسکورسیزی« 
و »رابی رابرتس��ون« فقید با اه��دای جایزه روح همکاری تجلیل 
می کند. این جایزه برای گرامیداش��ت رابطه آهنگساز/کارگردانی 
ک��ه مجموع��ه ای از آثار ش��گفت انگیز را با هم��کاری هم خلق 
کرده اند، اهدا می ش��ود. همکاری »رابرتسون« و »اسکورسیزی« 
شامل فیلم هایی چون »گاو خش��مگین«، »شاترآیلند«، »گرگ 
وال اس��تریت«، »س��کوت«، »ایرلن��دی« و »قاتلان م��اه کامل« 
می شود. »رابرتسون« ۱۸ مرداد امسال در ۸۰ سالگی درگذشت و 
»مارتین اسکورسیزی« با ادای احترام به همکار قدیمی اش نوشت: 
همیشه می توانستم به عنوان یک محرم نزد او بروم. یک همکار، 
یک مشاور و سعی کردم برای او هم همینطور باشم. »رابرتسون« 
در طول ۴ دهه برای شماری از فیلم های این کارگردان موسیقی 
ساخت و این همکاری با »سلطان کمدی« در سال ۱۹۸۲ با بازی 

«رابرت دنیرو« شروع شد./مهر 

برای  »رکوئی��م  نمای��ش 
نوش��ته  راهب��ه«  ی��ک 
آلبرکام��و ب��ه کارگردانی 
محس��ن علیمحم��دی از 
۱۲ بهمن در تماش��اخانه 
اهورا روی صحنه می رود. 
»بی س��رزمین تر از ب��اد«، 

»نظ��ام آباد«، »مرثی��ه ای برای یک دلقک«، »ه��زار و یک توو« 
 و »س��وگ جام��ه« از جمله آثار نمایش��ی بازیگری علیمحمدی

 است./مهر

 تاج وردی پیکر درگذشت

»موسیقی مجلسی« در »شهرزاد« 

 »آلیسون جنی« در »دیپلمات«

تور جهانی »امتزاج«

جایزه برای »مارتین« و »رابی«

»رکوئیم...« در »اهورا«

 »مسیر اصلی« پرتره ای از یک شخصیت واقعی گریم در سینمای ایران تخصصی نیست
پژمان بیوک که این روزها به عنوان طراح گریم سریال »ناریا« به کارگردانی جواد افشار مشغول به کار 
است، درباره تاثیرگذاری گریم در پردازش کاراکتر و معرفی بازیگر به مخاطب، گفت: گریم به میزان 
۸۰ درصد در ایفای نقش بازیگر تاثیرگذار است. اگر گریمی که انجام می شود قابل قبول باشد و بایگر 
مقابل آیینه، شخصیت خود را بپذیرد، می تواند درست ترین کاراکتر را بازی کند. وی افزود: آنچه خیلی 
از بازیگرها به ما می گویند این است که وقتی گریم بازیگر به درستی انجام شود کاراکتر باورپذیرتر شده 
و می تواند به بهترین نحو ایفای نقش کند. امیدوارم گریم سینمای ایران به جایی برسد که بتواند واقعا 
در رقابت های بین المللی شرکت کند. با وجود این که در زمان حاضر هم گریم ایران در کشورهای دیگر 
زبانزد اس��ت اما امیدوارم بتوانیم تخصصی تر کار کنیم. گریم یک حرفه تخصصی است که بخش های 
مختلفی دارد و هر بخش مهارت خاص خود را می خواهد اما این حرفه در سینمای ایران هنوز تخصصی 
نشده است. بیوک درباره گریم بازیگران سریال »ناریا« هم گفت: از آنجایی که این یک مجموعه پلیسی، 
جنایی و معمایی است و هر کاراکتر اصلی برای خود داستانی دارد تلاش کردم به نزدیک ترین گریم 
برای بازیگرها نزدیک شوم تا مخاطب بتواند به خوبی شخصیت ها را بپذیرد و تمامی شخصیت ها برای 

مخاطبان باورپذیرتر شوند./ایرنا

یکی از انتقادها در حوزه سریال سازی به تلویزیون در این سال ها پرداخت صرف به قصه های اجتماعی 
و درام بوده که معمولاً هم با قصه هایی کلیش��ه ای و در فضایی آپارتمانی پیش رفته اس��ت. قصه هایی 
که با پایان شان هم شاید کمتر به یاد مانده اند و نتوانسته اند از کلیشه های رایج سریال سازی تلویزیون 
خارج ش��وند. از جمله س��وژه هایی که تلویزیون می تواند با س��اخت و پرداخت آنها، هم از کلیشه های 
مرسوم خارج شود و هم به شخصیت هایی که قصه هایی دراماتیزه دارند، بپردازد توجه به زندگی افراد 
و شخصیت های واقعی است. »مسیر اصلی« به کارگردانی محمدرضا خردمندان و تهیه کنندگی اکبر 
تحویلیان از جمله این پروژه ها اس��ت که این روزها در حال تصویربرداری اس��ت و به پروفسور حسین 
بهاروند دانشمند حوزه سلول های بنیادی می پردازد که البته چند ماهی است تولید آن آغاز شده است. 
مهدی نقویان رئیس مرکز سیمافیلم چندی پیش در مصاحبه ای درباره این سریال به عنوان یکی از 
۱۸ س��ریال تولیدی این مرکز نام برده بود. از جمله بازیگران اصلی این س��ریال می توان به امیرعلی 
دانایی اشاره کرد که پس از مدت ها در تلویزیون حضور دارد و پیش از این با سریال »کلاه پهلوی« به 
کارگردانی سیدضیاءالدین دری دیده شده بود. همچین کوروش سلیمانی، زهرا داوودنژاد، زهرا سعیدی 

از دیگر بازیگران این سریال هستند./مهر

فضای س�ینمای ۲۰۲۴ آنقدر ها هم ناامیدکننده 
نیس�ت چند فیلم جدید قرار ش�د ت�ا به جای 
س�ال آین�ده، در همین امس�ال اکران ش�وند. 
آثاری نظیر: »اره۱۱»، »غریبه ها و پرنده س�پید«، 
»قرمزه«، »گرگ مرد«، »ولفس« و اکشن »وزارت 
جنگ های ناجوان مردان�ه«.  عناوینی که ددلاین 
پیش بینی می کند از مرز یکصد میلیون دلار در 

آمریکای شمالی عبور کنند
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مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شرکت مادرتخصصی برق حرارتی 
گفــت: حدود ۱۵ هزار مگاوات نیــروگاه گازی با قابلیت تبدیل به 
واحدهای ســیکل ترکیبی در کشور وجود دارد که با احداث واحد 
بخار آن ها سالانه بیش از ۱۱.۵ میلیارد مترمکعب در مصرف سوخت 
صرفه جویی خواهد شد. هادی مدقق با بیان اینکه متوسط راندمان 
نیروگاه های حرارتی کشــور بالای ۳۹ درصد اســت و در قیاس با 
کشورهای دیگر وضعیت مناسبی در این حوزه داریم، افزود: ۱۵ هزار 
مگاوات نیروگاه گازی در کشــور وجود دارد که می تواند با احداث 
واحدهای بخار در آن ها تبدیل به ســیکل ترکیبی شــود و موجب 
توســعه ظرفیت نیروگاهی بدون مصرف سوخت و افزایش راندمان 
شوند. وی با اشاره به اینکه احداث این واحدها منجر به افزایش هفت 
هزار و ۴۰۰ مگاواتی ظرفیت نیروگاه های حرارتی خواهد شد، ادامه 
داد: در حــال حاضر از این میزان ظرفیت، برنامه احداث یک هزار و 
۶۰۰ مگاوات بخش بخار نیروگاه های گازی در حال اجراست و برای 
مابقی آن نیز برنامه ریزی لازم صورت گرفته است که برای تعدادی از 
این پروژه ها مجوز ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید از شورای اقتصاد 
اخذ شده و بخشی دیگر هم در دستور کار شورا است. مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی کلان شرکت مادرتخصصی برق حرارتی تأکید کرد: از 
ابتدای دولت ســیزدهم تاکنون بالغ بر دو هزار مگاوات واحد بخار 
نیروگاه های سیکل ترکیبی وارد مدار شده که احداث این پروژه ها 
منجر به صرفه جویی سالانه ۳.۲ میلیارد مترمکعب در مصرف گاز 
شده است. مدقق عمده ترین مشکل اجرای این پروژه ها راعدم تأمین 
منابع مالی برشــمرد و افزود: بخش بخار سیکل ترکیبی نسبت به 
ظرفیت مشــابه نیروگاه های گازی هزینه بیشتری دارد. به همین 

دلیل حتماً باید جذابیت سرمایه گذاری از محل صرفه جویی سوخت 
برای سرمایه گذار وجود داشته باشد. مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان 
شرکت برق حرارتی با بیان اینکه بخش اعظمی از واحدهای گازی 
مربوط به نیروگاه های خصوصی است، افزود: حدود ۱۱ هزار مگاوات 
از ۱۵ هزار مگاواتی که می توانیم تبدیل به ســیکل ترکیبی کنیم 
مربوط به نیروگاه های بخش خصوصی است که باید جذابیت کافی 
برای ســرمایه گذار و همچنین امکان تأمین مالی مناسب از طریق 

نهادهای مالی وجود داشته باشد.

< راندمان نیروگاه های حرارتی به ۴۰ درصد خواهد رسید
به گفته وی برنامه ریزی هــای لازم دراین خصوص صورت گرفته و 
شورای عالی انرژی، وزارت نیرو و سازمان برنامه وبودجه، پروژه های 
احداث بخش بخار نیروگاه های سیکل ترکیبی دولتی و خصوصی 

را در اولویت طرح های افزایش بهره وری قرار داده اند تا از این طریق 
راندمان نیروگاه های حرارتی سه درصد افزایش یافته و از ۳۹ درصد 
فعلی به ۴۲ درصد در پایان برنامه هفتم توســعه افزایش یابد که 
 این میزان عدد قابل توجهی در حوزه راندمان نیروگاهی خواهد بود.

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شــرکت برق حرارتی با اشاره به 
تأثیــر افزایش راندمان نیروگاه ها بر میزان مصرف گاز در کشــور، 
گفت: اجرای کامل برنامه های بهینه ســازی و ارتقای نیروگاه های 
حرارتــی همچون احــداث واحدهای بخار نیروگاه های ســیکل 
ترکیبی، ارتقای واحدهای گازی موجود، بازتوانی نیروگاه های بخار 
قدیمی و جایگزینی نیروگاه های فرسوده و کم بازده با نیروگاه های 
راندمان بالا علاوه بر نوسازی و افزایش قابلیت اطمینان نیروگاه ها، 
۱۸ میلیــارد مترمکعب صرفه جویی در مصــرف گاز را به دنبال 
خواهد داشــت. وی افزود: با توجه بــه پیگیری های صورت گرفته، 
مجوز شورای اقتصاد به منظور اســتفاده از ظرفیت ماده ۱۲ قانون 
رفــع موانع تولید برای احداث دو هــزار و ۵۶۰ مگاوات بخش بخار 
نیروگاه های خصوصی و تبدیل آن ها به نیروگاه سیکل ترکیبی اخذ 
شــده و اقدامات لازم برای اخذ مجوز مذکور برای احداث یک هزار 
و ۹۲۰ مگاوات بخش بخار نیروگاه های دولتی انجام شــده است. به 
گزارش ایرنا؛ مدقق در پایان گفت: طبق برآوردهای صورت گرفته بالغ 
بر هفت میلیارد یورو سرمایه گذاری برای تبدیل تمامی نیروگاه های 
گازی به سیکل ترکیبی موردنیاز است که باتوجه به اهمیت و اولویت 
این طرح ملی و صرفه جویی قابل توجه ســوخت و بازگشت سرمایه 
مناســب آن، امیدواریم منابع مالی موردنیاز توسط صندوق توسعه 

ملی و نهادهای مالی به این پروژه ها اختصاص یابد.

آفتاب یزد: شهردار منطقه ۱۳ از آئین کاشت ۱۵ هزار نهال به نیت 
۲۴ هزار شهید پایتخت در بوستان جنگلی سرخه حصار خبر داد.

بــه گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقــه۱۳، محمد هادی 
علی احمدی، شــهردار منطقه ۱۳ با اشاره به برگزاری کنگره ملی 
 ۲۴۰۰۰ شهید پایتخت و ابلاغیه سازمان فضای سبز شهر تهران 
مبنی بر کاشــت ۲۴ هزار نهال به نیت ۲۴ هزار شــهید پایتخت 
در بوســتان های بزرگ پایتخت گفت: در این راســتا، شهرداری 
منطقه۱۳ در هشــتمین روز بهمن ماه و همزمان با سایر مناطق 

پایتخت، این توفیق را دارد که به نیت شهدای گرانقدر هشت سال 
دفاع مقدس و با حضور خانواده معظم شــهدا، جانبازان و ظرفیت 
گروه هــای مختلف مردمی، ۱۵ هزار نهال را در بوســتان جنگلی 

سرخه حصار غرس کند.
وی با اشــاره به آیاتی از قرآن کریم درباره درخت و رشد و تکامل 
آن، افزود: ثمره وجودی شهدا، جانبازان و آزادگان در جامعه پایدار 
اســت و امیدوارم بتوانیم با زنده نگه داشتن یاد آن ها در این ایام و 
همزمان با برگزاری کنگره ملی ۲۴۰۰۰ شهید پایتخت، گوشه ای از 

دین خود را به آن ها ادا کنیم.
شهردار منطقه ۱۳ اظهار داشــت: در این برنامه که فردا یکشنبه، 
ساعت ۱۰ صبح هشتم بهمن ماه با هدف گرامیداشت یاد و خاطره 
شــهیدان و ترویج فرهنگ دوســتی با محیط زیست در بوستان 
جنگلی سرخه حصار برگزار می شود، ۱۵ هزار نهال به نیت شهدای 
پایتخت و متناسب با اقلیم محل کاشت از انواع نهال غیر مثمر مانند 
سرو، بلوط، ارغوان و... با کیفیت مناسب و با توجه به کارشناسی های 

انجام شده، کاشته می شود.

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی به منظور تامین نظر شورای 
نگهبان اصلاحاتی در طرح شــفافیت قوای ســه گانه، دستگاه های 
اجرایی و سایر نهادها اعمال کردند. در جریان گزارش کمیسیون امور 
داخلی کشــور و شوراها در خصوص طرح دو فوریتی شفافیت قوای 
سه گانه، دستگاه های اجرایی و ســایر نهادها را بررسی کردند و به 
منظور تامین نظر شــورای نگهبان با اصلاحات اعمال شده در این 

طرح موافقت کردند.
بر اســاس اصلاحات صــورت گرفته در بند پ مــاده ۱ این طرح؛ 
 دستگاه ها، نهادها، سازمان ها و مؤسسات مشمول این قانون عبارتند از:
قوه قضائیه شــامل دادگستری و مراجع قضائی مانند دادگاه انقلاب 
و دادســرا، دیوان عالی کشور، دادستانی کل و نیز تمامی سازمان ها، 
مؤسسات و شرکتهای تابع یا وابسته به آن ها از جمله سازمان زندان ها 
و اقدامات تامینی و تربیتی کشور، سازمان بازرسی کل کشور، دیوان 
عدالت اداری، سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و همچنین شوراهای 
حل اختــلاف و نهادهــای تحت نظر قوه قضائیه ماننــد مرکز وکلا، 
کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه قضائیه، کانون های وکلای 
دادگستری، کانون کارشناسان رسمی دادگستری، کانون سردفتران و 

دفتریاران، کانون دفاتر خدمات الکترونیک قضائی.
ماده ۲- مشــمولان این قانون موظفند حداکثر ظرف ۴ ماه از زمان 
لازم الاجرا شدن این قانون داده ها و اطلاعات ذیل را که مربوط به آن 
دستگاه می باشد، از طریق سامانه های مربوط به خود منتشر کرده و 

در دسترس عموم قرار دهند:
الف- اطلاعات مدیران و کارکنان؛ شــامل تحصیلات، سوابق، میزان 
دریافتی ماهانه و سالانه و نحوه بکارگیری آن ها و همچنین برنامه ها، 
صلاحیت ها و طرحهای مصوب و فرایندهای اداری موسسات مشمول

ب- اطلاعات راجع به اموال، دارایی ها، درآمدها و هزینه ها، تخصیص و 
توزیع بودجه و تجهیزات، واگذاری زمین، تسهیلات، مشخصات املاک 
و ساختمان ها )تحت تملک، در اختیار و مورد استفاده یا بهره برداری( 
و همچنین کمک ها و واگذاری های بلاعوض اعم از اعطائی و دریافتی

تبصره- سازمان های خیریه از اعلام اسامی کمک گیرندگان مستثنی 
هستند.

پ- کلیه آرای قطعی مراجع قضائی و شبه قضائی با رعایت موازین 
امنیتی و شرعی و حفظ اطلاعات شخصی

ت- متن، متمم و الحاقات تمامــی قراردادهای مربوط به معاملات 
بزرگ و متوسط مطابق قوانین و مقررات کشور

ث- مبالغ تعرفه هــا و عوارض و هزینه های ارائه خدمات و مصوبات، 

مرجع تصویب آن ها و مستندات مربوط به صلاحیت تصویب
ج- فرصتهای سرمایه گذاری و همکاری در قالبهای مشارکت و شرایط 

استفاده از این فرصت ها
چ- فرصتهای اشتغال و بکارگیری و جذب نیروی انسانی و شرایط آن
 ح- فرایندهــا و مراحــل اداری اخــذ و صــدور هرگونــه مجوز یا 

پروانه فعالیت
خ- تمامی اسناد بالادستی، قوانین و مقررات حوزه فعالیت خود

تبصره ۱- شمول بندهای »الف«، »ب«، »ت«، »ج« و »چ« این ماده 
بر نهادهای زیر نظر مقام معظم رهبری منوط به اذن ایشان است.

تبصره ۲- در صورتی که به تشخیص رئیس دستگاه اجرایی ذیربط 
یا وزیر مربوط انتشار تمام یا بخشی از داده ها و اطلاعات موضوع این 
ماده مغایــر امنیت ملی یا مصالح عمومی بوده و یا ایجاد مخاطرات 
اقتصادی برای کشور نماید، رئیس دســتگاه اجرایی ذیربط یا وزیر 
مربوط ضمن ممانعت از انتشار آن، مراتب را همراه با دلایل مستند و 
مستدل جهت تعیین تکلیف به کارگروه شش نفره که از اعضای ذیل 

تشکیل می شود اعلام می نماید.
الــف- وزیر اطلاعات و معــاون حقوقی رئیس جمهــور )به عنوان 

نمایندگان قوه مجریه(
ب- دو نفر به انتخاب رئیس قوه قضائیه

ج- دو نفر از اعضا کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها به انتخاب 
مجلس شورای اسلامی

جلســات کارگروه با حضور حداقل ۵ نفر از اعضا رســمیت می یابد 
و تصمیمــات آن با رای اکثریت معتبر اســت. این کارگروه موظف 
اســت حداکثر ظرف سه ماه در خصوص درخواست فوق اعلام نظر 
نماید. در صورت نیاز این مهلت برای دو ماه قابل تمدید است. عدم 
تصمیم گیری و اعلام نظر از سوی این کارگروه در مهلت مذکور، به 
منزله عدم تایید درخواســت تلقی شده و رئیس دستگاه ذی ربط یا 
وزیر مربوط موظف است نسبت به انتشار داده ها و اطلاعات موضوع 

این ماده اقدام نماید.
به جز موارد فوق، در مواردی که به تقاضای بالاترین مقام دســتگاه 
اجرایی همراه با دلایل مستند و مستدل و تشخیص هر یک از روسای 
قوای سه گانه انتشار داده ها و اطلاعات موضوع این ماده و مرتبط با آن 
دستگاه، مغایر مصالح عالی نظام باشد، تصمیم گیری در این خصوص 

حسب مورد صرفاً با رئیس قوه مربوط است.
بر اســاس اصلاحات صورت گرفته در ماده ۳ طرح شــفافیت قوای 
سه گانه؛ مجلس شــورای اسلامی، هیئت وزیران، شوراهای اسلامی 

شهر و روستا، هیئت عمومی و هیئتهای تخصصی دیوان عدالت اداری، 
هیئت عمومی دیوان عالی کشور، مراجع اختصاصی اداری و شوراهای 
موضوع این قانون موظفند، مشــروح مذاکرات خود اعم از صحن و 
کمیسیون های تابع آن ها و آرای مأخوذه از اعضاء را به تفکیک اسامی 
موافق، مخالف، ممتنع و کسانی که در رأی گیری شرکت نکرده اند، 
حداکثر ظرف یک ماه در پایگاه اطلاع رسانی خود با قابلیت خوانش 
رایانه ای منتشــر نمایند، مگر در مواردی که به موجب قانون اساسی 
و قوانین مربوط به هر یک از نهادهای مذکور در این قانون، تشکیل 

جلسه غیرعلنی یا رأی گیری مخفی پیش بینی شده باشد.
بر اساس اصلاحات صورت گرفته در تبصره ۱ ماده ۳؛

تبصره ۱- آیین نامه اجرایی نحوه شمول احکام این ماده بر شوراهای 
اســلامی شهرهای زیر بیست هزار نفر جمعیت و شوراهای اسلامی 
روستا مشتمل بر بازه زمانی انتشار اطلاعات موضوع این بند تا حداکثر 
شش ماه و کیفیت انتشار عمومی آن، حداکثر ظرف سه ماه پس از 
لازم الاجرا شدن این قانون توسط وزیر کشور تصویب و ابلاغ می شود.

بر اساس اصلاحات صورت گرفته در تبصره ۳ ماده ۳ این طرح؛
الف- عبارت »یــا مخاطرات اقتصادی ایجاد شــود« بعد از عبارت 

»مصالح عمومی ایجاب نماید« اضافه شد.
ب- عبــارت »آرای ماخوذه از اعضاء برای تشــخیص این موارد به 
تفکیک اســامی موافق، مخالف، ممتنع و کسانی که در رأی گیری 
شرکت نکرده اند، در پایگاه اطلاع رسانی مشمولان این قانون منتشر 

می شود« حذف شد.
پ- عبارت »در خصوص مصوبات مجلس شــورای اسلامی، اصل بر 
انتشار آراء نمایندگان است. در صورتی که انتشار آراء نمایندگان در 
خصوص مصوبات کمیسیون ها به تشخیص هیئت رئیسه کمیسیون 
و مصوبات صحن به تشخیص هیئت رئیسه مجلس، مغایر امنیت ملی 
یا مصالح عمومی یا موجب مخاطرات اقتصادی تشخیص داده شود، 
از شمول این تبصره مستثنی است و در این صورت هیچ کس حق 
انتشار آراء مذکور را ندارد. آرای مأخوذه از هیئت رئیسه کمیسیون ها 
و هیئت رئیسه مجلس برای تشخیص این موارد به تفکیک اسامی 
موافق، مخالف، ممتنع و کسانی که در رأی گیری شرکت نکرده اند، 
صرفا برای اطلاع نمایندگان مجلس شورای اسلامی منتشر می شود.« 
به انتهای تبصره اضافه شد. بر اساس اصلاحات صورت گرفته در ماده 
۴ این طرح؛ ماده مشمولان این قانون موظفند با تقاضای کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراهای مجلس شورای اسلامی گزارش عملکرد 

اجرای این قانون را به مجلس شورای اسلامی ارسال نمایند. /ایسنا

aftabeyazd.ir :نشانی سایت

رئیس جمهور ضمن تقدیر از تلاش ها دســتگاه ها برای اجرای قانون 
حمایت از جوانی جمعیت، از دستگاه های مسئول خواست با ارزیابی 
میزان اثربخشــی اقدامات انجام شده و ترسیم دقیق مسیر پیش رو، 
 امکانــات و ظرفیت های ســازمانی خود را برای اجــرای این قانون 

بسیج کنند.
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور در ششــمین جلسه 
ســتاد ملی جمعیت، اجرای قانون حمایــت از جوانی جمعیت را از 
ضرورت های اجتناب ناپذیر برشــمرد و بر بازنگری آسیب شناسانه در 
اقدامات انجام شــده و تداوم تلاش دســتگاه های اجرایی و نهادهای 

مربوط برای عمل به وظایف خود در این زمینه تاکید کرد.
وی ضمن تقدیر از تلاش های صورت گرفته از ســوی دســتگاه های 
مختلف برای اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیت، از دستگاه های 
مسئول خواســت با ارزیابی میزان اثربخشــی اقدامات انجام شده و 
ترسیم دقیق مسیر پیش رو، امکانات و ظرفیت های سازمانی خود را 

برای اجرای این قانون بسیج کنند.
رئیس جمهور با تاکید بر نقش مهم و به ســزای فرهنگ ســازی در 

موضوع فرزندآوری و جوانی جمعیت، فرهنگ سازی غلط در دهه های 
گذشــته را از مهمترین دلایل کاهش رشــد جمعیت کشور دانست 
و افزود: برای جبران این آســیب فرهنگی لازم اســت رســانه ملی، 
رسانه های مکتوب و دیجیتال، آموزش و پرورش و مراکز آموزش عالی 

و همچنین دستگاه های متولی تبلیغات محیطی با تمام ظرفیت خود 
وارد عمل شوند.

»رفع موانع و مشــکلات درمان ناباروری«، »تســهیل امر ازدواج با 
پرداخــت به موقع وام ازدواج، اشــتغال و مســکن«، »توجه ویژه به 
ســاخت خوابگاه های متاهلی در دانشــگاه ها« و »ایجــاد دوره های 
آموزشــی مهارت های زندگی در آموزش و پرورش و آموزش عالی با 
هدف کاستن از آمار طلاق« از دیگر نکات و اقدامات موثر در راستای 

جوانی جمعیت بود که رئیسی در این جلسه به آن ها اشاره کرد.
وی در ادامه مقابله جدی و بدون مسامحه با پدیده زشت سقط جنین 
غیرمجــاز را از جمله راهکارهای موثر در جلوگیری از کاهش رشــد 
جمعیت عنوان و انجام اقدامات تبیینی و آگاه ســازی نسل جوان با 
اســتفاده از تعالیم دینی و ســاخت تولیدات هنری را در این زمینه 

بسیار موثر دانست.
به گزارش تسنیم؛ در جلسه ستاد ملی جمعیت همچنین ۶ مصوبه در 
راستای تسهیل و تسریع در اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیت 

به تصویب اعضا رسید.

رئیس جمهور: 

اجرای قانون حمایت از جوانی جمعیت 
از ضرورت های اجتناب ناپذیر است

مکث

بزرگداشت

ورزشی

نماینــدگان مجلس در راســتای رفع ایرادات 
شورای نگهبان در لایحه برنامه هفتم توسعه، 
مصوبه قبلی خــود درباره معافیت ســربازی 
متاهلین را اصلاح کرد که مقرر شد مشمولان 
بالای ۳۵ ســال سن و دارای ۲ فرزند یا بیشتر 
از خدمت وظیفه عمومی معاف شوند؛ پیش از 
این در جلســه صبح تصویب شده بود که این 
معافیت برای متاهلین بالای ۳۰ سال و دارای 
دو فرزند یا بیشتر باشــد. نمایندگان در ادامه 
بررسی ایرادات شورای نگهبان در لایحه برنامه 
هفتم توسعه در جلسه علنی نوبت عصر دیروز، 
بند »الف« مــاده ۵۱ لایحه را برای بررســی 

بیشتر به کمیسیون تلفیق ارجاع کردند.
همچنیــن مــواد ۵۷.۵۹، ۹۷ و ۱۰۲ لایحــه 

اصلاح و تصویب شد.
متن بنــد »ت« مــاده )۱۰۲( اصلاحات زیر 

اعمال و ۲ تبصره نیز به آن اضافه می شود:
»ســتاد کل نیروهای مسلح به منظور تحکیم 
دفاع از استقلال، تمامیت ارضی کشور، استفاده 
از ظرفیت های ملــی و ایجاد انگیزه لازم برای 
جوانان در انجام خدمت وظیفه و رشــد تعالی 
و توانمندسازی و افزایش مهارت های آن ها در 
طول ســالهای اجرای برنامه نسبت به کاهش 
خدمت سربازی به میانگین ۱۴ ماه با احتساب 
مدت آموزش و جایگزینی سایر عضویت ها، با 
تأمین منابع پایدار توسط دولت تعیین تکلیف 
مشــمولان غایب و دانشــجویان مشــغول به 
تحصیل در دانشگاه های معتبر خارج از کشور 
که به تایید وزارتخانه هــای علوم، تحقیقات و 
فناوری و بهداشت و درمان و آموزش پزشکی 
و شــورای عالی حوزه های علمیه می رســد، با 
رعایت ماده )۴( قانون خدمت وظیفه عمومی 

اقدام نماید.
تبصــره ۱- در راســتای سیاســت های کلی 
جمعیت، مشمولان بالای ۳۵ سال سن و دارای 
دو فرزند یا بیشــتر از خدمت وظیفه عمومی 

معاف می باشند.
تبصره ۲- ادامه تحصیل مشمولین مقطع دیپلم 
و بالاتر و طلاب حوزه علمیه در خارج از کشور، 
مطابق قانون خدمت وظیفه عمومی مجاز است 
و دســتورالعمل نحوه و شرایط صدور معافیت 
تحصیلی آن توســط ستاد کل نیروهای مسلح 
با همکاری وزارتخانه هــای علوم، تحقیقات و 
فناوری و بهداشت، درمان و آموزشی پزشکی و 
شورای عالی حوزه های علمیه تدوین و اجرایی 

می گردد.«
بند )الف( مــاده )۵۱( به کمیســیون تلفیق 
ارجاع شــد که در آن آمده اســت: »به منظور 
تمرکز امور روستاها و عشایر، افزایش جمعیت 
روستاها و توزیع متناسب جمعیت بین آن ها، 
تنوع بخشــی  تولید،  رونق  مهاجرت معکوس، 
تولید با ایجاد زنجیــره تامین و ارزش و ایجاد 
زیرســاخت تولید و تأمین معیشــت و درآمد 
پایدار روســتائیان و عشایر و ارتقای نقش آنان 
در اقتصاد ملی، پیشرفت و عمران و رفع فقر و 
محرومیت از روستاها و جامعه عشایری و بهبود 
کیفیت زندگــی آنان و تحقق عدالت و احیای 
فرهنگ جهادی با مدیریتی توانمند و مسئول و 
پاسخگو، وزارت جهاد کشاورزی مکلف است تا 
پایان سال دوم برنامه نسبت به موارد زیر اقدام 

قانونی به عمل آورد:

۱. »سازمان امور عشــایر ایران« به »سازمان 
پیشــرفت و آبادانی روستاها و امور عشایری« 
تغییــر می یابــد و واحدهای اســتانی آن نیز 

مشمول همین حکم می باشند.
۲. کلیــه واحدها با وظایــف مرتبط با اهداف 
مذکــور از دیگــر واحدهای ســتادی وزارت 
جهاد کشاورزی و توابع آن منتزع و با سازمان 

موضوع بند )۱( منتقل می شوند.
تبصره ۱- دولت مکلف است تا پایان سال سوم 
برنامه نســبت به انتقال بخش راه روستایی و 
آب و فاضلاب روســتایی از وزارتخانه های راه 
و شهرســازی و نیرو به ســازمان مذکور اقدام 

قانونی به عمل آورد.
تبصره ۲- بنیاد مســکن انقلاب اســلامی بر 
اساس وظایف قانونی و اساسنامه، حسب مورد 
نســبت به تامین زمین، ســاخت و واگذاری 
مسکن معیشــت محور و بازنگری در طرح های 
هادی و بهسازی روستاها در سقف منابع ملی 
و استان و شهرستان و در قالب بودجه سنواتی 

و منابع داخلی اقدام می نماید. «
بنــد )پ( مــاده ۵۹- به منظــور جلوگیری 
از تخریب جاده های کشــور ناشــی از اضافه 
گنجایش )تناژ( حمــل تولیدات معدنی، کلیه 
معــادن کشــور مکلفند با هماهنگــی ادارات 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتانها 
در خروجــی واحد تولیدی نســبت به صدور 
بارنامه اقدام نمایند. تخصیص سهمیه سوخت 
به ناوگان حمل و نقــل محصولات واحدهای 
تولیدی معادن شــن و نمک مشروط به اخذ 
بارنامــه و تأییدیه پیمایش توســط اداره کل 

راهداری و حمل و نقل جاده ای استان است.
وزارت صنعــت، معدن و تجــارت با همکاری 
وزارت راه و شهرسازی تا پایان سال اول برنامه 
نسبت به نحوه جبران خسارت به زیرساخت ها 
و راه هــا از طرق مختلف از جمله از اشــخاص 

بهره بردار اقدام قانونی به عمل آورد.
نمایندگان مجلس بر مصوبه خود در تبصره ۲ 
مــاده ۹۷ اصرار کردند کــه در این ماده آمده 
اســت: با عنایت به نقش مهم و حساس علوم 
پایه و علوم انســانی در مســیر رشد و تعالی 
جامعه، وزارت علوم، تحقیقات و فناوری مکلف 
اســت با همکاری حوزه های علمیه و شورای 
تخصصی تحول و ارتقای علوم انســانی نسبت 
به تهیه اسناد پایه موضوعات فوق اقدام نموده 
و به تصویب مراجع ذی صلاح برساند و از سال 
دوم برنامه، اقدامات مربوط را به صورت سالانه 
ده درصــد )۱۰٪( اجرائی نماید به گونه ای که 
در حوزه علوم انسانی کتب مربوط اصلاح و در 
حوزه علوم پایه حداقل در دو حوزه تخصصی، 
وضعیت علمی کشــور در ســطح قابل قبول 
بین المللی و در سطح منطقه به رتبه اول ارتقا 

یابد. «/ایسنا

آفتاب یزد: آیین تجلیل بیــش از ۲۰۰ پدر 
شــهید دارالمومنین تهران با عنــوان »پدران 
حیــدری« به منظــور تکریم صبــوری و ایثار 

خانواده معزز شهدا برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری منطقه۱۴، 
همزمان با نزدیک شــدن به ایام الله فجر آیین 
تجلیل پدران شــهدای دارالمومنیــن تهران با 
حضور امیر یزدی شهردار این منطقه، مسئولان 
لشگری و کشوری، جمعی از چهره های مذهبی 

و مسئولان شهری برگزار شد.
امیر یزدی شــهردار منطقــه در جمع »پدران 
حیدری« ضمن گرامیداشت ایام مبارک رجب 
و اعیاد پیش روی شعبانیه با بیان اینکه عزت و 
اقتدار انقلاب اسلامی و نظام مقدس جمهوری 
اســلامی ایران ثمره خون پاک شهیدان انقلاب 
و هشت ســال دفاع مقدس است، پاسداشت یاد 

و نام شهدا را وظیفه و افتخار بزرگ برشمرد.
یزدی با اشاره به اینکه یکی از وظایف ما در هر 
مســئولیت و هر جایی از این سرزمین زندگی 
می کنیم یــادآوری مجاهدت ها و ایثارگری های 
شهدا و رزمندگان است، برگزاری مراسم آیینی 
ویژه خانواده شــهدا را کوچکترین ادای دین به 

این سرافرازان و خانواده معزمشان عنوان کرد.

وی در جمــع پدران شــهید منطقه با اشــاره 
به اینکه احتــرام به خانواده شــهدا احترام به 
ارزش های انقلاب اســلامی اســت، گفت: این 
عزیزان در راه ارزش هــای انقلاب جان دادند و 
امنیت را برای مان بــه ارمغان آوردند، از این رو 
تــلاش داریم با ادی دیــن و هدیه مهربانی به 
خانواده شهدا، بتوانیم خادمان خوبی برای این 

سرمایه ها باشیم.
اجرای مراســم تواشــیح، حضور خــادم یاران 
رضوی حامل پرچم متبرک بارگاه ملکوتی امام 
رضا)ع(، مدیحه سرایی، تکریم پدران شهدا و... از 

برنامه های ویژه این مراسم بود.

آفتاب یــزد: کمیته ورزشــی »پرثــوآ« که 
سال هاســت در زمینه ورزش های رزمی فعالیت 
دارد، پنجم بهمن مسابقات ورزشی رزمی »کونگ 
فوا« به میزبانی شهرستان گرگان را برگزار کرد. 
در این مسابقات ۷۸ ورزشکار دختر در رده سنی 
نونهالان حضور داشتند، آرنوشا گلپایگانی ۱۲ساله 
از شهرستان گرگان؛ اســتان گلستان موفق به 

کسب مقام اول، طلا و لوح تقدیر شد.

معافیت سربازی برای متاهلین تغییر کرد

با حضور امیر یزدی شهردار منطقه14 تهران
آیین تجلیل از »پدران حیدری و شهدا« 

در دارالمومنین تهران برگزار شد

آرنوشا گلپایگانی؛ ورزشکار ۱۲ساله گرگانی
مقام اول مسابقات استانی شد

طرح شفافیت قوای سه گانه اصلاح شد

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شرکت برق حرارتی اعلام کرد؛

صرفه جویی سالانه ۱۱.۵ میلیارد مترمکعب مصرف سوخت با احداث واحد بخار در نیروگاه های گازی

همزمان با کنگره ملی 24000 شهید پایتخت در منطقه1۳ انجام می شود

آئین کاشت ۱۵ هزار نهال به نیت شهدا در بوستان جنگلی سرخه حصار


